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n  AENA DIU QUE COMPLEIX

Partits polítics i entitats de 
Castelldefels diuen prou i 
reclamen que es redueixi el 
sobrevol “massiu” d’avions

[pág. 2][pàgs. 12 i 13]

Cara a cara dels presidents 
de les passions d’Olesa i 
Esparreguera pocs dies abans 
de l’inici de la temporada

EL MONASTERIO BUDISTA DEL GARRAF, CERCANO A CASTELLDEFELS, ES UNO DE LOS SÍMBOLOS DE LA EXTENSIÓN DE NUEVAS FORMAS DE VIVIR LA ESPIRITUALIDAD Y LA RELIGIÓN EN LA COMARCA.

n  UNA COMARCA APASSIONADA

¿Renacimiento
espiritual?
El Llobregat analiza la eclosión de nuevas formas de 
espiritualidad en el Baix Llobregat y L’Hospitalet  [págs. 6-9] 
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Front comú contra el soroll dels avions
Les molèsties ocasionades per l’aeroport
uneixen els partits polítics de Castelldefels

C
astelldefels està farta de les molèsties ocasiona-
des pel vol dels avions. Una afirmació que no 
seria notícia si no fos pel fet que ha aconseguit 
unir a tots els partits amb representació al Ple 

municipal, que han avalat un manifest reclamant a Aena i 
al Ministeri de Foment que posin fre al “massiu” sobrevol 
d’avions pel cel de Castelldefels. 

L’escrit es va presentar el 4 de febrer al Saló de Plens 
en un acte que va comptar amb la presència de represen-
tants de la plataforma Prou Soroll i Preservem Castellde-
fels, que també van subscriure el manifest. L’alcaldessa 
Maria Miranda va obrir els torns de paraula reclamant 
unitat d’acció amb la resta de municipis afectats pel so-
roll dels avions. “Hem de coordinar-nos per plantejar una 
proposta conjunta sobre aquest tema en les administraci-
ons implicades”, va afirmar Miranda. De fet, a mitjans de 
gener les ciutats del Delta, amb el Prat inclosa, van sol-
licitar formalment a Aena i a Foment que els avions més 
grans i sorollosos deixessin de volar per la pista principal 
de l’Aeroport durant les nits i que les seves operacions es 
limitessin a l’horari diürn. Segons van argumentar ales-
hores, aquesta demanda és “fonamental per preservar el 
benestar i la salut de la ciutadania”.

Redacció Aquella proposta va ser presentada al Grup Tècnic de 
Reducció del Soroll -GTTR, en les seves sigles en caste-
llà-, arran d’un estudi elaborat per tècnics de l’OMSICA 
de Castelldefels.

Afectació sobre la salut
I és que les molèsties acústiques que genera el sobrevol 
constant d’avions és perjudicial per a la salut mental i fí-
sica de les persones. De fet, l’Organització Mundial de la 
Salut (OMS) ha publicat recentment una sèrie de recoma-
nacions per limitar l’exposició de les persones al soroll 
procedent del tràfic de vehicles, trens, avions, concerts o, 
fins i tot, turbines eòliques. “La contaminació per soroll a 
les nostres ciutats està augmentant i perjudicant les vides 

de molts ciutadans europeus. Més que una mica molest, 
el soroll excessiu és un risc per a la salut que contribueix, 
per exemple, a les malalties cardiovasculars”, assegura 
l’OMS en aquest informe. 

D’aquesta manera, i pel que fa al trànsit aeri, es reco-
mana limitar l’exposició al seu soroll a 45 decibels, men-
tre que a la nit no hauria de ser superior als 40. En aquest 
sentit, José Velasco, president de la plataforma Prou So-
roll, va dir el dia de la presentació del manifest que si la 
configuració de pistes nocturna s’apliqués durant les ho-
res de sol “l’afectació sobre els habitants seria més petita”.

Per altra banda, l’impacte del soroll aeri té una altra 
derivada que afecta l’economia local. Així ho va posar de 
manifest Manuela García, portaveu de Preservem Castell-
defels, que va destacar que el sobrevol d’avions no només 
afecta la salut del veïnatge, sinó també l’economia d’una 
ciutat com Castelldefels, amb un fort pes turístic. García, 
a més, va defensar la utilització de pistes segregades i que 
l’aeroport de Girona absorbeixi una part del tràfic del Prat.

Fonts d’Aena han assegurat a El Llobregat que l’ope-
rativa de l’aeroport compleix “estrictament” amb la legis-
lació en matèria de contaminació acústica i que el soroll 
produït pel tràfic aeri “no provoca que se superin els objec-
tius de qualitat acústica a cap de les zones residencials de 
l’entorn”. Afegeixen que es fa un control diari dels possi-
bles incompliments i que es vol seguir treballant per millo-
rar la qualitat acústica amb les institucions del territori.  III

El brunzit del tràfic aeri és un risc per a la 
salut mental i física, assegura l’OMS

La contaminació 
acústica augmenta i 

perjudica les vides dels 
ciutadans”, diu l’OMS

Aena diu que compleix amb la legislació i 
nega que se superin els nivells recomanats

FOTO DE LA PRESENTACIÓ DEL MANIFEST QUE PROPOSA ACCIONS CONJUNTES AMB ELS MUNICIPIS DEL DELTA. A LA DRETA, PANCARTA DE PROU SOROLL AMB UN ENLAIRAMENT DE FONS | AJ. DE CASTELLDEFELS I PROU SOROLL
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VEÏNS I MAL AVINGUTS. Capítol 3

LES ALTRES PORTADES

La ròtula Martorell-Abrera:
a les portes dels tribunals?

El pla urbanístic per reordenar el desgavell 
viari afecta sis municipis del Baix Nord

Abrera estudia accions en contra del 
planejament i no descarta la via legal

D
es de fa prop d’una dècada, el Baix Llobre-
gat Nord està a l’espera del desenvolupament 
del Pla Director Urbanístic d’Infraestructures 
(PDUI) de la ròtula Martorell-Abrera. Es tracta 

d’un ambiciós pla que pretén, a grans trets, reordenar el 
desgavell de vies i carreteres per tal de millorar la connec-
tivitat en una zona d’especial interès econòmic i natural. 

Afecta sis municipis del Baix Nord -Abrera, Martorell, 
Sant Esteve Sesrovires, Esparreguera, Olesa i Castellví de 
Rosanes, a més de Castellbisbal, al Vallès Occidental-, ca-
dascun dels quals hi té moltes coses a dir. I molt sovint 
contràries les unes amb les altres. Des del beneplàcit total 
de Martorell, que entén que ara mateix “no hi ha les infra-

Francisco J. Rodríguez Fonollosa: “No hi ha 
les infraestructures 
necessàries per seguir 
amb el desenvolupament 
econòmic de la zona”

“tot està pilotant sobre eixos que no s’han estudiat sufici-
entment”, diu a El Llobregat el seu batlle, Jesús Naharro, 
que no tanca la porta a portar la qüestió als tribunals. 

El conseller Calvet desencalla el planejament
Una de les primeres accions del conseller de Territori, 
Damià Calvet, quan va assumir el càrrec el juny de l’any 
passat, va ser aprovar l’expedient urbanístic del PDUI de 
la ròtula, un tràmit que desencallava un pla en stand by 
des de feia temps i del qual penja el Pla Director Urba-
nístic d’activitat econòmica del Baix Llobregat Nord, un 
altre projecte que busca “generar noves oportunitats de 
desenvolupament econòmic i territorial”, expliquen des 
de Territori, i que gaudeix de més consens entre els muni-
cipis que abasta -Martorell, Abrera i Sant Esteve-.

Entre els mesos de juny i juliol de l’any passat, el 
PDUI es va sotmetre a informació pública per tal que els 
consistoris, entitats i ciutadans afectats poguessin presen-
tar-hi al·legacions. Ara mateix, informen fonts del depar-
tament de Territori consultades per aquesta publicació, 
s’estan analitzant les propostes rebudes. Els següents pas-
sos serien l’aprovació provisional, que conté la resposta a 
les al·legacions, l’informe previ a l’aprovació definitiva 
i la signatura del conseller, abans de ser publicat al Diari 
Oficial de la Generalitat (DOGC). Pel que fa a terminis, 
encara no hi ha cap estimació ni de quan es farà l’aprova-
ció provisional -el següent pas-, ni molt menys de quan 
començaran a treballar les excavadores sobre el terreny.

Un pla complex i amb moltes derivades
Però en què consisteix exactament el PDUI de la ròtula 
Martorell-Abrera? La seva principal voluntat és “ordenar 
els aspectes relacionats amb les infraestructures viàries i 
ferroviàries existents i previstes en aquest àmbit, per tal 
de garantir la disponibilitat de sòl necessària per implan-
tar-hi nous corredors i reconvertir els actuals”. Aquests 

Passa a la pàgina següent  

estructures necessàries per seguir amb el desenvolupament 
econòmic de la zona”, en paraules del seu alcalde, Xavier 
Fonollosa, a la bel·ligerància d’Abrera, que considera que 
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són els objectius que es marca Territori, que els concreta 
en el trasllat de part del trànsit de les autovies cap a l’ex-
terior dels nuclis urbans, crear corredors per a bicicletes 
i vianants o potenciar l’ús del ferrocarril com a transport 
de mercaderies -això és, menys camions circulant pel ter-
ritori i menys soroll i contaminació-. 

La bel·ligerància d’Abrera
Els principals punts d’aquest PDUI són la proposta de 
nova connexió entre la B-40 i l’A-2, mitjançant un túnel 
sota Abrera -que genera polèmica al municipi-; el Cinturó 
Oest, que vol connectar la B-40 i la B-224; el desdobla-
ment i millora urbana de la B-224 entre Masquefa i Mar-
torell, la creació de bulevards urbans, la construcció d’un 
intercanviador de Ferrocarrils de la Generalitat (FGC) a la 
recta de Seat per al transport de mercaderies, o l’estació in-
termodal de mercaderies a Sant Esteve, entre molts altres.

Un llistat que ha topat amb les reticències o el rebuig 
d’alguns dels municipis afectats. El més bel·ligerant és 
Abrera. A l’octubre de l’any passat, el seu Ple va aprovar 
per unanimitat una moció d’Abrera en Comú en la qual 
es criticava que la Generalitat havia elaborat el PDUI 
“sense diàleg institucional ni processos de participació 
ciutadana”, i que aquest “suposa una modificació radical 
del planejament urbanístic d’Abrera i una transformació 
forçada”. “Alguns municipis ho veuen com una oportuni-
tat, però a costa  de remoure el nostre territori”, es queixa 
l’alcalde Naharro, que recorda que el ministeri de Foment 
ja va informar desfavorablement sobre el planejament ur-
banístic. A més, afirma que la Generalitat vol fer un pla 
director sobre carreteres que, en gran part, no són seves, 
sinó de Foment, en un moment en el qual el diàleg Es-
tat-Generalitat no passa pel seu millor moment. “Potser 
volen fer visible el desacord”, es questiona Naharro. Tan-
mateix, la delegada del govern espanyol, Teresa Cunille-
ra, va dir en una visita a finals de febrer a Esparreguera 
que les negociacions entre Generalitat i Foment pel que 

fa a aquest pla “avancen pel bon camí”. Naharro també 
posa molt d’èmfasi en l’enllaç amb la B-40 que es vol fer 
paral·lel a Seat i que “trinxaria” part del terme municipal 
d’Abrera, en concret una zona natural. En aquest sentit, 
lamenta que el Govern hagi presentat un estudi de trànsit 
en comptes d’un de mobilitat per avaluar l’impacte de 
les propostes que vol implementar al Baix Nord. Per tot 
plegat, Naharro explica a El Llobregat que contemplen 
“qualsevol opció per protegir el territori, fins i tot la le-
gal”, sense concretar-ne més. 

Qui també es mostra contrari al PDUI i n’ha presentat 
al·legacions és la Plataforma en Defensa del Territori i 
el Patrimoni Natural d’Abrera (PDTA), des d’on creuen 
que el pla de la ròtula “fragmenta encara més el territori 
d’Abrera i farà augmentar la contaminació”, en paraules 
de Jaime González, membre de la plataforma. 

Sant Esteve: “Una necessitat de país”
Qui també ha presentat al·legacions és Sant Esteve Sesro-
vires, un municipi que, en línies generals, veu amb bons 
ulls el PDUI de la ròtula. El seu alcalde, Enric Carbonell, 
explica a El Llobregat que una de les al·legacions presen-

tades té a veure amb l’enllaç de la B-224 amb la B-40 cap 
al Vallès. “Ens permetria enllaçar els nostres polígons del 
vessant Llobregat i amb el centre tècnic de Seat”, argu-
menta Carbonell, que remarca que actualment no hi ha més 
sortida que per la recta de Seat i l’A-2. Un enllaç que cau-
sa polèmica amb els municipis veïns però que per a Sant 
Esteve “és molt necessari per evitar col·lapses”, a causa 
de l’augment de la intensitat industrial als seus polígons 
-Decathlon va instal·lar-se a Can Margarit el 2016, per 
exemple-. “És una necessitat de país”, assegura Carbonell. 

Olesa, Esparreguera i Castellví proposen millores
Els altres tres municipis del Baix Nord afectats pel PDUI 
de la ròtula també van presentar-hi al·legacions. En el cas 
d’Esparreguera, a més, amb el rebuig explícit municipal a 
algun dels punts del planejament, com és el cas del nou eix 
transversal ferroviari i a la construcció d’una variant de la  
B-231 que evitaria el pas de camions que van a l’abocador 
de Can Mata. Així ho va fer palès l’alcalde Eduard Rivas 
en dues reunions amb veïns de Can Rial i Mas d’en Gall el 
setembre de l’any passat. Per la seva banda, Olesa ha pre-
sentat un extens nombre d’al·legacions, tot i que reconeix, 
en paraules del seu regidor de Planejament, Joan Sega-
do, que la proposta de PDUI que s’ha sotmès a exposició 
pública “és una millora respecte de l’anterior”. En aquest 
sentit, Olesa proposa posar en paral·lel la via del ferrocar-
ril a la C-55, millorar l’accés a la B-40 i una nova estació 
intermodal amb el tren orbital, entre altres. 

Castellví, per últim, rebutja la proposta d’una carretera 
en forma de ela entre la zona del ‘tobogan’, ca n’Abat i la 
rotonda d’accés al nucli antic, una acció que, tal com es va 
dir al Ple, “condicionaria el futur desenvolupament de la 
zona situada sota la rotonda”. Joan Carles Almirall, l’alcal-
de, va explicar a la sessió de novembre passat que havien 
expressat a la Generalitat la importància de poder connectar 
directament el polígon Rosanes amb Sant Esteve Sesrovi-
res, però que la proposta final és “completament diferent”. 

Al·legacions diverses i, en moltes ocasions, contrapo-
sades. Se li gira feina a la Generalitat. III

CARRETERES AL SEU PAS PER MARTORELL | TERRITORI

  Ve de la pàgina anterior
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La oferta espiritual 
crece en la comarca

Analizamos la eclosión de nuevas formas 
de espiritualidad en el Baix Llobregat y LH

F. J. R. 

C
ada vez menos gente se declara católica. Y 
esto va más allá de una sensación verificable 
en el día a día, ya que los barómetros del CIS 
y del CEO –estatal y catalán, respectivamente- 

arrojan datos que sustentan aún más si cabe dicha afir-
mación. El último de ellos, el del CIS de enero, indica 
que menos de la mitad de la población catalana dice ser 
católica. En concreto el 48,6%, la cifra más baja de toda 
España. Es un tanto por ciento dos puntos inferior al de 
diciembre de 2018. Por otra parte, casi el 70% de los 
catalanes reconocen no ir nunca a los oficios religiosos 
–tanto a los católicos como a cualquiera de los de la otra 
docena de confesiones que conviven en suelo catalán-, 
que se celebran en los más de 8.000 centros de culto es-
parcidos por Cataluña. De estos, 240 están en el Baix 
Llobregat [ver gráfico].

Por otra parte, el 43% de los ciudadanos y ciuda-
danas de Cataluña se declaran ‘no creyentes’ o direc-
tamente ‘ateos’ –tal y como los divide el barómetro del 
CIS-, mientras que el 6% son fieles de otras religiones, 
desde el islam, pasando por la Iglesia Evangelista, la de 
Jesucristo de los Santos de los Últimos Días –mormo-
nes-, los hindúes, los budistas y llegando a los Testigos 
de Jehová.

Nuevos caminos
“La secularización de la sociedad no tiene marcha 
atrás”. Así de tajante se muestra el filósofo y teólogo 
hospitalense Antonio Fornés, que considera que Occi-
dente “ha dado la espalda a su tradición católica”. Y es 
que, de manera paralela a este proceso, al menos en los 
últimos años, ha ido creciendo el interés de una parte de 
la sociedad por la filosofía, creencias y prácticas orien-
tales, vinculadas a la meditación, el yoga y el mindful-
ness o ‘conciencia plena’.

Menos de la mitad de los ciudadanos se 
declaran católicos, cifra que tiende a la baja

Una ‘nueva’ espiritualidad -aunque de nueva tiene 
bien poco, ya que a menudo hunde sus raíces en tradi-
ciones más antiguas que el propio cristianismo- a la que 
muchos se adhieren como bálsamo para afrontar una 
existencia marcada por un ritmo frenético y la sensación 
de soledad. ¿Moda pasajera o eclosión espiritual en la era 
de Acuario? El Llobregat ha entrado a analizar este fenó-
meno de la mano de sus principales actores. 

Olvidar el “cultivo de la propia fe”
Que cada vez hay más ciudadanos que desconectan de 
la fe y la religión tradicional es un hecho irrefutable. En 
declaraciones a El Llobregat, el obispo de Sant Feliu, 
Agustí Cortés, reconoce la sangría de creyentes y hace 
alusión a “causas internas y externas” de la Iglesia.

Sobre las causas internas, el obispo expone que, a 
su juicio, ha habido “una concentración casi exclusiva 
del trabajo eclesial en el compromiso y servicio al mun-
do, sobre todo en materia cultural y social”, olvidando, 
prosigue, “otros aspectos como el cultivo de la propia 
identidad de fe”. Es decir, que se ha ayudado más que 

predicado, todo y que alaba lo que define como “com-
promiso social y transformador” de la institución en las 
últimas décadas. 

Por otro lado, el obispo Cortés reconoce la evidente 
secularización de la sociedad y la cultura, que da como 
resultado, según dice, “la voluntad de silenciar pública-
mente todo lo que hace referencia a aquello trascendente 
o Iglesia”. “La secularización deja en manos de la cul-
tura del momento, con sus valores y contravalores, la 
configuración de las mentalidades”, añade el prelado. En 
una línea similar se mueve Fornés, que afirma que de-
clararse católico “está mal visto”, y pone como ejemplo 
una experiencia propia. Entrevistado en ‘La Contra’ de 
La Vanguardia hace unos meses, el filósofo hospitalense 
se declaró católico, afirmación que no gustó a muchos 
lectores, que entraron a criticar la entrevista en las redes 
poniendo como principal pega su condición religiosa. 

Un historial de agravios y polémicas
Para Ángel Fresneda, pastor evangélico de L’Hospitalet 
y antiguo militante anarquista, “hay mucha gente a la 

Antonio Fornés: 
“La secularización
de la sociedad no
tiene marcha atrás

CENTROS DE CULTO 
EN EL BAIX LLOBREGAT
*ELABORACIÓN PROPIA A PARTIR DE LOS DATOS QUE OFRECE LA OFICINA DE AFERS 
RELIGIOSOS DE LA GENERALITAT
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Agustí Cortés, 
obispo de Sant 
Feliu: “Hay una 

voluntad de silenciar 
públicamente lo que hace 

referencia a la Iglesia”

El hombre, un ser espiritual
Por todo ello, Bernete defiende su ateísmo como “fruto 
de la razón” y no como “una cuestión de fe”. “Ser atea 
no significa no tener valores éticos y morales, ni no re-
conocer el derecho en el ámbito privado a la práctica de 
cualquier religión”, defiende. 

Sea como sea, sí que hay algo en lo que coinciden 
gran parte de los aquí entrevistados. Y es que el hombre 
es un ser espiritual. “Es inquieto, no puede estar sosega-
do: no puede dejar de ser espiritual”, argumenta Fornés. 
Algo en lo que coinciden, obviamente, tanto el obispo 
Cortés como el pastor evangélico Fresneda. Y también 
Carmen Valle, profesora de yoga de L’Hospitalet titulada 
por el departament d’Ensenyament y sofróloga -experta 
en técnicas terapéuticas para aliviar el estrés y otros pro-
blemas psicológicos-, que asegura que estamos viviendo 
“un nuevo despertar de la conciencia”. Valle hace más de 
dos décadas que imparte clases de yoga. Esta disciplina, 

que cuenta con cinco milenios de existencia a sus espal-
das, experimentó en los 80 un boom de adeptos y ahora 
parece estar viviendo uno de sus momentos más dulces. 
De hecho, según datos de la web especializada Aomm 
un 12% de españoles aseguran ser aficionados. Valle re-
conoce este aumento de nuevos alumnos de yoga. “Hay 
más gente que lo practica y cada vez la sociedad está má 
abierta”, asevera la profesora hospitalense. 

El incremento de la práctica del yoga es una de las 
múltiples caras y disciplinas de esta mal llamada ‘nueva 
espiritualidad’, que se traduce en centenares de estudios 
y locales dedicados a terapias diversas. Valle, en este 
sentido, separa la espiritualidad del yoga de cualquier 
religión, en tanto en cuanto “no es dogmático”, aunque 
asegura que “tiene un plano divino”. “Los que lo practi-
can encuentran en él una vía para la espiritualidad”, dice. 

Pasa a la página siguiente  

que se le eriza el pelo al hablar de cristianismo”. Sin 
embargo, María José Bernete, presidenta de Ateos y 
Republicanos, entidad memorialista y de defensa de los 
derechos humanos con sede en Cornellà, expone unas 
razones que han podido contribuir a dicha desafección, 
como son “la pederastia en la Iglesia y la impunidad con 
la que ha abusado y abusa de los menores”. Una cues-
tión de plena actualidad, tras meses en los que el goteo 
de presuntos casos de pederastia en la Iglesia por todo el 
mundo -y también aquí en Cataluña, donde los obispos 
de la Tarraconense se reunieron a mitad de febrero para 
tratar los supuestamente acontecidos aquí- han obligado 
al papa Francisco a celebrar una cumbre en el Vaticano 
para abordar la problemática.

Bernete también añade a la lista la polémica de las 
inmatriculaciones -sobre las cuales hablamos en el nú-
mero de diciembre de esta publicación-, la negativa has-
ta hace unas semanas de obligar al Prior del Valle de los 
Caídos a permitir la exhumación de los restos de Franco 
y el posicionamiento de la institución sobre el aborto, el 
movimiento LGTBI o el resurgimiento del feminismo. 
“La Iglesia ha violado históricamente sus propios man-
damientos”, afirma Bernete. 

EL PAISAJE DE LA COMARCA TAMBIÉN CAMBIA CON LA ECLOSIÓN DE OTRAS FORMAS DE RELIGIOSIDAD Y ESPIRITUALIDAD. A LA DERECHA, EL MONASTERIO 
BUDISTA DEL GARRAF, DE ESTÉTICA MUY ALEJADA A LA DE LAS IGLESIAS Y MONASTERIOS CRISTIANOS (SANTA EULÀLIA DE MÈRIDA EN LH, A LA IZQUIERDA)
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Otra creencia que va a más es el budismo, religión 
relacionada con el yoga -al igual que el hinduismo-, 
que no lo mismo, cuyos fieles crecen año tras año en 
Occidente, a menudo al amparo de conversiones de ac-
tores y cantantes famosos. Sobre el territorio destaca 
el templo budista Sakya Tashi Ling, en el Garraf, muy 
cercano a Castelldefels, que ofrece visitas guiadas a 
todo aquel que desee conocer más a fondo esta religión. 
Pero, ¿hasta qué punto puede un vecino o vecina del 
Baix Llobregat sumergirse en el budismo?

Fornés lo pone en duda. “Un vecino del Baix Llo-
bregat no puede llegar a ser budista”, sentencia el filó-
sofo. Argumenta que “el pensamiento oriental es muy 
amplio” y recuerda que su filosofía “no es para relajar-
se”. Un modo de ver el mundo muy alejado de nuestras 
convicciones y tradiciones occidentales. Fornés prosi-
gue en esta línea y aborda la cuestión del mindfluness, 
cuyos cursos llenan la oferta de centros de formación 
e incluso universidades y causan sensación desde hace 
unos años. El filósofo lo tilda de “pseudoespirituali-
dad” y considera que triunfa porque “tiene una pátina 
de modernidad y es más fàcil” que adentrarse en los 
clásicos que han forjado nuestra cultura judeocristiana. 

Coincide en parte Valle, que considera que es “im-
posible” que los occidentales seamos como los orien-
tales. “Hemos vivido una realidad diferente, tenemos 
otro bagaje cultural, no puedo ni quiero ser como ellos”, 
afirma la profesora de Yoga. No obstante, esto no quita 
que se puedan coger o aprehender aspectos positivos de 
las prácticas orientales, remarca.

  Viene de la página anterior

Carmen Valle, profesora 
de yoga de L’Hospitalet: 
“El yoga no es una moda, 
sino que se ha 
puesto de moda

Por su parte, Bernete dice no atreverse a hablar de 
“renacimiento espiritual” en una sociedad “capitalista 
neoliberal donde lo inmediato y exterior es todo y no 
hay ni tiempo para mirar hacia el interior”.

¿Una moda?
Desde la Iglesia celebran esta recuperación de la espi-
ritualidad, “aunque sea entendida solo como interiori-
dad”, afirma el obispo Cortés. “En algunos casos no 
pasa de ser una moda o un tipo de terapia relajante”, 
dice, y argumenta que lo que entiende la Iglesia por 
espiritualidad “no es exactamente una concentración 
en el yo íntimo”, sino más bien “una recuperación del 
corazón donde habita el amor más perfecto, el espíritu 
de Jesucristo”. 

Valle sale a rebatir esta afirmación y destaca que 
“el yoga no es una moda”, sino que “se ha puesto de 

moda”. “Está abierto a todas las religiones”, añade la 
instructora, que remarca que mediante la práctica del 
yoga se puede alcanzar lo que cada uno considera por 
divinidad. 

Algunos de ellos jóvenes, una franja de población 
más abierta a abrazar otras maneras de vivir la espiri-
tualidad y la religión. El obispo reconoce el “envejeci-
miento de la población creyente y practicante” y pone 
el foco en los jóvenes, a los que siguen considerando 
“una auténtica riqueza de la civilización y de la Igle-
sia”. Cortés pone el foco en dónde se produce la socia-
lización de los jóvenes en el mundo occidental y qué 
valores y sentido de la vida fundamenta sus actitudes 
en este mundo globalizado. En este sentido, el prelado 
destaca que la Iglesia “no recorrerá a la táctica de di-
simulo o de falseamiento demagógico del Evangelio”. 

El panorama religioso en la comarca
En el Baix Llobregat, tal y como se puede comprobar 
en el gráfico de la página 6, conviven actualmente 10 

En Torrelles ya nadie se casa 
por la iglesia

E
l 90% de los matrimonios que se celebran en 
el Baix Llobregat y L’Hospitalet son por lo ci-
vil, según los últimos datos que publica Idescat, 
correspondientes a 2017. Por municipios, des-

taca por encima de todo Torrelles, en donde nadie se 
casó por la Iglesia y todo fueron matrimonios civiles. 
Porcentualmente, le siguen Sant Esteve –con un 4% de 
bodas católicas-, Pallejà –con el 7%- y Cornellà –con 
tan solo un 6% de bodas tradicionales-.

Por el contrario, los que más se casan por la Iglesia 
son los de Gavà y Corbera, con un porcentaje idéntico 
del 14,3%. El segundo lugar lo ocupa Esplugues, con 
un 13,7% de bodas católicas, seguida de Begues y Cer-
velló, con el 12,5%.

Una estadística que reafirma la idea de que, con el 
paso de los años, se van abandonando las viejas tradi-
ciones. En este ranquin destaca, a parte de Torrelles, 
Sant Esteve Sesrovires, con un 96% de bodas civiles.

Aunque todavía menores en número, cada vez se re-
gistran más matrimonios de otras religiones diferentes 
a la católica. En 2017 se registraron 37 de estas en el 
Baix Llobregat y L’Hospitalet, casi la mitad de ellos en 
esta última ciudad. III

*NO SE OFRECEN DATOS PARA CASTELLVÍ, COLLBATÓ, EL PAPIOL, LA PALMA
Y SANT CLIMENT DE LLOBREGAT
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confesiones religiosas. Éstas cuentan con 240 centros 
de culto esparcidos por toda la comarca, de los cua-
les más de la mitad -129 en concreto-, son católicos. 
La siguiente confesión religiosa con más templos es la 
evangélica, que cuenta con 65 en toda la comarca, sin 
contar L’Hospitalet, donde la Plataforma de Iglesias 
Evangélicas (PIEH) tiene contabilizadas 64, más las 
que funcionen sin permisos. Esta confesión supera al 
islam, que cuenta con 21 centros en el Baix Llobregat, 
siendo los más importantes el de Al-Tauba de Cornellà 
o el que se abrió en 1974 en Sant Vicenç dels Horts de 
la mano de Bayt Al-Thaqafa. 

Sobre esta cuestión, Fresneda asegura que la iglesia 
evangélica es la que más crece, pese a la “decadencia 
religiosa” en la que, asegura, vive la sociedad. Según el 
CEO de noviembre de 2018, a parte de católicos, ateos y 
agnósticos, el 2,5% de catalanes se declara evangélicos 
o protestantes, el 1,5% musulmanes, el 0,4% testigos de 
Jehovà, el 0,5% budistas y un 0,2% cristianos ortodoxos. 

¿Apostatar?
Sea como sea, cada vez son más frecuentes las personas 
que deciden darse de baja del catolicismo. No existen 
datos fidedignos de cuánta gente apostata en España, 
y ni la Iglesia ni las instituciones públicas cuentan con 
ellos. Bernete es una de estas personas. “En mi caso si 
apostaté y para mí fue sencillo”, explica, aunque añade 
que en ciertas partes de España “es mucho más difícil 
hacerlo e incluso imposible”. De todas formas, prosigue 
la presidenta de Ateos y Republicanos, “la apostasía no 
te hace desaparecer del censo católico”, ya que alegan 
que el bautismo “es irreversible”. “Si para votar necesi-
tas cumplir los 18 años, quizá para formar parte de una 
doctrina se tendría que exigir lo mismo”, propone.

Elija lo que elija una persona, la dimensión espiri-
tual del hombre, pese a los matices, es innegable. “No 
somos seres humanos en una aventura espiritual, somos 
seres espirituales en una aventura humana”, que dijo el 
jesuita Theilard de Chardain. III

Cuando Cornellà dejó de tener a una virgen como alcaldesa

H
asta hace un par de años, Cornellà tuvo una 
alcaldesa honoraria. Y además perpetua y 
celestial. Se trata de la Virgen del Rosario, 
que fue nombrada como tal el 26 de abril 

de 1959 por parte del entonces alcalde franquista Jo-
sep Rius, a la sazón jefe local de Falange. Un nom-
bramiento que recordaba una placa conmemorativa 
colocada a las puertas del Ayuntamiento. 

Dicho nombramiento fue revocado a lo largo de 
2017, después de dos debates en dos sesiones dife-
rentes en el Pleno. El primero, en el mes de abril 
a través de una moción presentada por la regidora 
no adscrita Mari Carmen López, que no prosperó al 
encontrarse los votos en contra de PP, Ciudadanos 
y PSC, además de la abstención de ERC. Estos dos 

últimos partidos, a diferencia de populares y naran-
jas, esgrimieron razones técnicas para no dar apoyo 
a la propuesta. 

En julio, finalmente, el Pleno revocó el nombra-
miento y la virgen dejó de tener su cargo de alcaldesa 
honoraria. “Su revocación no se ha de entender como 
un acto que vaya en contra de ninguna creencia o re-
ligión, sino que solo se trata de una designación que 
hoy en día no se tendría que contemplar”, reza la mo-
ción que dio cumplimiento al acuerdo de revocación. 

La placa fue finalmente retirada, pero trasladada 
a pocos metros, en la iglesia de Santa María, lo que 
para María José Bernete, de Ateos y Republicanos, 
demuestra que España “no es un estado laico” y que 
hay “miedo al lobby católico”.  III
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L’Hospitalet y Sant Vicenç: con el 
peso de la tradición en sus hombros

Ambas ciudades destacan por albergar actos religiosos relevantes 
durante la Semana Santa: las procesiones de la 15+1 y los ‘Armats’

Estas celebraciones, sobre todo en Sant Vicenç, mezclan tradiciones 
locales muy antiguas con expresiones originarias de otras regiones

P
ese a que las crifras muestran que cada día hay 
menos personas que se declaran católicas, el 
peso de esta tradición sigue impregnando nues-
tras vidas. Y para muestra un botón: el calenda-

rio litúrgico marca, en gran parte, las celebraciones y los 
días festivos. 

En este sentido, la Semana Santa, aunque a la prác-
tica supone un desahogo que funciona como unas mini 
vacaciones a principios de año, sigue rigiéndose por el 
calendario religioso -más bien lunar, puesto que su ubi-
cación la marca la primera luna llena de la primavera-. 
Una semana desprovista, en gran parte, de su signifi-
cado inicial de recogimiento y compunción, pero en la 
que aún resisten expresiones de religiosidad tradicional 
en muchos puntos de Cataluña. En el caso del Baix Llo-
bregat y L’Hospitalet, dos colectivos representan esta 
contumancia y resistencia de lo que Machado describió 
en su famosa La Saeta -y musicó Serrat más adelante-
como “la fe de mis mayores”. Se trata de la Hermandad 

F. J. R. otros puntos de España. En concreto, la Semana Santa 
vicentina se condensa en cuatro actos que tienen lugar 
en cuatro días: el Auto Sacramental -Martes y Viernes 
Santo-, la Procesión de Penitencia o del silencio -el 
Viernes Santo-, la ‘Desfilada dels Armats’ -tradicio-
nalmente días antes de comenzar la semana de pasión 
y luego el Martes y Viernes Santo- y el Viacrucis -el 
Viernes Santo-. 

La 15+1: 40 años de añoranza
La Hermandad 15+1 nació hace poco más de 40 años 
en el barrio de Pubilla Casas de L’Hospitalet, fruto de la 
añoranza de la tierra y sus tradiciones en fechas tan se-
ñaladas por parte de un grupo de emigrantes andaluces 
y de otras regiones de España. 

A menudo definidos como laicos, su presidenta, 
Judith Nevado, cuestiona en una conversación con El 
Llobregat dicha denominación. “Conceptualmente es 
imposible que seamos laicos, cuando representamos en 
la calle fe y religión”, argumenta, a la vez que recuerda 
que, pese a tener estatutos civiles como otras entidades, 
sus imágenes o pasos están bendecidos -aunque su re-

Judith Nevado 
(Cofradía 15+1): 
“Conceptualmente 
es imposible que 
seamos laicos

15+1 de L’Hospitalet y las procesiones de Sant Vicenç 
dels Horts, protagonizadas por los ‘Armats’ y el ‘Auto 
Sacramental’, una costumbre que data del siglo XVI. 
Durante siete días, esta localidad vive intensamente la 
pasión, aglutinando las tradiciones catalanas más anti-
guas que se mezclan con las costumbres llegadas desde 

PROCESIÓN DEL SILENCIO 
EN SANT VICENÇ DELS HORTS
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lación con la iglesia ha tenido altibajos a lo largo de las 
ultimas cuatro décadas-. Cuarenta años después, la Se-
mana Santa de esta cofradía se ha acabado convirtiendo 
en una referencia no solo en Cataluña, sino en el resto 
de España. 

Un esfuerzo de todos
Una relevancia que supone a la vez una responsabilidad 
año tras año. Nevado explica que ya están trabajando “a 
tope” con los preparativos. Como novedades para este 
año, el tercero de Nevado como presidenta -es la prime-
ra mujer que se puso al frente de la hermandad-, destaca 
los arreglos realizados en el paso de la Virgen, concre-
tamente en las parihuelas -que sirven para transportar a 
la imagen a cuestas- y las almohadillas de los costale-
ros. Acciones que se han podido llevar a cabo “con el 
esfuerzo de la gente de la entidad”. De hecho, Nevado 
destaca la importancia de la colaboración, como la que 
impulsan con la nueva hermandad de la Amargura, que 
procesiona en la Torrassa, también en L’Hospitalet, des-
de el año pasado. 

Siguiendo esta línea, Nevado asegura que, lejos de 
ir a menos, cada año tienen la “suerte” de contar con 
nuevos socios. 

La de L’Hospitalet no es la única Semana Santa -en 
este caso de inspiración andaluza- del territorio. Cor-
nellà, Castelldefels o El Prat cuentan con hermandades 
que hacen estación de penitencia los días importantes 
como el Domingo de Ramos -con las diferentes salidas 
de ‘La Borriquita- y el Viernes y Sábado Santo. III

PROCESIÓN DE ‘LA BORRIQUITA’, DEL DOMINGO 
DE RAMOS, SALIENDO DE LA SEDE DE LA COFRADÍA 

15+1 EN LA BÓBILA DE L’HOSPITALET A HOMBROS 
DE LOS HERMANOS | EL LLOBREGAT
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El Baix Llobregat Nord és Passió
El Llobregat reuneix els presidents de les 
passions d’Esparreguera i Olesa

E
ls seus pares ja es coneixien i parlaven sobre les 
passions. Ara, els dos han coincidit com a presi-
dents de les passions d’Olesa i Esparreguera. En 
Pere Quer, d’Olesa, acaba d’aterrar fa relativa-

ment poc a la presidència, mentre que en Josep Cuscó, 
d’Esparreguera, deixarà el càrrec quan acabi aquesta tem-
porada. El Llobregat els reuneix pocs dies abans de l’inici 
de les representacions de teatre popular més importants de 
tot Catalunya i d’arreu de l’Estat, les passions. 

Que hi ha rivalitat és un fet. Sana, però evident. I que 
en el passat va ser especialment intensa, també, segons 
ens confirmen els dos presidents. “Això ens ho han expli-
cat els avis, nosaltres no ho hem viscut”, asseguren Cus-
có i Quer. Sigui com sigui, aquesta competència ha estat 
possiblement una de les raons que han fet perdurar uns 
espectacles que fa segles se celebraven a tot arreu i que ara 
són relíquies d’un passat que ja no tornarà.

Però qui va començar abans? En la nostra dèria per 
datar cadascun dels aspectes del nostre dia a dia, en una 
pretesa recerca de puresa o superioritat, sorgeix aquesta 
pregunta, a la qual tant Cuscó com Quer li treuen ferro. 
“El que té mèrit no és que un poble hagi començat a fer la 

Carlos Manzano / Francisco J. Rodríguez

Són les representacions de teatre popular 
més importants i un tret d’identitat comarcal

La Passió d’Olesa

Pere Quer (Olesa): “El 
que té mèrit no és ser 

molt antic, sinó 
haver perdurat”

O
lesa treballa a fons per oferir noves sorpre-
ses en el so i la il·luminació dels espectacles. 
L’any passat va haver-hi un esforç per part 
d’aquesta passió de millorar el moviment es-

cènic de tramoia i decoracions, així com l’accessibilitat 
per a discapacitats al teatre. 

Respecte als nous personatges, Pere Quer, president 
de la Passió olesana, avança que entre les novetats des-
taquen Joan Pubill, que s’incorpora com a Pilat, mentre 
que Isidre Montserrat ho fa com a Caifàs i l’Agustí Boa-
da de Simó. A més, Núria Riera deixa de ser la Mare de 
Déu per representar a l’Àngel de l’Hort.

Però no només hi haurà millores tècniques i can-

La Passió d’Olesa prepara un ‘dia
de l’espectador’

Passió el segle XVI, sinó haver-la continuat fent. La cosa 
important no és ser molt antic, sinó haver perdurat”, diu 
Quer. Cuscó assenteix amb el cap i afegeix: “En el fons 
ens necessitem”. Una antiguitat que, tanmateix, és impor-
tant a l’hora d’organitzar les representacions. “És molta 
feina, però l’avantatge és que com venim de l’any anterior 
no s’ha de començar de zero”, reconeix al respecte Cuscó. 

I és que preparar una representació teatral d’unes cinc 
hores en la qual poden arribar a participar 300 actors, amb 
un constant canvi escenogràfic -per fer-se a la idea de la 
magnitud d’això és necessari baixar a sota de l’escenari 
de la Passió d’Olesa i veure l’entramat d’elevadors i fons 
preparats per pujar i baixar segons es canvia d’acte- és una 
tasca, mai millor dit, bíblica. 

És per aquest motiu que des que acaba la temporada ja 
es comença a pensar en l’any següent. Els assajos generals 
arrenquen el gener, i ara estan ultimant serrells. “S’ha de 

QUER I CUSCÓ DURANT LA TROBADA 
AMB EL LLOBREGAT | CM

vis d’actors. Quer anuncia que aquest any faran el “dia 
de l’espectador amb preus reduïts”, una acció pensada 
per aconseguir arribar a més gent que “de vegades no 
s’acosta a la passió pel preu de les entrades”. III

FOTO: PASSIÓ D’OLESA
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El Baix Llobregat Nord és Passió

L
a Passió d’Esparreguera comença amb una 
gran expectació, especialment, pels canvis que 
aquest any marcaran els diferents passis de 
l’espectacle al poble. 

Llopart, l’antic actor de Jesús, farà de 
Sant Pere a la Passió d’Esparreguera

La Passió d’Esparreguera

Cuscó (Esparreguera): 
“Molts pensen que es 
tracta només d’un
espectacle religiós

tenir present que som un espectacle tradicional i popular 
que fa temporades de nou i 10 representacions: això és ser 
molt valents”, assegura Quer, que diu que de mitjana hi 
van a veure l’espectacle unes 5.000 persones, unes xifres 
que per a aquest tipus de representacions “són molt altes”.

La Passió: una història “humana”
Malauradament, les passions s’han vist en part afectades 
pel desarrelament religiós [veure pàgines 6-9]. Si abans la 
població hi anava “en massa” a veure la Passió al teatre, 
ara les xifres són menors. “La majoria de gent pensa que 
es tracta d’un espectacle religiós, i no és només això”, 
argumenta Cuscó. “Alguns pensen que no va amb ells, i 
això és el gran error, perquè la Passió explica una història 
humana”, explica Quer. Però com l’apòstol Tomàs, fins 
que no veuen l’espectacle no hi creuen. “Després, quan 
ens visiten, es queden parats”, diu Cuscó, que afegeix que 
la Passió és una història “que tranquil·lament es pot trans-
portar al dia d’avui, ja que té molts punts de semblança 
amb l’actualitat”. “Moltíssims”, confirma Quer. “Hi pots 
veure com el poder intenta sufocar qualsevol cosa que no 
li vagi a favor i es parla sobre els judicis justos i injustos”, 
afegeix el mandatari olesà.

Per tot plegat, els dos presidents coincideixen en 
opinar que les passions “són un signe d’identitat d’una 
col·lectivitat que les fa i un espectacle tradicional i popu-
lar”, en paraules de Cuscó. I això té molt a veure amb la 
història recent. “Fer la Passió es torna allò que distingeix 
Esparreguera i Olesa de la resta: per això s’aguanta”, afir-
ma Quer, que recorda com el 1847 Olesa, una població 
de poc més de 2.000 habitants aleshores, va fer un teatre 
per a 600 espectadors. “Això vol dir que la representa-

ció de la Passió deixa de ser una cerimònia de consum 
intern i comença a oferir-se als altres pobles com a signe 
d’identitat local”, rememora Quer, en un procés similar al 
d’Esparreguera. Va ser aleshores quan les passions, arreu 
del país, van deixar de ser una cosa purament religiosa, 
relacionada amb la fe i els rituals de la Setmana Santa, 
per passar a ser quelcom que organitzava el poble. 

Influències a la parla quotidiana
Una tradició centenària que ha deixat, evidentment, una 
petjada important. Fins i tot en la parla dels olesans i els 
esparreguerins. Fa uns anys es va editar un llibre que re-
collia expressions dels textos teatrals de les dues passions 
que havien passat a la parla popular. Preguntem als pre-
sidents i n’apareixen exemples. “És el pou del patriarca, 
quin bell lloc per reposar”, que diuen els apòstols i Jesús 
al text de la Passió d’Esparreguera. Però potser per ani-
mar a anar a veure les passions, uns altres faran servir 
una frase del text olesà, pronunciada per Judes i dirigida 
a Jesús abans d’anar a casa de Simó. “Davant de tan bella 
crida, qui gosa dir-li que no”. III

Així ho ha explicat a aquesta publicació Jo-
sep Cuscó, president de la Passió del municipi, 
que afirma que “els canvis seran a la part final de 
l’espectacle”, en concret a la resurrecció, aparicions 
i la glòria. Pel que fa a l’escenografia hi haurà pocs 
retocs, assegura el president de la Passió.

D’altra banda, com a novetats entre els actors es 
veuran dos grans canvis en els papers de Sant Pere i 
Jesús. Després de 17 anys fent de Jesús de Natzaret 
a la passió d’Esparreguera, Manel Llopart encarnarà 
a Sant Pere, mentre que Edmon Reynés el substi-
tuirà com a Jesús. L’any passat ja va fer aquest paper 
en alguna sessió per anar preparant-se. III

FOTO: PASSIÓ D’ESPARREGUERA
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Pere Rovira

mossèn parròquia antoni maria claret de sant boi

Las buenas noticias también son necesarias

L
os medios de comunicación son unos grandes 
altavoces para orientar los estados de opinión e, 
incluso, los estados de ánimo de la población. 
Últimamente, de forma justa, están apareciendo 

denuncias de personas que sufrieron abusos sexuales 
de personas vinculadas directamente a la vida religiosa 
(sacerdotes, religiosos, …). Con estupor e indignación 
son condenables, moral y judicialmente, semejantes ac-
tos salvajes; una realidad que se extiende, desgracia-
damente, a otras instituciones de la sociedad (familia, 
enseñanza, …) 

Partiendo de la necesidad de una información que 
saque a la luz pública estos actos deleznables, encuen-
tro a faltar las informaciones que destaquen los valores 
positivos o los acontecimientos que impregnen de cierto 
optimismo al colectivo social.

Quisiera compartir con vosotros una de estas noti-
cias que, para aquellos que hemos tenido el privilegio de 
vivirla, deberíamos ver y escuchar con más frecuencia. 
Hace escasos días, un hombre de 80 años convocó a 
700.000 jóvenes en un país de centro-américa llamado 
Panamá. Este hombre es el Papa Francisco y el marco 
donde se realizó fue la “jornada mundial de la juventud”. 
Jóvenes provenientes de todo el mundo, especialmen-
te, de América. Jóvenes sedientos de una palabra de 

esperanza, de un mensaje de misericordia, de una pro-
puesta de vida plena y gozosa. La juventud necesita 
de algo más que las distracciones de este mundo, de 
unas mentiras que agotan y decepcionan, en fin, el joven 
de hoy también está en búsqueda. Este anciano de 80 
años ofrece un mensaje que no tiene tiempo, ni exclu-
siones; no se dirige sólo a los poderosos e inteligentes, 
sino a los humildes y sencillos. Este anciano que para los 
católicos es “Pedro” propone que los jóvenes y todo el 
mundo conozcan una persona y un acontecimiento: Je-
sucristo. El clima que respiré entre tantos jóvenes era de 

permanente alegría y gratitud, no exenta de escucha y 
oración. Muchos de estos jóvenes tuvieron que preparar 
durante meses este encuentro, ya sea económica como 
espiritualmente. Tanto que algunos fueron enviados en 
representación de comunidades pobres de países con 
dificultades. Los jóvenes necesitan su espacio de prota-
gonismo en un mundo que les impone las modas y las 
ideologías, su forma de vivir y su forma de pensar.

En un mundo falto de ideales superiores, estos jó-
venes nos muestran que han encontrado un camino 
de vida que les conduce, orienta y responde a sus más 
íntimas preguntas… Ayudémosles, acompañémosles y 
escuchémosles. 

Estas noticias también deberían ser conocidas e 
informadas. ¿Por qué esta ausencia? ¿Por qué estos 
silencios informativos? ¿Por qué hay más interés en 
destacar lo negativo que aquello que nos abra a la es-
peranza? Si un grupo de “rock” reuniera a tal cantidad 
de jóvenes, los informativos lo destacarían en primera 
página. Que esto lo provoque la Iglesia, ya no es tan 
digno de ser destacado.

“De igual manera, jóvenes, sed sumisos a los ancia-
nos; revestíos todos de humildad en vuestras mutuas 
relaciones, pues Dios resiste a los soberbios y da su gra-
cia a los humildes”. (I Pedro 5, 5) III

TRIBUNA
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Evangélicos vs Ayuntamiento de LH
Las iglesias evangélicas de la ciudad se 
sienten discriminadas por el consistorio

Lamentan lo que consideran “restricciones” 
normativas a la hora de regularizar sus templos

El regidor de Bienestar dice que se 
les ayuda a buscar locales adecuados

“E
vangélicofobia”. Bajo este lema se manifes-
taron las iglesias evangélicas, agrupadas en la 
Plataforma de Iglesias Evangélicas de L’Hos-
pitalet (PIEH), poco antes de Navidad ante la 

puerta del Ayuntamiento. Denunciaban “discriminación”  
municipal a la hora de obtener una licencia de apertura de 
centros de culto y “denegación sistemática” de sus solici-
tudes de permiso para el uso de la vía pública. 

Un mes después se reunieron con el regidor de Bienes-
tar Social, Jesús Husillos, al que mostraron su malestar y 
urgieron a buscar una solución, puesto que en 2020 fina-
liza la moratoria para los centros de culto que no tienen 
licencia -el 80% de iglesias evangélicas, según la PIEH-. 
A partir de aquí, los locales sin los papeles en regla se en-
frentan a sanciones y al cierre. “La fecha límite que esta-
blece la Llei de Centres de Culte para obtener licencia mu-
nicipal cada vez está más cerca y, con ella, la inaceptable 
amenaza de cierre de más de 50 iglesias”, avisa la PIEH.

En declaraciones a El Llobregat, el regidor Husillos 

F. J. R. 

destaca que son muchas las iglesias evangélicas de la ciu-
dad que han ido consiguiendo licencias y han hecho “el 
esfuerzo” de adaptar sus locales a la normativa. Además, 
alerta de que hay muchos centros de culto evangélicos que 
no han comunicado su existencia y que, por lo tanto, “es 
imposible tener una cifra exacta de cuántos locales están 
abiertos y no disponen de licencia”. En este sentido, Husi-
llos considera importante que dichas iglesias tengan “vo-
cación de permanencia” allí donde se abran. 

Por otra parte, la PIEH también critica que el regla-
mento municipal, el Plan de usos de centros de culto de 
2013, los condena al ostracismo. “Margina a las iglesias 
en cuanto a su ubicación y vulnera, por tanto, el derecho 
a la práctica y expresión religiosa”, asegura la PIEH. De 
hecho, muchos de sus centros de culto han de acabar abri-
endo en zonas apartadas como polígonos industriales. 

Sobre esta cuestión, Husillos alaba aquella normativa, 
que “garantiza la seguridad de los centros de culto y la 
convivencia con su entorno”. De hecho, algunos de los 
requisitos que exige es que no se pueda abrir un centro 
pared con pared con viviendas. “Esto se aplica a todos los 
espacios de culto”, responde Husillos en referencia a las 
críticas por presunta “discriminación” hacia los evangéli-
cos. “Ser una iglesia no significa que no se tengan que 
observar unas mínimas medidas de seguridad”, asegura. 
El concejal, además, recuerda que desde su área se hace 
acompañamiento a las congregaciones evangélicas para 
encontrar un local adecuado a la normativa. 

Sea como sea, la PIEH  exige una “respuesta clara” a 
sus reivindicaciones. Husillos, por su parte, destaca la co-
laboración municipal con muchas iglesias evangélicas. III

MANIFESTACIÓN DE DICIEMBRE ANTE EL AYUNTAMIENTO | PIEH

Golf Barcelona, abiertos al Baix Llobregat
Golf Barcelona es uno de los clubes con más his-
toria y tradición en Catalunya. El club abrió sus 
puertas por primera vez en 1989 y en su trayecto-
ria cuenta con varios campeonatos profesionales 
internacionales disputados en sus hoyos. Rodea-
do de naturaleza y encanto, Golf Barcelona es un 
remanso de tranquilidad y paz en el Baix.

¿Quieres iniciarte en la práctica del golf? ¿O 
bien te gustaría mejorar tu swing? En Sant 
Esteve Sesorovires se encuentra Golf Bar-
celona, un club que cuenta con 2 campos, 

ambos diseñados por el mismísimo José Maria 
Olazábal. El campo Masía, de 18 hoyos, es todo 
un reto para el golfista. Con un diseño muy atrac-
tivo y un variado recorrido, es muy apreciado por 
los hándicaps más bajos y muy valorado para 
torneos profesionales. El campo Sant Esteve, 
de 9 hoyos, es un recorrido más llano y relajado 
para disfrutar de un agradable día de golf.

Por otra parte, la oferta de ocio de Golf Bar-
celona no acaba aquí, ya que alberga piscina de 

verano y espacios para la práctica de otros depor-
tes, instalaciones que completan la oferta de ocio 
del club. Además, destaca su amplia y acogedora 
Casa Club, dentro de la cual se situa el restaurante 
Racó d’en Canela Golf, especializado en gastrono-
mía local y abierto al público, terrazas panorámi-
cas a Montserrat, vestuarios y tienda de golf.

Abrirse a la comarca
Golf Barcelona quiere acercar la práctica del golf 
y sus instalaciones a los vecinos del Baix Llo-
bregat. Por este motivo, ha puesto en marcha 
una campaña para que los residentes de la zona 
puedan disfrutar de un curso de iniciación al golf 

totalmente gratuito. Los cursos de iniciación 
constan de 4 clases prácticas en grupo que se 
impartirán los fines de semana de marzo y abril. 

El primer curso comienza el 2 de marzo con 
diferentes días y horarios opcionales. Para dis-
frutar de esta curso, solo tienes que llamar al 
937728800, dejar tus datos y los responsables 
del golf te confirmarán el día y la hora de la pri-
mera clase. Puedes venir a probar en familia o 
con amigos este adictivo deporte y si te gusta, 
cuentan contigo para las otras tres clases de ini-
ciación. No hacen falta conocimientos previos ni 
material especifico, solo unas zapatillas deporti-
vas y ganas de pasarlo bien.

Para más información: www.golfbarcelona.com
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L
’Hospitalet ha vuelto a ser el epicentro de 
una nueva edición del prestigioso Mobile 
World Congress, la feria de tecnología móvil 
más importante del mundo. El territorio ha 

vuelto a acoger a lo mejor de cada casa en lo refe-
rente a la telefonía móvil, reafirmando su posición 
como centro amigo de una tecnología llamada a re-
volucionar -si es que ya no lo ha hecho del todo- la 
economía y la manera de relacionarnos. 

En este sentido, la 
formación es clave para 
consolidar al Baix Llo-
bregat y L’Hospitalet en 
los primeros puestos del 
pit lane de la revolución 
tecnológica. Fomentan-
do que niños y niñas se 
formen en disciplinas 
que les preparen para 
este futuro, desde los 
móviles a la revolución 
industrial 4.0 y la robó-
tica. Aquí, la Formación 
Profesional ha de jugar 
un papel protagonista. 
De hecho, la comarca ya 
ha visto esa oportunidad 
y ha apostado de manera 
decidida por potenciarla, sobre todo en su aspecto 
dual, con la creación del Consejo de la Formación 
Profesional en el que participan sus 30 municipios, 
junto con los principales actores sindicales, la pa-
tronal y otras entidades. 

Impulsar la formación en disciplinas relacionadas 
con la tecnología no nos puede hacer olvidar, sin 
embargo, la importancia de la capacidad de razo-
nar a partir del conocimiento de las Humanida-
des, unas disciplinas tradicionalmente maltrata-
das y consideradas de segunda, en tanto en cuanto 
no repercuten directamente en la producción de 
materias. No obstante, un ingeniero con nociones 
de historia o de filosofía podrá enfrentarse mejor 

al día a día que otro que 
no las tenga. 

Y qué decir a la hora 
de hablar sobre la in-
formación y su consu-
mo. Las Humanidades 
aquí son un elemento 
que ayudan a generar 
la capacidad crítica ne-
cesaria para discernir 
entre la avalancha de 
informaciones falsas o 
medias verdades que se 
vierten a miles cada día 
en la red. No estaría de 
más, como hace meses 
volvió a proponer el 
Colegio de Periodistas 
de Cataluña, pensar en 

introducir contenido lectivo sobre educación me-
diática en los programas escolares de Primaria y 
Secundaria, una formación mediática que avance 
hacia la consolidación de un espíritu crítico en la 
sociedad. III

CREDENCIALS
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E
n el momento oportuno, las instituciones y el 
empresariado catalán han escenificado un nue-
vo consenso para impulsar y financiar una nue-
va ampliación del recinto de Fira de Barcelona 

en L’Hospitalet. Los nuevos 60.000 metros cuadrados 
que se estrenarán en 2024 frente al emblemático Hotel 
Porta Fira, en la avenida Juan Carlos I, al otro lado 
de la entrada principal de Fira de Barcelona, ya han 
logrado el efecto esperado: el consejero delegado de 
la GSMA, organizadora del Mobile World Congress 
(MWC), John Hoffman, ha reconocido que cuando fi-
nalice el actual contrato, en el año 2023, el recinto de 
ferial de Gran Vía “será una referencia mundial” y “el 
lugar idóneo” para seguir celebrando la mayor feria de 
tecnología móvil del mundo.

El nuevo pabellón estará unido al “hall” del prin-

Juan Carlos Valero

cipal mediante una pasarela elevada que cruzará la 
avenida Juan Carlos I y que dará continuidad a la que 
ya conecta a todos los recintos. Con la ampliación, la 
superficie de las instalaciones de Gran Vía se elevará 

a 300.000 metros cuadrados y coloca a L’Hospitalet 
en la Champions League de ferias europeas, al ascen-
der el de Fira de Barcelona de la actual novena posi-
ción a la quinta. El terreno de L’Hospitalet donde se 
levantará el nuevo pabellón y un edificio para oficinas 
y servicios también de usos feriales, tiene 40.000 me-
tros cuadrados de superficie y ahora está ocupado por 
una gran tienda de Porcelanosa. La alcaldesa Núria 
Marín reconoció que está buscando una nueva ubica-
ción en la ciudad “igual o más emblemática” para que 
se traslade ese establecimiento.

¿Quién paga las inversiones?
La ampliación ferial en L’Hospitalet supone una in-
versión de unos 190 millones de euros, cantidad que 
se dobla hasta los 380 millones para también remode-
lar el recinto ferial de Montjuïc en Barcelona, para, 
por ejemplo, convertir en peatonal la avenida Maria 
Cristina e incluso edificar viviendas de protección ofi-
cial, según ha avanzado la alcaldesa Ada Colau. Estos 
380 millones se pedirán al Banco Europeo de Inver-
siones (BEI) a través de la sociedad Fira 2000, que 
fue constituida en el año 2006 para levantar los ac-
tuales recintos de Gran Via en L’Hospitalet, una idea 
cuyas bases fueron sentadas en 1995 por los alcaldes 
de Barcelona y L’Hospitalet, Pasqual Maragall y Juan 
Ignacio Pujana. 

Desde el año 2006 se han invertido 850 millones 
en L’Hospitalet, de los que todavía quedan por devol-
ver 525 millones, en un plazo que vencía, en princi-
pio, en el año 2.037. El nuevo préstamo de 380 millo-
nes obligará a ampliar el plazo de devolución, según 
ha avanzado el presidente de Fira 2000 y secretario de 
la conselleria de Economía de la Generalitat, Albert 
Castellanos. La operación supone que las instituciones 
catalanas asuman una deuda conjunta de 905 millones 
de euros, de los que el Ayuntamiento de L’Hospitalet 
tendrá que aportar algo más de 52 millones, idéntica 
cantidad que también afrontará el Área Metropolitana 
de Barcelona (AMB), cuyo vicepresidente ejecutivo 
es el alcalde de Cornellà, Antonio Balmón, por poner 
los dos ejemplos más próximos a nuestro territorio.

El acuerdo de ampliación ha sido firmado por el 
presidente de la Generalitat de Cataluña, Quim Torra, 
que ostenta el 53% de la sociedad Fira 2000 y, por lo 
tanto, el Govern aporta en esa proporción; la alcaldesa 
de Barcelona, Ada Colau, cuyo Ayuntamiento se res-
ponsabiliza del 23%; el AMB (5,7%), también repre-
sentado por Colau; la alcaldesa de L’Hospitalet, Núria 
Marín, cuyo Ayuntamiento aporta 5,7%; el presiden-
te de la Cámara de Comercio de Barcelona, Miquel 
Valls, también con el 5,7% y el presidente de la Dipu-
tación de Barcelona, Marc Castells, con otro 5,7%. El 
protocolo también ha sido firmado por el presidente 
de Fira de Barcelona, Pau Relat. III

EL ACUERDO DE AMPLIACIÓN DE FIRA GRAN VIA (ARRIBA) HA RECOGIDO UN AMPLIO APOYO INSTITUCIONAL |  BCN CONTENT FACTORY

Consenso institucional y privado para 
afrontar una inversión de 380 millones, 
incluida la reforma del recinto de Montjuïc

L’Hospitalet se endeuda en 52 millones de 
euros, cantidad similar a la que aportará 
el AMB que dirige el alcalde de Cornellà

La ampliación de Fira en LH blinda 
el Mobile y costará 190 millones

El nuevo pabellón estará 
unido al ‘hall’ del principal 

mediante una pasarela 
elevada sobre la avenida 

Juan Carlos I
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Cien millones para la factoría 
del siglo XXI en Zona Franca

El Consorci empieza este año las obras de una 
“fábrica de oportunidades” de 72.500 metros 

La primera fase se inaugurará en 2020 con 
una superficie de 17.500 metros cuadrados

El 3D Incubator es la semilla de un complejo 
con laboratorios de movilidad y robótica 

P
or primera vez no vamos arrastras en una re-
volución tecnológica. El área metropolitana de 
Barcelona, y en especial su lado sur que ocupa-
mos el Baix Llobregat y L’Hospitalet, es en es-

tos momentos la punta del cambio. Estamos en la mejor 
posición para liderar la revolución tecnológica al sur de 
Europa. Una revolución que transforma todo: desde las 
relaciones personales a la política y la industria.

Los cambios atravesados por la tecnología ya se 
están materializando en la incubadora de fabricación 
agregada o impresión en 3D que acoge a una treintena 
de “star-ups” en la sede del Consorcio de la Zona Fran-
ca de Barcelona (FZFB) como semilla de una transfor-
mación mayor. Efectivamente, el delegado especial del 
Gobierno en el CZFB, Pere Navarro, ha anunciado una 

J. C. V. inversión de cien millones de euros para levantar en 
ese polígono “una fábrica de oportunidades” tecnológi-
cas para la industria 4.0. Se trata de una revolucionaria 
nave tecnológica de más de 72.500 metros cuadrados 
que aspira a convertirse en el referente de la innovación 
en el sur de Europa.

La primera fase de esta iniciativa, bautizada como 
DFactory, empezará a construirse este año con un pri-
mer espacio de 17.500 cuadrados que se estrenará en 
2020. Y en una segunda fase se ampliarán las instala-
ciones hasta alcanzar la extensión total de 72.500 cua-
drados. La imagen de esta “fábrica de oportunidades” 
será disruptiva, pero conservará algunos elementos in-
dustriales y modernistas con el objetivo de no perder 
los orígenes. En su interior se alojarán iniciativas tec-
nológicas, laboratorios y “start-ups” de negocios digi-
tales, con especial énfasis en la robótica y la movilidad.

Navarro señala que el proyecto DFactory, situa-

do en el corazón de la Zona Franca, generará muchas 
oportunidades para nuestro territorio, “porque al mar-
gen del beneficio económico, es importante el benefi-
cio social”. Y en ese punto, subraya que es fundamental 
la colaboración entre instituciones y empresarios con 
vocación de servicio público, en la línea del modelo de 
colaboración público-privada barcelonés.

El concepto de industria ha cambiado enormemente. 
En la primera revolución, las fábricas se colocaban fue-
ra de los ámbitos urbanos. Ahora, con la industria 4.0 se 
produce un retorno a las ciudades. Navarro avanza que 
el segundo cambio de esta revolución es la manera de 
fabricar, con una logística diferente. Hasta el punto que 
se pueden fabricar bajo demanda piezas mediante las 
impresoras 3D, y hacerlo en el mismo lugar donde se 
necesiten. Piezas que serán utilizadas en el mundo de la 
sanidad, por ejemplo, y en los bienes de equipo. Será un 
nuevo mundo. Y está naciendo aquí al lado. III

MAQUETA DE LA FUTURA INCUBADORA 
DFACTORY |  BCN CONTENT FACTORY
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Seat pisa el acelerador mientras a 
Nissan se le cala de nuevo el motor

Crece la producción de la compañía de Martorell, pero por contra la de 
El Prat reduce su fabricación en 55.300 nuevas unidades desde 2014

No obstante, el Baix Llobregat sigue creciendo como principal 
centro de producción de vehículos de España

E
l Baix Llobregat se consolida como motor auto-
movilístico catalán. Las dos grandes plantas de 
producción de los dos gigantes del automóvil, 
situadas en Martorell y El Prat, fabrican más de 

medio millón de vehículos al año. Sin embargo, en la 
manufactura de coches Seat, perteneciente al grupo ale-
mán Volkswagen, le lleva la delantera a la japonesa Nis-
san –integrada en el grupo francés Renault- tras el último 
anuncio de la compañía de Martorell de trabajar incluso 
los fines de semana de marzo para poder satisfacer la 
demanda de nuevos coches.

Seat fabricará 4.300 coches más este mes, principal-
mente modelos Ibiza y Arona. También pasará de produ-
cir 95 vehículos híbridos de gasolina diarios a 250, una 

Carlos Manzano clara apuesta por la transición energética de la que tanto 
se habla en nuestros días. Por su parte, la fábrica Nissan 
–que es la principal de la compañía en España- trabaja al 
38% de su capacidad, hecho que viene acompañado de 
reclamaciones y dudas de la plantilla por el porvenir de 
la fábrica. Esto se produce después de estar cuatro años 
fabricando cada vez menos turismos y una reducción de 
prácticamente 200 empleados.

Tecnología 5G: el futuro de Seat
La compañía de Martorell fue galardonada en febrero 
como Empresa del año 2018 por su consolidación en el 
territorio y apostar por el nuevo talento y el desarrollo 
tecnológico. No es de extrañar que cada año salgan por 
las puertas de la fábrica de Seat más de 443.000 unidades 
nuevas, cosa que crea un impacto económico en el norte 
de la comarca y da trabajo a más de 7.000 personas. 

Sin embargo, la firma catalana ha ido un paso más 

SEAT HA PRESENTADO EN EL MOBILE WORLD CONGRESS EL ‘MÍNIMO’, 
UN VEHÍCULO QUE SE PODRÁ CONDUCIR A PARTIR DE 16 AÑOS PENSADO 
PARA LA MOVILIDAD URBANA | SEAT

ECONOMIA
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allá con la presentación de su nuevo modelo en el Mobi-
le World Congress de L’Hospitalet. La propuesta de Seat 
va orientada a la movilidad eléctrica, encabezada por el 
desarrollo de la plataforma MEB que está perfeccionan-
do junto a Grupo Volkswagen. El nuevo modelo que li-
derará la movilidad urbana del futuro saldrá a la venta, 
previsiblemente, a finales del próximo año.

En este gran evento que aglutina toda la conectivi-
dad, inteligencia artificial y, en definitiva, los principales 
avances en tecnología, Seat ha presentado sus trabajos, 
realizados con Telefónica, para impulsar a Barcelona y 
su área metropolitana como la gran ciudad de la tecnolo-
gía 5G en el mundo. Por ello, la marca pone en marcha 
la prueba piloto ‘5G Connected Car’ para ensayar cómo 
será en los próximos años la comunicación entre el co-
che y el resto de integrantes del paisaje urbano, con el fin 
de lograr una conducción autónoma y cooperativa plena. 

Nissan se cala
Nissan, en cambio, no parece acabar de arrancar en Eu-
ropa. Los últimos cuatro años -en los que Seat se ha 

dedicado a reestructurar su forma de producir e inno-
var- han sido delicados para la multinacional japonesa, 
que ha quedado en un segundo plano. Además de los 
datos que confirman la bajada de producción en 45.300 
unidades desde 2014, este año se fabricarán todavía diez 
mil coches menos, tan solo 72.500.

Las estimaciones, a pesar de la promesa de la conse-
llera de Empresa, Àngels Chacón, de invertir en la plan-
ta de El Prat, auguran un 2019 complicado para la marca 
nipona, que solo trabajará al 30% de su capacidad. Esta 
tendencia de Nissan, si no consigue reestructurarse e ir 
al alza, podría acabar con el cierre definitivo de la plan-
ta de producción. La marca española y la japonesa, o 
el grupo alemán y el francés, luchan por mantener su 
fuerza en la comarca y, de momento, Seat va ganando 
la carrera. III

UN TRABAJADOR CON UN EXOESQUELETO 
DE LUMBARES EN EL CENTRO 
DE RECAMBIOS DE NISSAN 
EN EL PRAT | NISSAN

La consellera de 
Empresa Àngels 
Chacón ha prometido
invertir en la planta 
de Nissan de El Prat
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C
hina vuelve a 
ser protago-
nista. El banco 
BBVA ha blo-

queado más de 37.000 
cuentas bancarias de ciu-
dadanos chinos residentes 
en España. Este hecho ha 
provocado concentracio-
nes en diferentes ciudades 
acusando de “racismo” al 
banco español. Aunque 
las congelaciones no se li-
mitan al BBVA, este ban-

Carlos Manzano

La comunidad china, 
descontenta con el BBVA 

El bloqueo efectuado por el banco ha 
afectado a más de 37.000 chinos en España

co es el que concentra el 
mayor número de cuentas 
paralizadas a la comuni-
dad china.

Este hecho se produ-
ce a raíz de la normativa 
bancaria vigente en ma-
teria de blanqueo de ca-
pitales. Sin embargo, al 
realizarlo de forma masi-
va, algo insólito hasta la 
fecha, está provocando un 
gran coste a un colectivo 
integrado en su mayoría 
por autónomos con nego-
cio propio. La entidad ha 
pedido disculpas por lo 
ocurrido y ha prometido 

desbloquear las cuentas 
de los ciudadanos chinos 
en España en la máxima 
brevedad posible.

Poco impacto aquí
En el Baix Llobregat y el 
resto de Cataluña el im-
pacto del bloqueo banca-
rio en la comunidad china 
se ha notado a pequeña 
escala. Esto se debe, fun-
damentalmente, a que la 
mayoría de negocios y 
ciudadanos del gigante 
asiático tienen sus cuen-
tas en Banco Sabadell o 
CaixaBank, las dos gran-

des entidades catalanas. 
De hecho, las manifes-
taciones multitudinarias 
que se han sucedido por 
este bloqueo en Espa-
ña han sido convocadas 
principalmente en Ma-
drid, concretamente en el 
barrio de Usera, donde la 
mayoría de los afectados 
de origen chino poseen 
una cuenta en BBVA. 

El impacto en la co-
marca ha sido leve y la 
mayoría de la comunidad 
china no ha sufrido el cie-
rre temporal de su opera-
tiva bancaria. III

El impacto en la comarca ha sido menor, ya 
que suelen tener cuentas en otras entidades

ECONOMIA

LOS CIUDADANOS CHINOS EN EL BAIX LLOBREGAT Y L’HOSPITALET SUELEN 
TENER CUENTAS EN OTROS BANCOS DIFERENTES AL BBVA | CM
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Maite Aymerich
alcaldessa de sant VicenÇ dels Horts

A 
Sant Vicenç dels 
Horts, com a tants 
altres pobles i 
ciutats del Baix 

Llobregat, hem viscut d’es-
quena al riu que travessa la 
nostra comarca.  El Llobre-
gat durant molts anys ha 
estat el nostre propi pati 
del darrere, un espai dete-
riorat i sense cap valor am-
biental.  En el cas de Sant 
Vicenç dels Horts, amb una 
referència toponímica clara 
a la seva tradició pagesa 
i agrícola, aquesta des-
connexió amb els orígens 
i l’entorn natural del muni-
cipi ha estat especialment 
greu.

A l’any 2000 es va 
plantejar una primera pro-
posta d’urbanització de la 
zona agrícola i posterior-
ment s’hi va projectar una 
ARE (Àrea Residencial Es-
tratègica) de 2.733 habi-
tatges amb la voluntat de 
créixer i augmentar el nom-
bre d’habitants del munici-
pi. Quines conseqüències 
hagués tingut aquest nou 
barri per la mobilitat del 
municipi? Tenim una car-
retera, la BV-2002, que 
ja és la més transitada de 
la província. Com hagués 
col·lapsat aquest augment 
dràstic de la població els 

diferents serveis a la ciuta-
dania? En quin lloc hagués 
quedat l’activitat agrícola 
del nostre municipi?

Totes aquestes pre-
guntes varen fer reaccionar 
a molta gent. Va crear-se 
la plataforma “NO a l’ARE - 
La Façana” amb persones 
diverses, entre les quals jo 
mateixa, per tal d’organit-
zar una consulta popular 
sobre aquest projecte. El 
resultat va ser molt clar i el 
2011, el recentment esco-
llit alcalde Oriol Junqueras 
va iniciar els tràmits per 
anul·lar el projecte. Aquest 
va ser un canvi d’etapa 
també per la manera d’en-
tendre la relació de la ciu-
tat amb el riu Llobregat. Es 
va començar a recuperar 
aquesta zona del municipi 
amb la construcció d’un 
passeig fluvial que ara és 
un formigueig constant de 
gent que camina, corre i 
pedala. 

Des que faig d’alcal-
dessa, un dels meus ob-
jectius ha estat incloure els 
terrenys anteriorment afec-
tats per l’ARE al Parc Agra-
ri del Baix Llobregat. Això 
permetrà una protecció i 
dinamització de l’activitat 
agrícola. L’única manera 
de protegir l’agricultura és 

que sigui un autèntic mo-
tor econòmic, esdevenint 
alhora un element clau de 
l’equilibri territorial i medi-
ambiental.

En l’actual mandat, 
també hem avançat en la 
millora dels espais del riu. 
Hi hem construït un gual 
inundable que ara és porta 
d’entrada al nostre munici-
pi. I hem arribat a un acord 
amb la Generalitat i l’AMB 
per recuperar els terrenys 
de la llera del riu i dotar-los 
d’usos ambientals i de lleu-
re. Començarem creant un 
parc fluvial prop de la riera 
de Torrelles que es cons-
truirà aquest any. 

El projecte de poble pel 
qual treballo queda molt 
lluny del concepte de ciutat 
dormitori. Tenim una ciutat 
viva i dinàmica, assentada 
en un territori en equilibri. 
Una ciutat que ofereix llocs 
de treball, que disposa 
cada dia de millors serveis 
i que reconeix i preserva la 
seva identitat. Una ciutat 
que està posant les bases 
d’un parc d’habitatge pú-
blic de lloguer ubicat i ben 
repartit dins la trama urba-
na, perquè ningú no n’hagi 
de marxar per culpa d’uns 
preus abusius. Una ciutat 
per viure-hi. III 

Un model de poble, una ciutat per viure-la

IMATGE VIRTUAL DEL FUTUR PARC FLUVIAL DE SANT VICENÇ DELS HORTS | AJUNTAMENT DE SANT VICENÇ DELS HORTS
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* CONTINGUT ELABORAT EN COL·LABORACIÓ 
AMB LA DIPUTACIÓ DE BARCELONA

Connectem amb el turisme 
sostenible i responsable

La demarcació de Barcelona ha estat la segona destinació del 
món a rebre la distinció internacional ‘Destinació Biosphere Gold’

La Diputació de Barcelona impulsa bones pràctiques en gestió de les
empreses i serveis turístics com la creació del ‘Compromís Biosphere’

L
’aposta i el compromís per la sostenibilitat cons-
titueix, actualment, el principal eix vertebrador 
per endegar qualsevol política de planificació i 
de gestió turística en les Administracions Públi-

ques. Amb aquest propòsit, la Diputació de Barcelona 
treballa, des de fa anys, per impulsar les comarques de 
Barcelona com a destinació turística sostenible i faci-
litar alhora aquest procés en el conjunt d’empreses i 
serveis turístics de la demarcació. Connectar el territori 
i el conjunt de la població amb un turisme sostenible i 
responsable ha estat, així, un dels principals projectes 
estratègics de la Diputació de Barcelona en aquests dar-
rers quatre anys. 

En aquest sentit, la Diputació de Barcelona impulsa 
bones pràctiques en gestió sostenible de les empreses 
turístiques i serveis com la creació del “Compromís per 
la sostenibilitat Biosphere”, a partir de la “Certificació 
Biosphere”; un distintiu que ja tenen més de 300 em-
preses i serveis de la demarcació de Barcelona. 

Redacció

Certificació Biosphere

C
osta Barcelona, Paisatges Barcelona i Piri-
neus Barcelona, les marques turístiques de 
la demarcació impulsades per la Diputació, 
ja van obtenir el juliol del 2017 la certifi-

cació Biosphere, com a destinacions turístiques sos-
tenibles per complir els requisits de l’estàndard “Bi-
osphere Destination”. Un reconeixement, que ara s’ha 
renovat i que implica assumir els principis de gestió 
sostenible, desenvolupament econòmic i social, con-
servació i millora del patrimoni cultural, conservació 
ambiental, qualitat i seguretat i implicació del visi-
tant. El segell Biosphere Destination, alhora, permet 
millorar el posicionament i la promoció internacional 
de les marques turístiques del territori de Barcelona 
en termes de sostenibilitat i responsabilitat. III

La Diputació 
aposta per un 

turisme respectuós 
amb el medi ambient

CONNECTAR EL TERRITORI I LA POBLACIÓ AMB UN TURISME RESPECTUÓS AMB EL MEDI AMBIENT ÉS UN DELS OBJECTIUS DE LA DIPUTACIÓ | ISTOCK

Una línia estratègica de treball que ha valgut perquè 
la Diputació sigui reconeguda amb la distinció d’es-
tatus de “Destinació Biosphere Gold”, com a impul-
sora de les tres marques turístiques de les comarques 
barcelonines (Costa Barcelona, Paisatges Barcelona i 
Pirineus Barcelona). D’aquesta manera, la demarcació 
de Barcelona s’ha convertit en la segona destinació al 
món en rebre aquesta distinció, que atorga l’Institut de 
Turisme Responsable, organització internacional que 
promou des de fa més de 20 anys el turisme responsa-
ble en tot el món, soci de l’Organització Mundial del 
Turisme (OMT) i del Global Sustainable Tourism Co-
uncil (GSTC) i que està alineada amb el compliment 
dels 17 Objectius de Desenvolupament Sostenible de 
Nacions Unides. III
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Corbacho da largas a encabezar las 
listas de Ciudadanos en L’Hospitalet

“Solo volvería a la política si me motiva o 
me ilusiona el proyecto”, dice el exalcalde

Tilda de “barbaridad” la cesión de la Godó 
i Trias para el centro de medicina china

Achaca su ruptura con el PSC a la tibieza 
de la formación con el ‘procés’ soberanista

F
oment de la Informació Crítica de L’Hospitalet 
(FIC-LH) celebró el pasado 8 de febrero la terce-
ra edición de sus ‘Sopars Crítics’ con los alcaldes 
vivos de la ciudad. Tras las cenas con Vicenç Ca-

pdevila y Juan Ignacio Pujana, esta vez fue el turno de 
Celestino Corbacho, antecesor de la actual alcaldesa, a 
la que colocó en el cargo después de ser llamado a filas 
por José Luis Rodríguez Zapatero en 2008 para ocupar el 
cargo envenenado de ministro de Trabajo, en plena crisis.

La cena se celebró, como en las otras dos ocasiones, 
en la Masia Museu Serra y congregó a medio centenar de 
personas, entre las que había el primer teniente de alcal-
de, Francesc J. Belver, los exalcaldes Pujana y Capdevila, 
exregidores como el socialista Alfons Bonals o el ecoso-
cialista Ramon Luque -actual asesor de Pablo Iglesias-, 
y una nutrida representación de Ciudadanos, encabezada 
por los cuatro regidores en el Ayuntamiento y la diputada 
hospitalense en el Parlament Noemí de la Calle.

Una alta presencia naranja que dió que pensar en un 
primer momento, puesto que Corbacho suena desde hace 
meses como posible candidato a liderar la formación de 
cara a las municipales. Nada más lejos de la realidad, el 
exalcalde reiteró su negativa a encabezar la formación 
naranja. “Solo volvería a la política si se dan dos requi-
sitos: que me motive y me ilusione”, afirmó Corbacho, 
que aseveró que “no será candidato de Cs”, cargo que, 
remarcó, pertenece a Miguel García, presente en la cena 
y que hizo algún chascarrillo animando al exedil a dar el 

F. J. R. crear lo que ha calificado como “nuevo espacio de centra-
lidad metropolitana” -utilizando el símil de plaza Europa- 
en la zona norte de la ciudad, en concreto en Can Rigal. 
“Las réplicas no son buenas”, dijo al respecto Corbacho. 

En esta línea, se preguntó si el gobierno municipal 
había tenido en cuenta diversas variables, como qué se 
haría con la subestación eléctrica -cuyo traslado encarece 
la factura de cualquier proyecto que se quiera hacer en 
Can Rigal- o con los terrenos que se liberen del hospital 
de la Cruz Roja, en caso de que se traslade de su actual 
ubicación a la zona de Can Rigal, donde estaba previsto 
desde hacía años. En este punto volvió a poner de mani-
fiesto la necesidad, a su juicio, de llevar a cabo una po-
lítica “valiente” que sustituya edificios en los barrios del 
norte de la ciudad, en vez de optar por rehabilitaciones.

Corbacho, por otra parte, criticó otro de los grandes 
proyectos socialistas del mandato, como es la instalación 
del Centro de Medicina Tradicional China en la fábrica 
Godó i Trias. El exalcalde tildó esta cesión de “barbari-
dad”, e hizo alusión al “arduo” proceso de negociación 
con los propietarios en su momento para que pasara a 
manos municipales. “Yo no luché por esto”, sentenció.

Por último, Corbacho hizo alusión a su salida del 
PSC, hace aproximadamente un año. El principal motivo 
de su marcha, a diferencia de lo que un “burócrata” del 
partido dijo, tal y como lo definió Corbacho, no fue que 
no le hubiesen dado cargos, sino no haberse sentido arro-
pado por el partido en la manifestación constitucionalista 
del 8 de octubre de 2017, a la que acudió a título perso-
nal. Una movilización a la que, sin embargo, asistieron 
el secretario de Organización de los socialistas catalanes, 
Salvador Illa, y el diputado socialista David Pérez. III

CORBACHO JUNTO A SU MUJER, CARMEN, DURANTE LA CENA
ORGANIZADA POR FIC L’HOSPITALET | FIC

Cenas históricas en 
un lugar emblemático

S
e entra por 
L’Hospitalet 
y se come en 
Cornellà. Esta 

es tan solo una de las 
singularidades de la 
Masia Museu Serra, el 
escenario elegido por 
Foment de la Informa-
ció Crítica (FIC-LH) 
para llevar a cabo su ci-

clo de ‘Sopars Crítics’ con 
alcaldes vivos de la ciu-
dad. Se trata de un edificio 
a caballo, como hemos 
dicho, de L’Hospitalet y 
Cornellà que data de la 
segunda mitad del siglo 
XVII. La familia Serra lo 
adquirió a principios del 
siglo XX como obrador. 
Actualmente, hace las 

veces de museo con las 
obras de las distintas ge-
neraciones familiares, y 
de restaurante. Además, 
los propietarios ofrecen 
visitas guiadas a concre-
tar en función de la de-
manda de los clientes. III 

paso. No obstante, Corbacho dejó una rendija abierta a la 
posibilidad de dar apoyo a la candidatura naranja de al-
guna manera. “En política hay más maneras de participar 
que ir de cabeza de lista”, afirmó, críptico.

Una vez zanjado el asunto, salió a la palestra el urba-
nismo, una cuestión capital en una de las ciudades más 
densamente pobladas. Su mandato, entre 1994 y 2008, 
estuvo caracterizado por el impulso constructivo en la 
zona sur de la ciudad, personalizado en la plaza Europa. 
Ahora la alcaldesa Nuria Marín, en su conferencia anual, 
ha anunciado la intención de su equipo de gobierno de 

AL TERCER ‘SOPAR CRÍTIC’ ASISTIERON MEDIO 
CENTENAR DE COMENSALES | FIC
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Adiós al Consell 
Comarcal del 
Barcelonès

El Parlament vota la ley que finiquita una 
institución con muy pocas atribuciones

La CUP pide “depurar responsabilidades” 
por “mala gestión” de dicho ente

ENCIMA DE ESTAS LÍNEAS, FRANCESC J. BELVER, PRESIDENTE DEL CONSELL 
COMARCAL, SIGUIENDO LA SESIÓN PARLAMENTARIA (IZQUIERDA) QUE SUPUSO 

EL PRINCIPIO DEL FIN DE LA INSTITUCIÓN | PARLAMENT

E
l Parlament aprobó a principios de febrero la Ley 
de supresión del Consell Comarcal del Barcelonès 
con los votos favorables de Ciudadanos, Junts 
per Catalunya, ERC, PSC, Catalunya en Comú y 

PP, y la abstención de la CUP. Esta normativa establece 
la creación de una comisión mixta que tiene encomenda-
da la elaboración de una propuesta de distribución entre 
otras administraciones de las competencias, actividades 
y servicios que lleva a cabo el Consell Comarcal. Estará 
integrada por representantes del Área Metropolitana de 
Barcelona (AMB), la Generalitat y los municipios que 
forman este consejo comarcal -L’Hospitalet, Barcelona, 
Santa Coloma, Sant Adrià y Badalona-.

La ley también prevé que mientras no se produzcan 
los traspasos efectivos de las pocas competencias que 
tiene el Consell Comarcal y se garantice su financiación, 
sus servicios continuarán vigentes. 

Redacción Las pocas atribuciones que le han ido quedando al 
Consell Comarcal del Barcelonès, que podrían ser asu-
midas por organismos como el AMB, ha sido uno de los 
motivos que ha llevado a finiquitar esta institución. Esto, 
y la sombra de sospecha sobre una administración con 
78 millones de euros de deuda -56 de estos a bancos-, 30 
millones de pérdidas y un informe de la Sindicatura de 
Comptes de la Generalitat alertando de presuntas irregu-
laridades en la misma, han hecho el resto. 

La CUP pide investigar a fondo
Por este motivo, la CUP pidió añadir una enmienda para 
crear otra comisión mixta que investigara estos hechos y 
depurara, llegado el caso, responsabilidades. “La disolu-
ción del Consell Comarcal del Barcelonès no se puede 
convertir en una alfombra donde esconder la mala ges-
tión de los últimos 30 años”, expresó el diputado cupero 
Carles Riera durante la sesión parlamentaria. 

La negativa del resto de formaciones parlamentarias 
motivó la abstención de la CUP, que considera que el 

cierre de una institución con esa deuda y pérdidas acu-
muladas ha de ser “absolutamente transparente” y con la 
participación de todos los partidos políticos. 

Una situación económica delicada
El informe de la Sindicatura de Comptes data de 2016, 
y detalla, entre otras, presuntas adjudicaciones a dedo 
e incluso supuestas transferencias de fondos a cuentas 
particulares, detectadas en el período de 2005 a 2011. 
En su día el presidente del consejo comarcal, el también 
teniente de alcalde de L’Hospitalet Francesc J. Belver, 
prometió aportar toda la información y documentación 
que se requiriera. 

Por otra parte, también es preocupante la salud de 
las empresas vinculadas al consejo comarcal, como es el 
caso de Regesa, que acumula deudas de más de 60 millo-
nes. En su día, no obstante, Belver calificó su situación a 
El Llobregat de “absolutamente solvente” , ya que, según 
dijo, su nivel de endeudamiento es “soportable” por sus 
activos. “Hay bienes y patrimonio”, añadió. III

Acumula 78 millones de deuda, 56 
de los cuales a entidades bancarias
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Premi Aigües Cristal·lines

Luis Campo Vidal
Cineasta
Cornellà

Francesc Perearnau
Periodista

Sant Just Desvern

El Llobregat valora la transparència en la 
informació amb aquest premi periodístic a un 
professional o mitjà de comunicació comarcal

Mireia Navarro
La Placeta del Temps

Ràdio Cornellà

Premi Major Crescuda
Personatges que han aconseguit, per la seva 
tasca professional en qualsevol àmbit, una 

sobtada notorietat social

Premi Cabal Amazònic
Figures destacades de la comarca, amb una 

dilatada trajectòria en les seves especialitats 
que els han portat a ser únics

 5ª Edició Premis elllobregat 2019

Rosalía
Cantant

Sant Esteve Sesrorives

Aitana/Alfred
Cantants

Sant Climent i el Prat

María Vicente
Atleta

L’Hospitalet

Oriol Junqueras
Polític i historiador

Sant Vicenç dels Horts

Antonio Orozco
Cantant

L’Hospitalet

Carles Castillejo
Atleta olímpic

Viladecans

Campo Vidal s’ha des-
tacat en l’elaboració 
de documentals sobre 
història de la comarca. 
L’últim que ha estrenat  
està triomfant arreu del 
món i repassa la tra-
jectòria de dos genis 
del modernisme català, 
Jujol i Gaudí. Anteri-
orment havia dirigit El 
Cinturón Rojo. 

La Placeta del Temps és 
un programa de Ràdio 
Cornellà, que dirigeix 
Mireia Navarro, que 
contribueix a recuperar 
la memòria de la ciu-
tat i els canvis que ha 
experimentat a través 
d’entrevistes amb ve-
ïns i veïnes. S’emet els 
dissabtes a la una del 
migdia. 

Amb el seu estil que 
barreja el flamenc 
amb sons urbans, Ro-
salía s’ha consolidat 
com l’artista revelació 
del moment. Acaba 
d’aconseguir dos La-
tin Grammy pel seu 
hit ‘Malamente’. Tot i 
l’èxit, la sesrovirenca 
no ha trencat el fil amb 
els seus orígens. 

Aquesta jove atleta de 
l’Hospitalet ha completat 
un any espectacular que 
l’ha portat a convertir-se 
en la gran esperança de 
l’atletisme espanyol. 
Amb 17 anys, ja compta 
amb ors mundials i un rè-
cord del món d’Heptatló 
sots 18. El seu pròxim 
repte, els Jocs Olímpics 
de Tòquio.

Són els dos màxims 
representants del Baix 
Llobregat de la nova 
fornada de ‘triunfitos’. 
Una doble candidatura 
per a dos joves que es-
tan triomfant arreu del 
món amb la seva músi-
ca però que no perden 
la seva vinculació amb 
Sant Climent, Vilade-
cans i el Prat.  

La trajectòria d’Oriol 
Junqueras com a exal-
calde de Sant Vicenç 
dels Horts, professor 
i intel·lectual de cap-
çalera a la comarca és 
indiscutible. Una vàlua 
que està per sobre de 
qualsevol consideració 
política i que volem 
destacar en aquests mo-
ments difícils per a ell.

Especialitzat en les car-
reres de fons, Castillejo 
és un dels millors atle-
tes de l’Estat. Actual-
ment es dedica, a més 
de guanyar carreres a 
tort i a dret, a entrenar 
promeses d’aquest es-
port. L’esportista és un 
dels ‘amvaixadors’ que 
porten el nom de Vila-
decans pel món.

L’hospitalenc Antonio 
Orozco ha protagonit-
zat una carrera que l’ha 
col·locat entre els ar-
tistes més importants i 
influents del panorama 
musical espanyol dels 
últims anys. A més, el 
seu vessant solidari es 
fa palès any rere any, 
col·laborant amb dife-
rents iniciatives. 

Quaranta anys de car-
rera periodística són la 
millor carta de presen-
tació d’aquest perio-
dista esportiu del Baix. 
Destaca també el seu 
vessant solidari, com a 
un dels impulsors de la 
cursa solidària de pre-
sos a Can Brians, i la 
seva tasca de promoció 
del Barça a la comarca. 

EL LLOBREGAT
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Premi Ribera Solidària
Un guardó a una entitat sense ànim de lucre 

per tenir a la solidaritat com a columna 
vertebral al llarg de la seva història 

Premi Afluent Verd
L’ecologisme i la sostenibilitat són tan 
fonamentals per a la nostra societat 

com un afluent ho és per a un riu

Premi Aigües Braves
De tant en tant, la calma del riu es veu 

sorpresa per les inesperades inundacions 
que obliguen a la mobilització ciutadana

 5ª Edició Premis elllobregat 2019

Gasol Foundation
Sant Boi/Los Ángeles

Consell de les Dones
del Baix Llobregat

Juga Verd Play
Consell Esportiu

del Baix Llobregat

Espigoladors 
El Prat

Salvem l’Olla del Rei
Castelldefels

Antoni Poveda
Alcalde de Sant Joan 
Despí i vicepresident 

de l’AMB 

Grup Patrimoni LH
L’Hospitalet

Sindicat de Llogaters

Cinta Tort
Torrelles de Llobregat

Vota fins al 31 de març els teus 
favorits a www.elllobregat.com

Els germans Gasol con-
tribueixen amb la seva 
fundació a combatre 
els efectes de l’obesi-
tat infantil. L’entitat 
va presentar el desem-
bre, conjuntament amb 
l’Ajuntament, un estu-
di pioner sobre aques-
ta problemàtica a Sant 
Boi, bressol dels dos 
jugadors de bàsquet. 

Aquest projecte pioner 
del Consell Esportiu 
Baix Llobregat proposa 
un canvi de paradigma 
en l’esport de base: que 
no només puntuïn els 
gols o les cistelles, sinó 
també el joc net i l’es-
portivitat. La iniciativa 
va néixer fa sis anys a 
la comarca i ara ha fet 
el salt a Europa. 

El Baix Llobregat és 
una de les comarques 
en la qual el pes del 
moviment de les dones 
ha estat més fort. I una 
part de la responsabili-
tat d’això la té Consell 
de Dones, que l’any 
passat va celebrar el 
cinquè Congrés de Do-
nes per seguir treballant 
per la igualtat. 

Espigoladors és una 
entitat sense ànim de 
lucre que combat el 
malbaratement alimen-
tari. Com ho fa? Recu-
perant la fruita i verdu-
ra que no es cull, sigui 
pel descens de vendes 
o per l’aspecte que té. 
El 95% dels aliments 
recollits van a parar a 
entitats socials.  

La decidida aposta 
d’Antoni Poveda, vice-
president de Mobilitat 
de l’AMB i també alcal-
de de Sant Joan Despí, 
per estendre l’ús de la 
bicicleta com a mitjà de 
transport alternatiu al 
cotxe és innegable. La 
creació d’una xarxa in-
termunicipal de carrils 
bici n’és un exemple.

La plataforma va por-
tar a terme l’any passat 
una intensa campanya 
perquè s’aturessin les 
obres del nou edifici de 
l’Institut de Ciències 
Fotòniques que es vo-
lia fer a l’Olla del Rei, 
l’única zona humida de 
Castelldefels al costat 
de la Politècnica (UPC). 
I ho van aconseguir.

Aquest grup de perso-
nes i entitats de l’Hos-
pitalet va néixer fruit de 
la presa de consciència 
del deteriorament que 
pateix el patrimoni de la 
segona ciutat de Catalu-
nya. Amb les seves acci-
ons han contribuït a fer 
extensiva aquesta presa 
de consciència a bona 
part de la ciutadania.  

Cinta Tort, o ‘Zinteta’, el 
seu nom artístic, és una 
jove torrellenca que ha 
aconseguit fama interna-
cional per la seva lluita 
contra la pressió estètica 
que pateixen les dones. 
Expressa el seu missatge 
a través de l’art, pintant 
estries de la pell i reivin-
dicant la bellesa de les 
imperfeccions.

Una de les grans victò-
ries del Sindicat de Llo-
gaters va ser la negocia-
ció del cas dels veïns de 
Sant Joan Despí afectats 
per l’augment desmesu-
rat del lloguer. Un pri-
mer pas cap a una inci-
pient organització de la 
plataforma al Baix Llo-
bregat, tot i haver nascut 
a la capital catalana.

EL LLOBREGAT
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Quin error de Sánchez haver anat al casino a jugar-s’ho tot!

Joan Tardà i Coma
portaVeu parlamentari d’erc al congrés

E
n els darrers temps hem vist com el PSOE trans-
itava des de la irresponsabilitat d’haver deixat 
governar el PP, abstenint-se en la investidura de 
Mariano Rajoy en 2016, i posteriorment resistint-se 

a presentar una moció de censura fins que no fer-ho es 
convertia en un veritable escàndol com a conseqüència 
de la primera sentència condemnatòria de la Gurtel. 

Aquesta irresponsabilitat ha culminat amb la decisió 
de Pedro Sánchez d’anar al casino amb la convocatòria 
electoral del 28-M a jugar-se la majoria parlamentària que 
va permetre fer fora el PP del govern d’Espanya, quan 
finalment van decidir fer el pas i presentar la moció de 
censura. Un risc, un atreviment aventurer, una oportunitat 
perduda, digueu-li com vulgueu! Una convocatòria elec-
toral feta sense haver derogat la reforma laboral, ni la llei 
mordassa, ni la LOMCE ni haver anul·lat les sentències 
dels tribunals franquistes. Tot plegat, malgrat el suport re-
but d’Esquerra, votant a favor la quasi trentena de reials 
decrets aprovats pel govern Sánchez. 

I una causa: Catalunya. De fet, sempre hem dit que 
Catalunya pot ser la seva tomba política si no s’opta per 
una solució que tingui en compte el principi democràtic 
(la ciutadania decideix) i el principi de realitat (el 48% vota 

independència, el 42% es declaren no independentistes i 
el 10% són autodeterministes). 

En conseqüència, és evident que el sistema no pot 
arribar a ser viable sense una solució pactada entre les 
parts. Fa pocs dies a La Vanguardia la vicepresidenta 
Calvo responia a una pregunta dient: “Cal continuar par-
lant amb Catalunya de possibles sortides polítiques”. To-
talment d’acord. Esquerra pensa igual i farem el mateix. 
Continuar reclamant al Regne d’Espanya parlar sobre 
possibles sortides polítiques. Malgrat les enormes dificul-
tats que tenim al davant. Coneixem l’abast del repte, sens 
dubte. Perquè a diferència d’Europa, on la democràcia 
es va construir amb els materials nobles de la victòria so-
bre el nazisme, a Espanya la democràcia es va construir 
amb els materials d’enderroc de la Transició, és a dir del 
pacte entre demòcrates i franquistes. És evident que la 
poca qualitat democràtica d’Espanya queda reflectida en 
el “judici de la vergonya” que s’està celebrant al Tribunal 
Suprem contra càrrecs electes elegits democràticament. 

Que no s’enganyi la societat espanyola: l’autodetermi-
nació o el dret a decidir (digueu-li com vulgueu) ha arribat 
i no se n’anirà. I tard o d’hora, seria convenient comen-
çar com abans millor; caldrà buscar un mecanisme que 

permeti dialogar, que no exclogui una negociació sobre 
allò que reclama el conjunt de la  societat catalana, que a 
parts iguals ara per ara vota tant independència com no 
independència.  

És el que hem estat a punt d’aconseguir amb el govern 
espanyol a través de la conformació d’una taula bilateral 
de partits polítics. Finalment, Pedro Sánchez va trencar 
les negociacions, incapaç d’aguantar la pressió del seu 
propi partit (revolta de diputats, de presidents de CCAA, 
de González i de Guerra) dels Casado/Rivera/Abascal. I 
incapaç d’aguantar la campanya contra la figura del “rela-
tor” que ell mateix havia proposat. 

En tot cas, després de les eleccions, si es manté la 
correlació de forces que va permetre fer fora Rajoy, se-
rem on érem fa quinze dies. En la necessitat de dialogar 
sense condicions prèvies. És a dir ,que cap de les parts 
digui: “D’això no en volem parlar!”. En definitiva, fer tot el 
possible per assolir una negociació que finalment hauria 
d’acabar amb un acord satisfactori per a ambdues parts. 
Aquesta és l’aposta republicana. I per això lamentem que 
Pedro Sánchez hagi decidit anar al casino a jugar-s’ho 
tot a una sola jugada abans que no acceptar poder parlar 
de tot. III
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RICHARD BURTON. Hospitalense. Vive actualmente en el Reino Unido. Secretario general del PSOE en Londres y secretario de Ciudadanía Exterior 

F. J. R. Baena

C
aliforniano de nacimiento y hospitalense de 
sentimiento. Nombre con reminiscencias 
cinematográficas, padre norteamericano 
y madre cordobesa. Corresponsal en una 

de las guerras más cruentas del siglo XX, la de Yu-
goslavia, y capaz de aguantar cuatro días sin parar 
ante un micro de radio -maratón que aprovechó para 
subastar los tirantes de Fraga y una maceta de Marta 
Ferrusola y así recoger fondos para Radio Florida-. 
Así es Richard Burton, líder del PSOE en Londres y 
secretario de Ciudadanía Exterior del partido, cargos 
que ostenta desde hace un año. Una vocación polí-
tica que le viene de su adolescencia, cuando se afilió 
a las Juventudes Socialistas de Catalunya a los 14 
años, de donde le dieron de baja en 1998 por edad 
y contra su voluntad. Profesionalmente vinculado al 
mundo de la informática, actualmente vive en el Reino 
Unido, aunque visita L’Hospitalet siempre que puede.

La gente es 
buena; tan pronto les 

pides colaboración, 
prestan su ayuda”

BURTON EN EL DÉCIMO CONGRESO DEL PSOE EN EUROPA | CEDIDA

N
o puedo empezar 
esta entrevista 
sin preguntarle 
sobre el maratón   

de 96 horas seguidas que 
hizo en Radio Florida en 
los 80.
Fue bastante interesante. 
Dio la oportunidad de dar 
a conocer la emisora y re-
caudar fondos, además de 
conocer personas maravi-
llosas. Porque la gente es 
buena, y tan pronto les pi-
des colaboración, prestan 
su ayuda. 
Aquel récord entró en el 
Libro Guiness... ¿Lo ha 
superado alguien?
Creo que se batió hace po-
cos años en Italia. En las 
ediciones españolas del 
libro se publicó durante 
unos años y luego se dejó 
de hacer. El Guiness no 

publica todos los récords, 
sino los más comerciales.  
Fue una de sus diversas 
experiencias vinculadas 
con el periodismo. Otra 
de ellas fue como envia-
do especial a la guerra de 
Yugoslavia para el Diari 
de Barcelona y el San 
José Mercury, de Cali-
fornia. ¿Cómo fue aque-
lla experiencia?
Chocante. Pasé de hacer 
información local a hacer 
información internacio-
nal, para la que no estaba 
preparado. Estuve casi un 
año y conocí a periodistas 
con experiencia, a los que 
intenté acercarme para 
aprender. Uno de ellos fue 
Manu Leguineche, que me 
marcó mucho. Pero la ex-
periencia fue humanamen-
te desoladora, impactante.  
¿Por qué?
Llegó un punto que veía a 
gente sufriendo y parecía 
que no iba conmigo. En 

a mi madre y llega hasta 
mí. Ya en democracia me 
empecé a acercar al parti-
do socialista. Me he criado 
en las juventudes. Desde 
los 14 mis amigos eran 
de las juventudes y era un 
poco groupie, porque iba a 
todos los actos. Pero luego 
vino la convicción. 
Con esa misma edad fue 
nombrado secretario de 
Organización de lo que 
hoy es la agrupación 
L’Hospitalet Nord del 
PSC. ¿Qué necesidades 
tenía la ciudad por aquel 
entonces?
En aquel momento hacían 
falta elecciones municipa-
les democráticas.  
¿Cómo era L’Hospitalet?
Aún recuerdo la plaza de 
toros, y haber visto las bó-
bilas. Lo recuerdo con total 

claridad. Calles sin asfaltar 
en las que jugábamos.
¿Una plaza de toros?
Estaba donde ahora se ha-
lla el Instituto Pedraforca, 
en la calle Almería esquina 
con Enginyer Moncunill. 
Todo el resto eran des-
campados en los que los 
coches aparcaban.  
No es usted el primero 
que hace referencia a los 
descampados cuando se 
recuerdan aquellos años. 
Su influencia sobre los 
vecinos y vecinas debió 
ser importante.
Sí. Pero lo que tenían que 
ser plazas y jardines se han 
convertido en bloques. Se 
han hecho muchas plazas 
duras, de cemento, que son 
fáciles de mantener pero 
que ayudan poco a que los 
vecinos socialicen.

ese momento entendí que 
tenía que dejarlo. También 
es cierto que si compartes 
el dolor no puedes ser ob-
jetivo, pero llegar al punto 
de no sentirlo...  
Se ha pasado la vida yen-
do y viniendo, pero afir-
ma sentirse catalán y de 
L’Hospitalet, donde mi-
litó políticamente desde 
muy joven. En concreto,   

desde los 14 años en las 
Juventudes Socialistas 
de Catalunya. ¿De dónde 
le viene la vocación?
Soy hijo y nieto de jorna-
leros represaliados en la 
guerra civil. Mi abuelo, 
que era de Rute [Córdo-
ba], fue fusilado por los fa-
langistas, aunque nunca se 
había metido en política. 
Eso marca mucho: marca 

“Soy hijo y nieto de jornaleros 
represaliados, y eso marca mucho”
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RICHARD BURTON. Hospitalense. Vive actualmente en el Reino Unido. Secretario general del PSOE en Londres y secretario de Ciudadanía Exterior 

Es una de las eternas rei-
vindicaciones en muchos 
barrios de L’Hospitalet y 
otras ciudades metropo-
litanas...
No tengo la foto completa 
porque no me he dedica-
do a la gestión municipal. 
Una plaza dura cuesta 
poco y la gente queda 
contenta. Pero sería nece-
sario hacer zonas verdes. 
No obstante, hay que re-
conocer que la concien-
ciación de la importancia 
de las zonas verdes es 
relativamente reciente. Y 
aquí el Ayuntamiento de 
L’Hospitalet quizá no ha 
transmitido bien sus pla-
nes para expandir el verde.
¿A qué se refiere?
Por lo que yo sé, intentan 
plantar árboles sosteni-
bles, que se mantengan 
bien en ciudad y no creen 
polen ni se metan por los 
balcones de las casas. Pero 

esto hace falta explicarlo: 
los vecinos solo ven que 
quitas árboles, y no ven 
que se están intentando 
reponer con criterios de 
sostenibilidad. 
No saber comunicar pue-
de salir caro.
Sea como sea, las zonas 
verdes se han de mantener, 
regar, requieren un servi-
cio de mantenimiento… 
Recuerdo que en la Plaza 
de la Libertad, en un prin-
cipio más ajardinada, aca-
baron poniendo cemento 
en todas partes porque 
había problemas de filtra-
ciones y costaba mantener.
Muchos de los vecinos 
de L’Hospitalet por 
aquel entonces eran in-
migrantes llegados de 
otras partes de España. 
Ahora, otros inmigran-
tes, los españoles en el 
Reino Unido, están en 
vilo por el tema del Bre-

xit. ¿Cómo están vivien-
do este proceso?
Con mucho desconcierto. 
La gente vino aquí con el 
convencimiento de que vi-
vían en una Europa unida, 
que era casi como estar en 
casa. Y ahora han cambia-
do las reglas de juego, y 
eso es malo, porque viven 
con incertidumbre una si-
tuación en la que no pue-
den participar. Hay mu-
chas cosas que no tienen 
respuesta aún. ¿Mi permi-
so de conducir español me 
seguirá valiendo? ¿Podré 
seguir utilizando el DNI 
para entrar y salir del país? 
Todavía no hay respuestas. 
Parece que los que llevan 
más de 5 años en el Reino 
Unido, los que tienen más 
arraigo, tendrán garantiza-
da la posibilidad de vivir 
en él, pero no se sabe si en 
igualdad de condiciones. 
El 29 de marzo se cum-
ple el plazo para que el 
Brexit se haga efectivo y 
el Reino Unido abandone 
la Unión Europea. ¿Cree 
que habrá finalmente 
acuerdo?
Te voy a hacer de pitoni-
sa: creo que habrá prórro-
ga. La alargarán hasta las 
elecciones europeas. Ga-
narán un par de meses. 
Entiendo que el Reino 
Unido no participaría en 
esas elecciones.
No participaría y se distri-
buirían sus escaños en el 

Parlamento entre el resto 
de países, ya que sería ab-
surdo que el Reino Unido 
siguiera formando parte de 
la Unión Europea sin tener 
representación en su parla-
mento. 
Hablando de comicios, el 
Gobierno está decidido a 
eliminar el voto rogado, 
que obliga a los emigran-
tes españoles a expresar 
de manera anticipada su 
voluntad de votar, cosa 
que genera una alta abs-
tención en el colectivo. 
El voto rogado es una dis-
criminación, porque se 
imponen requisitos a los 
españoles que viven en el 

exterior que no tienen el 
resto. Con la ayuda de la 
tecnología hay fórmulas 
para poder cambiarlo.
Seguimos en el extranje-
ro, aunque ahora hable-
mos del ‘procés’. ¿Cómo 
se percibe el litigio desde 
la sociedad británica?
La gente lo vive con pre-
ocupación. Desde 2012 el 
independentismo ha hecho 
un trabajo de pico y pala, 
una campaña de marketing 
a la que el constituciona-
lismo no ha sido capaz ni 
de acercarse. El Gobierno 
español ha dejado ese es-
pacio abierto y ha tardado 
en reaccionar. Hace poco, 

Irene Lozano [secreta-
ria de Estado de España 
Global, la anterior Marca 
España] ha empezado a 
hacer cosas, pero no hay 
recursos. Y no es suficien-
te que desde las embajadas 
españolas haya comunica-
cion fluida con los diferen-
tes gobiernos: la opinión 
pública ha de conocer la 
situación.
Quiero acabar la entre-
vista preguntándole por 
su futuro. 
La verdad es que tengo 
unas ganas locas de volver 
a vivir en L’Hospitalet, de 
volver a vivir en mi ciu-
dad. III

“Voy a hacer de pitonisa 
con el Brexit: va a haber 
una prórroga hasta las 
elecciones europeas. 
Así ganarán un 
par de meses

BURTON HIZO EL SAQUE DE HONOR EN UN PARTIDO DEL HOSPI EN 1986 | CEDIDA
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Torrelles, un dels municipis més 
compromesos amb el medi ambient

L’AMB i els 36 municipis que la formen estan convertint la metròpolis 
en un territori sostenible i d’alta qualitat per a la ciutadania

Els últims 4 anys s’ha fet palès el compromís de Torrelles en 
la lluita contra el canvi climàtic i contra les desigualtats socials

L
a gestió de residus, un transport més accessible, 
la cooperació i la consciència ecològica han 
caracteritzat algunes de les innovacions dels 
últims anys en benefici dels ciutadans de Torre-

lles. Un dels grans esforços de l’AMB ha estat millorar 
la gestió dels residus urbans: s’ha centrat a augmentar 
la recollida selectiva, que està estancada en un 34%, 
per ajustar-se a les demandes de la Unió Europea, que 
reclama que els seus membres reciclin un 55% dels 
residus de cara al 2025. 

Torrelles és des de fa anys un dels municipis me-
tropolitans amb un índex de recollida selectiva més bo: 
actualment se situa en un 63%. A més del sistema porta 
a porta, el municipi recull el vidre amb contenidors. 
Com a part de l’estratègia de l’AMB per introduir mo-
dels més eficaços de separació de residus, el municipi 
ha estat dotat amb una de les subvencions de millora: 
s’han implantat galledes amb xip i s’han instal·lat cà-
meres de control i un sistema d’accés amb targeta al 

Redacció

Torrelles destaca en 
polítiques de reciclatge 
i gestió de residus

punt d’emergència. Moltes accions de l’AMB han anat 
encaminades a afavorir la cohesió social i lluitar contra 
les desigualtats socials a la metròpolis de Barcelona. 
Un paquet important en l’àmbit de la cohesió social és 
la inserció laboral i la reactivació econòmica del terri-
tori, que s’ha fet a través dels plans d’ocupació. Així 
mateix, s’ha començat a utilitzar aigua regenerada a 
l’ERA del Baix Llobregat, de manera que es garanteix 
el subministrament d’aigua a la població fent ús dels 
recursos propis. I s’ha lluitat contra la pobresa ener-
gètica d’aquelles famílies més vulnerables, que no po-
den sufragar econòmicament les factures.

Torrelles ha participat en dos programes de coo-
peració metropolitana. A nivell local, ha participat en 
el primer programa metropolità d’educació per a la 
ciutadania global, Tenim Drets, Teixim Llibertats, que 

METRÒPOLIS BCN

Passa a la pàgina següent  

Tarifa 
metropolitana

A partir del gener, els desplaçaments en trans-
port públic per la Metròpolis Barcelona són 
més econòmics, amb un estalvi que pot arri-
bar al 50% en viatges. Amb la nova tarifa 

metropolitana tots els desplaçaments que es fan entre 
els 36 municipis de la Metròpolis Barcelona són a 
preu d’una zona. Torrelles, com a municipi metropo-
lità, queda integrat dins la tarifa metropolitana. III

Noves marquesines 
de bus

S
’han instal·lat 230 noves marquesines de 
bus als municipis metropolitans, i Torrelles 
és un dels que n’estrenen. El nou model 
facilita l’accessibilitat a la parada i compta 

amb un element identificador a la part superior i amb 
il·luminació interior. S’ha millorat la comoditat del 
temps d’espera incorporant més seients amb un dis-
seny més ergonòmic.  III

Recollida selectiva 
(porta a porta) 

T
orrelles és un dels municipis metropolitans 
amb un índex de recollida selectiva més bo. 
El seu sistema de recollida porta a porta se-
para les deixalles en quatre categories, se-

gons el model de residu mínim: orgànic, inorgànic, 
envasos, rebuig i paper/cartró. També s’han incor-
porat galledes amb xip per optimitzar la freqüència 
de recollida.  III

Calderes de 
biomassa

T
orrelles forma part del programa 
d’economia circular per a la construc-
ció de calderes de biomassa i la creació 
d’explotacions forestals locals, que in-

clou vuit municipis de les Muntanyes del Baix. 
Aquesta iniciativa de l’AMB i el Consell Comar-
cal del Baix Llobregat també pretén reduir el risc 
d’incendis.  III

Cinc propostes per la sostenibilitat i la igualtat
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pretén conscienciar sobre els drets de les persones re-
fugiades amb activitats de sensibilització. En l’àmbit 
internacional, també ha participat en un projecte  de 
cooperació coordinada, amb l’AMB i l’Ajuntament de 
Santa Coloma de Cervelló. Concretament aquest pro-
jecte vol contribuir al desenvolupament sostenible a 
l’Àfrica. El projecte està centrat en la gestió sosteni-
ble dels residus i vol contribuir a un entorn saludable 
dels habitants de Tujereng (població de Gàmbia). Es 
treballa sobre el terreny i amb l’associació Mbolo i la 
col·laboració del Grup de Recerca en Geociències Ma-
rines de la UB per a la realització del diagnòstic.

Més estalvi als transports
Les millores en transport públic tenen un doble be-
nefici: reduir la contaminació ambiental i millorar 
l’accessibilitat, en especial per a les poblacions de la 
segona corona. La nova tarifa metropolitana permet 
viatjar per tota la metròpolis al preu d’una zona i ha 
reduït fins al 50% el preu d’alguns trajectes. D’altra 
banda, a Torrelles de Llobregat ja són 9 els beneficia-
ris de la T-verda metropolitana, títol de transport que 
premia amb tres anys de transport públic gratuït la re-
tirada d’un vehicle contaminant. 

Impulsar l’economia circular
Torrelles forma part del programa d’economia circular 
en cooperació amb l’Àrea de Territori de l’AMB i el 
Consell Comarcal del Baix Llobregat, que ha impli-
cat la inversió de 3 milions d’euros en la convocatòria 
oberta d’espais naturals. També està present en els es-
tudis sobre agricultura de muntanya, que analitzen el 
potencial agrícola, d’aprofitament de biomassa fores-
tal i de silvopastura dels voltants. III

METRÒPOLIS BCN

* CONTINGUT ELABORAT EN COL·LABORACIÓ 
AMB L’ÀREA METROPOLITANA DE BARCELONA

L
’AMB dóna servei a poblacions amb reali-
tats molt diferents. Què esperes i què t’aporta 
l’AMB?
L’Àrea metropolitana s’ha anat convertint en im-

prescindible. En àrees tan bàsiques com el sanejament, 
el transport, el tractament de residus, l’AMB ens permet 
coordinar i assegurar serveis que no podríem fer d’una 
altra manera. No només es tracta de diners, també d’un 
seguit de serveis que permeten avançar en la construc-
ció del nostre poble dins d’un marc més general. Espe-
rem, sobretot, que la ciutadania entengui i faci seva la 
realitat metropolitana com un fet positiu i no com una 
imposició per llei. Des d’un poble com el nostre, man-
cat d’alguns serveis normals a altres municipis metro-
politans, esperem una planificació de futur que permeti 
buscar alternatives per avançar de manera sostenible i 
equilibrada.
La mirada transversal de la contaminació i la quali-
tat de l’aire ha estat un dels grans canvis del mandat. 
Com has vist aquesta línia estratègica?
És una visió de futur que considero bàsica per mantenir 
la qualitat de vida. Els estudis sobre la incidència de la 
contaminació en la salut de la gent que viu en el territori 
metropolità demostren que és imprescindible treballar-
hi si volem aconseguir objectius palpables a curt i mitjà 
termini.
Quins han estat els grans projectes metropolitans 
d’aquest mandat a Torrelles? 
S’ha estat treballant en temes mediambientals i de mo-
bilitat, tant a nivell de transport públic  com de definició 
de la comunicació interurbana segura per a vianants i 
bicicletes entre Torrelles i Sant Vicenç. També s’ha estat 
treballant en la rehabilitació de les instal·lacions espor-
tives obsoletes, que són un servei bàsic.

“L’impuls metropolità permet assolir 
objectius més notables” 

tròpolis. Què ha suposat per vosaltres? 
Aquesta era una de les demandes més clares des dels 
municipis de la segona corona que no estava ben resol-
ta. Ho vam reivindicar a la vicepresidència de l’Àrea 
Metropolitana, que va entendre la necessitat de donar-hi 
resposta. En el nostre cas, i en el d’altes municipis pe-
tits, cal acompanyar la iniciativa de mesures de foment 
de l’ús del transport públic en detriment de la utilitza-
ció del vehicle privat en desplaçaments metropolitans. 
També calen mesures socials per aquells segments de 
població més necessitats.
Torrelles és un dels municipis amb millor índex de 
recollida selectiva de residus. Quins canvis han pogut 
introduir en el seu sistema gràcies a la col·laboració 
amb l’AMB?
La implantació de nous bujols amb xips en el sistema de 
recollida porta a porta ens permet assolir un major conei-
xement dels hàbits de la població, de la generació dels re-
sidus i de la seva recuperació. En aquest sentit, s’ha pogut 
eliminar un punt d’emergència que s’anava convertint en 
un abocador descontrolat i crear-ne un més delimitat i 
controlat d’accés amb targeta. Aquesta és una experiència 
que pot ser útil per a altres municipis metropolitans que 
vulguin millorar la recuperació dels residus.
Torrelles participa en el projecte per aprofitar la 
generació de biomassa del seu entorn, mitjançant la 
instal·lació de calderes. Quins beneficis aportarà al 
municipi?
És molt important des del punt de vista mediambiental el 
tractament i la gestió de les masses boscoses de les mun-
tanyes metropolitanes. Assolir un projecte amb implan-
tació de calderes de biomassa com a energia renovable 
permet prevenir incendis i una millora energètica.  III

FERRAN PUIG I VERDAGUER, alcalde de Torrelles de Llobregat

És important el 
tractament i 

la gestió de masses 
boscoses a la metròpolis
I què han aportat aquests projectes al municipi? 
Han millorat la vida dels ciutadans? 
Queda clar que la tasca de millora i prevenció en ter-
mes de medi ambient en el nostre municipi segueix lí-
nies engegades de fa anys. Amb l’impuls metropolità 
s’assoliran objectius més notables que beneficiaran 
tothom, tant Torrelles com els pobles del voltant. La 
millora en transport o en les instal·lacions esportives 
són ben conegudes pels usuaris.
La nova tarifa metropolitana permet desplaçar-se 
a preu d’una zona entre tots els municipis de la me-

Ve de la pàgina anterior

Tenim Drets, 
Teixim Llibertats 

T
orrelles ha estat un dels onze municipis 
participants en el programa de cooperació 
Tenim Drets, Teixim Llibertats. És el pri-
mer programa metropolità d’educació per 

a la ciutadania global, amb diverses accions cultu-
rals i participatives per conscienciar la població del 
compromís i la cooperació envers els refugiats a la 
Mediterrània.  III
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Alba Bou
tinenta d’alcalde titular de l’àrea d’urbanisme i medi ambient de l’ajuntament del prat (icV)

D
urant el pròxim 
mes de març 
s ’ i n a u g u r a r a n , 
sense inauguració 

oficial, és clar, diversos 
equipaments en els quals 
hem estat treballant aquest 
mandat. Un d’aquests 
equipaments ha trans-
cendit fins i tot les fronte-
res locals, ha cobrat una 
importància que s’entén 
des d’un punt de vista del 
patrimoni, la història, la 
funció pública, la cultura 
i les tradicions. Parlo del 
teatre de l’Artesà, que per 
als pratencs i pratenques 
és, malgrat la divergència 
d’opinions, una institució 
en sí mateix.

Tindrem un autèntic 
teatre municipal, i això no 
pot més que omplir-nos 
d’orgull.

I perquè hem fet un 
teatre? Si el teatre gairebé 
no interessa ningú...

Per nosaltres no és un 
teatre. Per nosaltres és 
una eina que farà realitat 
el projecte més important 
dels propers anys, qui sap 
si dècades. En diem Inter-
seccions, i és el projecte 
estratègic que l’Ajuntament 
del Prat ha creat per tenir, 
demà, una ciutat millor.

Com sabeu, els com-
panys i companyes d’ICV-
EUiA hem pogut governar 
el Prat des de fa més de 3 
dècades. Ara, la gent vol 
viure al Prat. El repte és ga-
rantir que els veïns i veïnes 
de la ciutat estiguin millor 
posicionats per al món del 
futur. Treballarem per una 
ciutadania més formada, 
més culta, més preparada 

per als reptes de demà. 
Perquè només així, amb 
més educació i més cultu-
ra, podran accedir a les mi-
llors oportunitats laborals, 
sense les quals no podrien 
consolidar el  seu projecte 
de vida. Tindrem una ciuta-
dania més crítica, que po-
drà optar a millors llocs de 
feina, i que estarà millor po-
sicionada per decidir com 
vol viure. I ho farem enfor-
tint el nivell d’anglès dels 
nostres joves, aprofundint 
en la reflexió a través de la 
lectura, aprofitant els es-
tudis musicals per millorar 
les capacitat de treballar 
en equip i millorant les ha-
bilitats socials a través del 
teatre.

Que s’obri el teló. 
Aquesta és, també, la ciu-
tat que volem. III

Tornem a l’Artesà
diputado proVincial del partido popular y portaVoz del partido en castelldefels 

Manuel Reyes

Despilfarro del gobierno de Castelldefels

N
os encontramos 
en la recta final del 
mandato munici-
pal, apenas tres 

meses quedan para las 
próximas elecciones muni-
cipales, y el gobierno mu-
nicipal de Castelldefels tra-
ta de apresurarse a hacer 
todo lo que no ha hecho 
durante cuatro años, en-
cargando faraónicos pro-
yectos que hipotecarán el 
futuro de nuestra ciudad.

Después del fracaso 
del proyecto de supresión 
de un sentido de circula-
ción en la Avenida Pineda, 
y gastarse más de 2 millo-
nes de euros en un carril 
bici, el gobierno encar-
ga un nuevo proyecto de 
prolongación que costará 
millón y medio de euros 
más, por lo que el proyec-
to completo de la Pineda 
estará por encima de los 
3,5 millones de euros. 

Mientras, tratan de 
anunciar a bombo y platillo 
la reforma urbanística de la 
Avenida Constitución, que 
costará, nada más y nada 
menos, 8,2 millones de eu-
ros y que incluirá un nuevo 
carril bici. 

Nos preocupa que se 
vaya a suprimir todo el 
aparcamiento de esa calle, 
mínimo unas 200 plazas, y 

se tendrán que desplazar 
las zonas de carga y des-
carga y los contenedores 
de basura a las calles ad-
yacentes, lo que aumenta-
rá, aún más, la pérdida de 
plazas de aparcamiento. 

Una medida que perju-
dicará a los vecinos y a los 
comerciantes de la zona, 
ya que, actualmente, que-
dan pocos espacios para 
aparcar en el centro de la 
ciudad. Esta obra de últi-
ma hora no ha tenido nin-
guna participación ciuda-
dana, y nuevamente se ha 
decidido en los despachos 
ajenos a las necesidades 
de los vecinos.

Por otro lado, el go-
bierno firma un convenio 
para construir 70 pisos 
en la zona del Castillo que 
afectará a uno de los en-
tornos naturales más im-
portantes que tenemos. 
Se obvia el amplio rechazo 
ciudadano que el proyec-
to ha generado. Estamos 
convencidos que hay alter-
nativas para construir esos 
pisos en otros lugares de 
la ciudad sin dañar nuestro 
entorno natural. 

Al festival de gasto pú-
blico se la une la construc-
ción de una nave industrial 
que costará más de 3 mi-
llones de euros para al-

bergar los camiones de la 
limpieza en la carretera de 
la Sentiu, justo a la entrada 
del parque natural y frente 
a una zona de colegios, en 
vez de ubicarla en zonas 
más adecuadas como po-
dría haber sido el polígono 
industrial.

Todo es premura y 
prisas. Gastar el dinero 
de los vecinos para atri-
buirse mérito electoral. 
Gasto inútil en muchos 
casos, como por ejemplo 
los 15.000 euros gastados 
en una encuesta munici-
pal. El colmo es que hace 
apenas un año se gastaron 
otros 15.000 euros en otra 
encuesta. Además, como 
el resultado político no es 
del agrado del gobierno, la 
han ocultado durante dos 
meses. ¿Por qué no expli-
can a los vecinos que se-
gún sus propias encuestas 
el PP ganaría las próximas 
elecciones municipales? 
Un dato que han preferido 
ocultar a la ciudadanía… 

Mientras tanto, otros 
seguimos al servicio de los 
vecinos, escuchando sus 
propuestas e impulsando 
proyectos que cuenten 
con su opinión con la es-
peranza y la ilusión pues-
tas en las próximas elec-
ciones municipales. III

PDU Granvia-Llobregat, l’últim gran negoci 
de la sociovergència 

regidor i portaVeu de la cup-poble actiu a l’Hospitalet

Khristian Giménez 

El PDU Granvia-Llo-
bregat torna a estar 
d’actualitat. El Parla-
ment de Catalunya ha 

aprovat una nova Proposta 
de Resolució fa uns dies, re-
clamant novament l’aturada 
d’un pla que no compta amb 
cap consens veïnal, social ni 
polític. Un pla urbanístic que 
faria desaparèixer l’última 
zona agrícola de l’Hospitalet i 
fomentaria la construcció de 
fins a 26 gratacels, adreçats 
majoritàriament al sector co-
mercial, hoteler i d’oficines. 
Densificant encara més una 
de les poques zones verdes 
i lliures del municipi.

Des de que es va conèi-
xer aquest projecte, impulsat 
per un ens supramunicipal 
anomenat Consorci per a 
la Reforma de la Granvia a 
l’Hospitalet de Llobregat, 
l’assemblea veïnal No Més 

Blocs s’ha deixat la pell per 
explicar les greus conseqüèn-
cies que tindria aquest PDU, 
per a Bellvitge i pel conjunt 
de la ciutat. Una nova aposta 
politica pel totxo i l’especula-
ció urbanística que no té en 
compte les necessitats reals 
de la ciutat. Ni aquesta nova 
resolució, ni la manca de ma-
joria a l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona, ni el fet que 
el PDU mai s’hagi aprovat 
al Ple, semblen prou motius 
per a la sociovergència per 
aturar-lo. Els dos partits, ene-
mics polítics a la gran pantalla 
mediàtica i als mítings, sem-
blen estar molt d’acord en 
un tema cabdal: tancar files 
per defensar aferrissadament 
aquest projecte milionari i al-
hora, no voler sentir la veu crí-
tica dels veïns/es oposades.

Damià Calvet, Conseller 
de Territori i responsable 

màxim del PDU Granvia-Llo-
bregat, es va comprometre 
al setembre de 2018 a reu-
nir-se amb No Més Blocs. A 
dia d’avui, encara esperen la 
cita promesa. Per altra ban-
da el PSC, sense complexos 
i mantenint-se intencionada-
ment fora de la polèmica, ha 
promocionat al seu assessor 
d’Urbanisme, Raúl Alvarín, 
que des d’ara serà el nou 
Director del Consorci per a 
la Reforma de la Granvia. I 
per acabar de dibuixar el ball 
de les cadires, el seu subs-
titut com a càrrec de lliure 
designació a l’Ajuntament 
de l’Hospitalet, amb un sou 
de 51.000 euros bruts a 
l’any, l’ha anat a buscar a 
la FAVL’H (Federació d’As-
sociacions de Veïns). Fitxant 
com a assessor d’Urbanis-
me del Govern, a l’actual 
secretari de la Federació. III



                           
                           
                           
                           
                                                                                                                                                                              

37TRIBUNA

T
ras 25 años en 
el gobierno de 
L’Hospitalet, Núria 
Marín se ha aban-

donado a la dejadez y la 
mala gestión. La hemos 
padecido en múltiples ám-
bitos: con su incapacidad 
de planificar, que hace que 
se acumulen las prome-
sas incumplidas de Núria 
Marín; con la situación de 
abandono en la que tiene a 
la Guardia Urbana, o con el 
descontrol que tienen con 
la contratación pública: se 
le han acumulado 111 ex-
pedientes en lo que lleva-
mos de mandato de pagos 
de contratos irregulares 
que suman 15 millones de 
euros a través de una figura 
jurídica excepcional que es 
el reconocimiento extrajudi-
cial de crédito.  

Este descontrol en la 
contratación del Ayunta-
miento es muy preocupan-
te. La Ley de Contratos del 

Sector Público pone una 
serie normas para garanti-
zar la transparencia y con-
currencia no solo para que 
la contratación sea lo más 
eficiente posible sino para 
luchar contra el fraude y la 
corrupción. Pues bien, des-
de Cs hemos detectado un 
preocupante incremento en 
este mandato de facturas 
que se han pagado sin que 
haya un contrato válido de-
trás. 103 expedientes des-
de junio de 2015 hasta el 
19 de febrero de 2019 que 
reconocen el pago de fac-
turas sin contratación legal 
previa para evitar que las 
empresas lleven a juicio al 
Ayuntamiento por enrique-
cimiento ilícito. 

Para que nos hagamos 
una idea de la magnitud de 
la deriva de este gobier-
no, en el anterior mandato 
hubo solo 9 expedientes 
frente a los 103 expedien-
tes que llevamos en este. 

De hecho, en la próxima 
Junta de Gobierno Local se 
van a aprobar 8 expedien-
tes más, prácticamente los 
mismos que en los 4 años 
del mandato anterior.

Que se hayan pagado 
a dedo 15 millones de eu-
ros en este mandato, sal-
tándose los controles que 
establece la ley de contra-
tación pública, solo caben 
2 interpretaciones posibles: 
mala gestión o voluntad de 
adjudicar contratos a dedo. 
Nosotros le atribuimos 
mayormente mala gestión 
aunque no descartamos 
otros espurios intereses y 
dejamos que sean otras 
instancias imparciales y 
especializadas las que va-
loren si hay algún tipo de 
fraude. En cualquier caso, 
es un ejemplo más de lo 
necesario que es cambiar 
de gobierno en L’Hospitalet 
tras los 40 años de gobier-
no del PSC. III

Miguel García
portaVoz de cs en el ayuntamiento de l’Hospitalet 

15 millones adjudicados a dedo en 111 
contratos irregulares 

M
olts cops come-
tem l’error de con-
frontar natura ver-
sus ciutat, com si 

fossin antònims. Justament 
el futur és el contrari, la ciutat 
verda és la ciutat futura, i així 
es va fer palès a la jornada 
“Greening for change” que 
es va celebrar a Cornellà, 
en la qual la UE va premiar 
aquesta ciutat amb el presti-
giós premi Green leaf.

Una ciutat amb bons 
corredors verds dins d’ella 
mateixa, amb un bon arbrat i 
espais verds ben dissenyats, 
genera grans beneficis per 
a la pròpia ciutadania que 
molts cops no n’és consci-
ent, o fins i tot de vegades hi 
està en contra. És una feina 
a la qual cal afegir la dificultat 
de conscienciar la ciutada-

nia, però sí o sí cal anar cap 
aquí. Ara mateix a Catalunya 
el 75% de la població viu en 
àrees metropolitanes i grans 
ciutats i això anirà “in cres-
cendo” i necessitem donar 
una bona qualitat de vida a 
aquestes persones.

M’agrada recordar que 7 
de cada 10 ciutadans euro-
peus trien el seu habitatge en 
funció de la proximitat a un 
espai verd i per tant estem 
obligats a planificar pensant 
en el verd urbà com l’ele-
ment central. El verd urbà 
aporta uns clars beneficis 
socials perquè els espais 
verds són llocs de trobada, 
generen interrelacions i hi ha 
molts estudis que reconei-
xen aquest fet i que generen 
cohesió social. També cal 
destacar els beneficis eco-

nòmics; un bon carrer amb 
un bon arbrat fa pujar el preu 
de l’habitatge però genera 
també una qüestió positi-
va de valoració de l’activitat 
econòmica i revalorització de 
l’espai. I cal també tenir pre-
sent el benefici per a la salut, 
que sovint ens limitem a pen-
sar que és respiratori però a 
més cal tenir en compte una 
altra variant, tenir proximitat 
en l’habitatge a l’espai verd 
genera una reducció de l’es-
très, fins i tot en l’embaràs, i 
d’altres qüestions importants 
en l’àmbit de la salut. 

En tot cas, no podem 
tornar a dissenyar ciutats 
com Detroit que han acabat 
en bancarrota per no plani-
ficar-se pensant en la gent. 
Les ciutats seran verdes o 
no seran. III

Renaturalitzem les ciutats
regidor d’erc a cerVelló i diputat proVincial d’urbanisme i Habitatge

Josep-Ramon  Mut

Una España en la que quepamos todas y todos

José Á. Carcelén
primer tinent d’alcaldia del psc sant boi

E
scribo este artículo 
horas antes de que en 
Sant Boi celebremos 
el Pleno municipal de 

febrero. Quedan menos de 
100 días para las elecciones 
municipales y europeas. Pero 
estos no serán los primeros 
comicios electorales que ce-
lebraremos en las próximas 
semanas. 

El pasado 15 de febrero el 
Presidente del Gobierno, Pe-
dro Sánchez, se veía obligado 
a convocar elecciones debido 
a que no podía aprobar en el 
Congreso de los Diputados la 
propuesta de presupuestos 
que tenía para España. Unos 
presupuestos que incremen-
taban de manera notable la 
inversión en educación, sani-
dad, atención a la dependen-
cia, lucha contra la violencia 
machista... Unos presupues-

tos que situaban a los y las 
ciudadanas en el centro de la 
política. Unos presupuestos 
que, desgraciadamente, no 
han sido viables porque tanto 
los partidos independentistas 
(ERC y PDCAT) como los de 
derechas (PP y Ciudadanos), 
decidieron sumar sus vo-
tos para evitar que saliesen 
adelante y provocar, de este 
modo, el adelanto electoral. 

No deja de ser paradóji-
co que todas y cada una de 
estas fuerzas políticas basen 
su ideario y sus propuestas 
de los últimos tiempos única 
y exclusivamente en el amor 
a la patria (cada uno a la suya, 
por supuesto). Un amor que 
se inicia y finaliza en las ban-
deras, que no en las perso-
nas. Puesto que si realmente 
se ocupasen y preocupasen 
por los y las ciudadanas, es 

decir, por las personas que 
viven, trabajan y luchan cada 
día de sus días en las ciu-
dades, difícilmente podrían 
haberles negado unos pre-
supuestos que iban a mejorar 
de manera significativa sus 
vidas cotidianas. Así pues, el 
próximo 28 de abril tendre-
mos elecciones, justo un mes 
antes que las municipales. 
Unos comicios en los que 
frente a los que se enrocan 
en las diferencias para incre-
mentar la confrontación, los y 
las socialistas continuaremos 
defendiendo una propuesta 
de España optimista, abierta, 
sin exclusiones, sin discri-
minaciones. Ese es nuestro 
único modelo de país. Ese 
es nuestro modelo territorial. 
Una España, una Cataluña, 
un Sant Boi en los que que-
pamos todos y todas. III
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A 
nivel mundial, 1985 será recordado entre otras co-
sas por la llegada a la presidencia de la URSS de 
Mikhail Gorbachov y que significaba el inicio del fin 
de un sistema político. Otro suceso importante ese 

año fue la tragedia en el estadio de fútbol de Heysel, donde 
murieron 38 espectadores en la final de la Copa de Europa, 
por una avalancha de seguidores del Liverpool sobre se-
guidores de la Juventus. Ese año también será recordado 
por la unión de los mejores cantantes y grupos de la época 
para crear el tema We are the world, para reivindicar la ayu-
da a los países del tercer mundo.

En 1985, España ponía fin a su largo aislamiento inter-
nacional después de la dictadura, se abría la verja con Gi-
braltar y se firmaba el Tratado de Adhesión a la Comunidad 
Económica Europea (CEE), que se ratificó al año siguiente y 
el Congreso aprobaba la Ley del Aborto. La UNESCO de-
claraba a Santiago de Compostela como Patrimonio de la 
Humanidad y la ciudad de Barcelona solicitaba oficialmente 
al Comité Olímpico Internacional (COI) la organización de los 
Juegos Olímpicos de 1992. En ese año, el modelo de coche 
más vendido en nuestro país era el Renault 11.

En 1985, Michael J. Fox nos deleitó en la gran pantalla 
con esa aventura de ficción titulada Regreso al Futuro, la 
primera de las tres películas de una de las sagas históricas 
del cine. Asimismo, ese año se estrenaron Los Goonies, 
Mad Max o El Color Púrpura.

1985 Daniel Martínez
portaVoz del grupo municipal de cs en cornellà

P
ocas cosas hay tan imprescindibles para la hi-
giene de un hogar como abrir por la mañana las 
ventanas de las habitaciones y dejar que entre el 
aire fresco, y que todas las estancias se ventilen. 

Eso es exactamente lo necesita el gobierno municipal de 
Viladecans, que lleva casi 40 años tapiado tras las siglas 
del PSC, y con presuntos casos de corrupción a sus 
espaldas, como el de Inipro, que enrarecen el ambiente. 
Los socialistas cargan con una mochila tan pesada que 
ya no les deja avanzar. Piden a gritos un relevo.

Y por fin ha llegado la hora de abrir ventanas. Ahora 
sí. Desde Ciutadans nos sentimos plenamente capacita-
dos para darle la vuelta a la política de nuestra ciudad, 
que muestra síntomas desde hace años de un cansancio 
profundo. Somos la única alternativa. Ofrecemos pro-
puestas sólidas para que la ciudad progrese (en conso-
nancia con las necesidades reales que nuestros propios 
vecinos nos han hecho llegar), priorizando valores como 
la transparencia, la eficiencia y la calidad democrática; y 
con un proyecto de ciudad que suena a futuro, económi-
camente sostenible y saneado financieramente. 

Porque solo se puede avanzar poniendo a la ciu-

Ahora sí, Ciutadans Carolina Torres
portaVoz del grupo municipal de cs en Viladecans

sos de alquiler social (mientras sigue subiendo el IBI y 
muchas familias no pueden pagar los 800 mensuales 
que cuestan de media los pisos en nuestra ciudad), las 
mafias de la ocupación que se aprovechan de los más 
vulnerables (como en el Poblado Roca o Can Palmer), 
medidas para fomentar la emancipación de los jóve-
nes, la inseguridad (como los robos de viviendas en 
Alba-Rosa o la eliminación de la policía de proximidad 
en los barrios), la falta de limpieza, la mejora de la mo-
vilidad o la falta de equipamientos y de planificación. 

Ha llegado la hora de que el dinero de nuestros im-
puestos se destine al bien común y no acabe financian-
do (como ha propuesto el gobierno del PSC) a la ACM, 
un chiringuito político convergente que (mira por don-
de) se utilizó para sufragar viajes de alcaldes a Bélgica 
para verse con el fugado Puigdemont.

Porque nos encanta Viladecans y creemos que tra-
bajando codo con codo con nuestros vecinos y vecinas 
conseguiremos juntos una ciudad mejor para TODOS, 
sabemos que, ahora sí, ha llegado la hora de que Ciuta-
dans tome las riendas y se apueste de verdad por una 
ciudad moderna e INCLUSIVA, con mayúsculas. III

dadanía en el centro de la acción de gobierno, como 
promueve Cs desde que en 2015 se convirtió en el prin-
cipal partido de la oposición. Porque ahora sí, es la hora 
de la auténtica participación, como hemos demostrado 
fomentando el consenso con el plan urbanístico del Po-
lígon Centre o consiguiendo que las entidades puedan 
presentar iniciativas en los plenos sin necesidad de de-
pender de los partidos políticos. En Cs queremos dar 
solución a todos esos problemas que siguen sin atraer 
la atención del gobierno municipal: como la falta de pi-

En nuestras casas podíamos ver por primera vez en te-
levisión las series del Equipo A, El coche fantástico, Falcon 
Crest y los más pequeños quedarían enganchados a David 
el gnomo o los Fraguel, mientras en nuestras radios sona-
ban lo nuevo de El último de la Fila, Camilo Sesto, Raphael 
y Paloma San Basilio.

En 1985, en Cornellá, José Montilla se hacía con el con-
trol de la alcaldía, después del pacto alcanzado con el PSUC 
para dividirse la legislatura. Desde entonces, el PSC ha go-
bernado nuestra ciudad de manera ininterrumpida. Montilla 
estuvo 19 años en el poder, hasta que se marchó para ser 
ministro de Industria. A partir de 2004, se hizo con el control 
de la ciudad Antonio Balmón, que acumula 15 años como 
alcalde y lleva a sus espaldas más de 30 años en el gobierno 
municipal.

El mundo, España y Cornellá, nosotros mismos hemos 
cambiado mucho desde 1985. Si desde esa fecha hemos 
evolucionado, nuestras vidas se han transformado, ¿por 
qué seguimos con gobiernos y proyectos anclados en el pa-
sado, con vicios adquiridos de la vieja política? En 1985 yo 
tenía dos años de edad y actualmente estoy compartiendo 
Pleno municipal con personas que ya estaban gobernando 
en Cornellá.

Uno de los comportamientos que más desafección ha 
mostrado la ciudadanía con la política, ha sido ver como los 
representantes electos se eternizan en los cargos públicos, 

la creación de redes clientelares, el enriquecimiento ilícito y 
los distintos casos de corrupción de diferentes signos polí-
ticos por parte de quienes se han mantenido en sus cargos 
de forma reiterada durante una, otra y otra legislatura.

Desde los inicios de Ciutadans, uno de los ejes prin-
cipales se basa en la regeneración democrática y el com-
promiso de aportar nuevas ideas y restituir el principio de 
realidad en la política. Entendemos que la labor de los diri-
gentes políticos es de servicio a los conciudadanos. Todo 
cargo electo ha de tener presente la vocación de servicio 
público, y según nuestro entender, ésta sólo es efectiva si 
se desarrolla durante un tiempo limitado. En un período 
de ocho años se puede desarrollar un programa político, 
trabajar para mejorar la institución y después se deben dar 
paso a nuevos proyectos e ideas, a otras personas que 
dinamicen y enriquezcan la labor de los representantes 
públicos.

Ciutadans es un proyecto que reúne a cornellanenses 
como tú, a los que les une el ánimo de modernizar su ciu-
dad y trabajar para mejorar la vida de sus conciudadanos. 
Estamos en política para sumar y crecer, no venimos a per-
petuarnos en el poder de las instituciones ni a cambiar las 
cosas que se hicieron bien. Después de más de 34 años 
gobernando los mismos en Cornellá, ha llegado la hora de 
ofrecer un cambio capaz de liderar reformas valientes que 
sitúen a esta ciudad donde se merece. III
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Marga Solé
periodista

E
l 8 de març és una fita 
molt important per a 
totes les dones, no 
només per recordar 

el nostre paper en la socie-
tat en el passat, sinó també 
per continuar reivindicant la 
igualtat entre dones i homes 
a la nostra societat actual. 
Després d’anys i anys de 
lluita feminista, em preocu-
pa la incursió de VOX, el re-
cent nat partit xenòfob que 
sembla que en un plis plas 
està disposat a esborrar to-
tes aquelles reivindicacions 
aconseguides després de 
molts anys. 

Cal recordar que 47 do-
nes van morir a Espanya, 
l’any 2018 víctimes de la vio-
lència masclista, de les quals 
7 a Catalunya, i ara resulta 
que hi ha algunes veus que 
plantegen que els maltracta-
ments són mutus o bé que 
les dones ho provoquem. 

Hem passat d’apallissades 
a apallissar? Ara resulta que 
la majoria d’agressions són 
consentides? És a dir, a més 
d’apallissar ens hem tornat 
assetjadores? 

Les dones volem, reivin-
diquem una societat, un Món 
més igualitari on no hi hagi 
exclusions per cap tipus de 
raó. Sexe, orientació sexual, 
riques, pobres, les perso-
nes hem de ser totes iguals 
davant la societat i les lleis 
han de facilitar que tothom, 
dones i homes, tinguem les 
mateixes oportunitats.

La commemoració tam-
bé ens ha de servir per fer 
memòria: El 8 de març va ser 
declarat Dia Internacional de 
la Dona per l’ONU el 1975. 
Als Estats Units se celebra 
oficialment només des del 
1994, malgrat que en aquell 
país sembla que hi ha els orí-
gens d’aquesta commemo-

8 de març: Les dones hem avançat prou? Què hem fet malament?

ració. I, per què aquest dia?  
Hi ha veus que diuen que en 
plena revolució industrial, el 8 
de març de 1857, un grup de 
treballadores tèxtils van deci-
dir sortir als carrers de Nova 
York per protestar per les 
miserables condicions labo-
rals que tenien. Sembla que 
aquell episodi va servir de re-
ferència per convertir aquella 
data en el Dia Internacional 
de la Dona. No obstant, el 
moment més dramàtic de la 
lluita pels drets de la dona 
es va produir el 25 de març 

de 1911, quan es va incen-
diar una fàbrica de camises a 
Nova York on van morir 123 
dones i 23 homes. 

A Europa es va procla-
mar el Dia Internacional de la 
Dona Treballadora l’any 1910 
durant la 2a Conferència In-
ternacional de Dones Socia-
listes, celebrada a Copenha-
guen. Com a conseqüència 
d’aquesta cimera, el mes de 
març del 1911 es va celebrar 
per primera vegada el Dia de 
la Dona a Alemanya, Àustria, 
Dinamarca i Suïssa. La ce-

lebració es va anar ampliant 
progressivament a més pa-
ïsos. Rússia ho va adoptar 
després de la Revolució del 
1917, Xina el 1922 i a Espa-
nya es va celebrar per prime-
ra vegada l’any 1936. 

Desprès de fer una mica 
d’història, he de dir que és 
preocupant que tants anys 
de reivindicacions i lluites no 
hagin servit per aconseguir la 
igualtat real dins la societat. 
Les dones continuen tenint 
els treballs més precaris i, en 
la majoria dels casos, ella és 
la que agafa la baixa mater-
nal. Els treballs més mal pa-
gats quasi sempre són per 
a les dones (malgrat algunes 
excepcions) i són molt po-
ques les que aconsegueixen 
arribar a algun càrrec directiu.

En el món del periodis-
me, que és el que conec més 
a prop, les dones són repor-
teres, redactores, caps de 

secció, pot ser sotsdirecto-
res i escassament directores, 
però la realitat és que dels 15 
diaris de més tirada d’Espa-
nya, tan sols n’hi ha un que 
estigui dirigit per una dona. 
Es el cas de La Voz de As-
turias amb Ángeles Rivero al 
capdavant. També a Catalu-
nya el diari Ara està dirigit per 
Esther Vera, a La Vanguardia 
i El Periódico hi ha una direc-
tora adjunta i també alguns 
diaris digitals estan dirigits 
per dones però no n’hi ha 
prou. La realitat és que aquell 
“sostre de vidre” que fa més 
de trenta anys les dones llui-
tem per trencar, encara no 
ho hem aconseguit del tot.

Caldria que ens pregun-
téssim: Què hem fet mala-
ment? Què hauríem de fer 
per aconseguir-ho de veritat? 

Doncs no ho sé pas. Pot 
ser caldria fer-nos tots i totes 
una gran reflexió. III   
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Insurrecciones, algaradas y pronunciamientos Lluís Mª Estruch

L
os grandes escritores viajeros por España (Bo-
rrow, Merimée, Brenan, Nooteboom…) siempre 
acaban levantando el dedo y soltando el anate-
ma, -sois una sociedad violenta, a la que le cuesta 

contenerse y usar formas indirectas provechosas en sus 
enfrentamientos-. Reseñemos.

Los pronunciamientos militares: en que una parte de 
la oficialidad trata de arrastrar a sus colegas a conseguir 
objetivos inmediatos; han sido abundantes en nuestra 
historia. Existió un sindicato militar: las Juntas de Defen-
sa. Los capitanes Galán y García proclamaron “su” repú-
blica desde el balcón del Ayuntamiento de Jaca en 1930, 
y fueron fusilados.

Por otra parte el gremio militar, sin tener éxitos en el 
exterior: Cuba, Marruecos… Ha jugado un decisivo papel 
político hasta el ingreso en la UE y OTAN.

La guerrilla: ese sí es un aporte peculiar al vocabula-
rio militar internacional; la lucha popular de emboscados 
locales frente al invasor (franceses, liberales); la guerrilla 
se aproximó al bandolerismo rural que obligó a crear la 
Guardia Civil y a las nuevas figuras del terrorista: casos 
GRAPO, ETA, yihadistas.

Es indudable que las guerras civiles son un fracaso 
para un país, y España las ha tenido: tres guerras carlis-
tas, la insurrección cantonal de la Iª República y la nefasta 
Guerra civil con la II República. Si bien en Casas viejas, 

Castilblanco, Arnedo, ya estalló la violencia prematura 
contra la joven República. El coronel Maciá proclamó en 
abril 1931 la República catalana en la Federación Ibérica, 
que duró 3 días. 

En enero del 1932, en el Alto Llobregat, mineros y 
obreros textiles anarquistas, impacientes ante la Repu-
blica, se insurreccionan con su comunismo libertario en 
Fígols, Sallent, Berga, Suria, Cardona y Manresa.

Son 5 días subversivos:  con quema de dinero, ejecu-
ciones, y en balconadas municipales se declaran los prin-
cipios de la CNT; el gobierno socialista reprime la rebelión 
que acaba con largas cordadas de presos; centenares 
de ellos serán deportados a África.

En Asturias -5/10/1934- se proclama por 14 días la 
Comuna; columnas moras y legionarias sofocan la rebe-
lión socialista-anarquista. Franco y López Ochoa norma-
lizan la situación. En paralelo, Companys proclamará la 
independencia el 6/10/1934: durará 10 horas, sofocada 
por el general Batet.

Ahora la tensión nacionalista (2012-2019) ha provoca-
do cortes de carreteras, AVE, manifestaciones, huelgas y 
desobediencias municipales de algunos ayuntamientos 
que fueron carlistas y más tarde ya con la Revolución 
industrial, anarquistas; lugares donde el foco real del ma-
lestar obrero actual es la falta de actividad económica del 
despoblado Alto Llobregat.

Las algaradas -exótica palabra de origen árabe- po-
dían referirse a las columnas que marchan al combate vo-
luntarios, con sus excesos y saqueos a su paso. O tam-
bién a los motines del pan, las ‘bullangas’ anticlericales 
o incluso en 1834 al motín por el temor irracional al agua 
envenenada. Historia. Hoy ya son desórdenes y alborotos 
de muchedumbres organizadas; antes serían las asona-
das rebeldes de fin político espontáneo. Hay nuevas tác-
ticas, con teóricos del desorden: Leclaux, Toni Negre… 

Las hasta ahora disciplinadas manifestaciones nacio-
nalistas pueden acabar en graves violencias urbanas, pe-
ligro que aumenta día a día. Recordemos otra secuencia 
de fechas en 1874 un militar Pavía da un golpe de estado 
contra el caos de la I República; otro militar Prim hará su 
pronunciamiento exitoso en 1866 y dejará su rey italiano; 
Primo de Rivera, militar con golpe de Estado, gobernará 
desde 1923-1930 y tras él la II República con la guerra ci-
vil de 1936-1939 ; que a otro militar Franco le valdrá para 
40 años de dictadura personal. La transición del 1978 
y un nuevo aviso el 23 de febrero del 1981 de un fallido 
golpe de estado. El 10/10/17, Puigdemont proclama la 
Independencia que durará 5 horas. Después llegarán el  
art.155  y las elecciones.

Si ahora tenemos el más largo período de gobierno 
civil y pacífico de nuestra historia, y siendo todo ello, muy 
excepcional ¿Vale la pena jugárselo a todo y nada? III

colaborador
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Fernando Martín

Los ciberataques

E
l ciberespionaje representa una de las principales 
amenazas para las organizaciones, dado que los 
atacantes se hallan constantemente perfeccio-
nando sus procedimientos. Con ello, se dificulta 

cada vez más a las autoridades su detección e identifi-
cación.

Además, se prevé un incremento de los ataques a 
objetivos con un menor nivel de protección, como los 
equipos particulares.

Entre las ciberamenazas más frecuentes destacan 
el robo de información crítica, la extracción de dinero, la 
suplantación de identidad o el ciberespionaje industrial y 
gubernamental.

También proliferan los ataques contra servicios finan-
cieros y, en especial, los llamados troyanos bancarios, 
destinados al robo de datos de tarjetas de crédito, cen-
trados en los dispositivos móviles.

Asimismo, destaca la existencia de ciberdelincuentes 
aislados que venden la información conseguida a un ter-
cero, y la existencia de mafias organizadas que trasladan 
sus actividades del mundo real al virtual.

España era uno de los pocos países europeos que 
no disponía de estrategia nacional con capacidad para 
prevenir, dar respuesta a ciberataques y detectar los 
mismos. Por ello, se constituyó el Consejo Nacional de 
Ciberseguridad cuya función es valorar los riesgos y ame-
nazas, analizar posibles escenarios de crisis y elaborar 
planes de respuesta.

Datos procedentes del sector de las pymes revelan 
que seis de cada diez de estas empresas sufrieron el pa-
sado año algún tipo de ciberataque. No obstante, sólo un 
veinticinco por ciento invierte en seguridad informática de 
forma proactiva y alrededor de un veinte por ciento solo 
toma medidas cuando ya han sido víctimas de un ataque.

Así, esta vulnerabilidad puede ser aprovechada para 
robar datos corporativos valiosos o dinero, bloquear la 
infraestructura de la compañía, destruir determinados da-
tos o perjudicar la reputación de las empresas.

Las pymes se han convertido en objetivo de estos 
ataques porque sus sistemas permiten a las bandas or-
ganizadas practicar para ejecutar sus acciones con pos-
terioridad sobre empresas más potentes.

Por ello, resulta fundamental que las empresas se 
preparen frente a este tipo de amenazas y apliquen un 
protocolo de actuación con englobe la evaluación y aná-
lisis de los riesgos, aplicando los mecanismos de control 
de acceso, la detección temprana de este tipo de inci-
dencias.

En el último punto antes citado, conviene actuar me-
diante una función sistemática y profesional de supervi-
sión para detectar la presencia de intrusos en los siste-
mas.

Se trata, en definitiva, de extender una conciencia de 
ciberseguridad, con objeto de reducir el incremento de 
ataques dirigidos a empresas e instituciones públicas, así 
como sobre personas físicas. III

oficial de notarÍa e ingeniero técnico
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Luis Berbel

presidente del sindicat del taXi de catalunya

L
o que està sucedien-
do en el sector del 
taxi, no va más lejos 
de lo que ha sucedido 

y sucederá en los diferentes 
sectores económicos don-
de las multinacionales y las 
trans nacionales pretenden 
liberalizar diferentes sectores 
económicos en detrimento 
de esos mismos sectores y 
de la ciudadanía en general.

La pretensión, con el 
sector del taxi, es liberalizar-
lo para después eliminarlo 
y dejarlo en manos de los 
grandes operadores econó-
micos ligados íntimamente 
con las grandes plataformas 
digitales. Las administra-
ciones, en cabeza el AMB, 
presidida por Ada Colau, ha 
recogido el sentir del sector, 
e intenta regular a las VTC 
en la medida de sus compe-
tencias.

La Generalitat de Cata-

lunya, en un recién  decreto 
aprobado por el Govern tras 
las protestas de los taxistas 
en la calle, ha decidido mar-
car una diferencia entre VTC 
(vehículos de alquiler con 
conductor) y taxis. Objetivo 
número uno de los taxistas 
en las protestas que realiza-
ron tanto en el mes de julio 
de 2018 como ahora en el 
mes de enero.  Los servicios 
de las VTC han estado de 
siempre diferenciados y su 
naturaleza ha sido distinta al 
de los taxis.

La actual situación re-
monta a los vacíos legales 
producidos entre 2009 y 
2015, provocados por la 
caída de la normativa en los 
tribunales, tras las modifi-
caciones que produjo la ley 
Omnibus en la LOTT (Ley 
Orgánica de Transportes Te-
rrestres), que finalmente de-
jaron liberado el sector de las 

El taxi, en defensa del servicio público

TRIBUNA

VTC . Anteriormente a esta 
normativa existía una licen-
cia de VTC por cada 30 taxis 
para atender la diferente de-
manda de ambos sectores.

Las VTC de forma tra-
dicional han realizado ser-
vicios con vehículos de alta 
gama para bodas, entierros,  
solicitudes por parte de las 
empresas para directivos, 
gerentes…. Tras las senten-
cias favorables, producidas 
por la negativa de la Admi-
nistración a su concesión, 
amparándose en la norma-
tiva existente, se produjo un 
aluvión de autorizaciones 
de VTC por todo el territorio 
español, pero sobre todo en 
las grandes capitales como 
Barcelona y Madrid.

Hay que añadir que todo 
ha sido una trama que para 
algunos ha representado un 
pelotazo millonario. Aquellos 
que obtuvieron las autoriza-

ciones, todas por vía judicial, 
al poco tiempo las vendie-
ron a terceros o a empresas 
superpuestas de UBER  y 
CABIFY. Autorizaciones que 
costaron no llega a las 40 
euros, tasas adminsitrativas, 
y vendidas posteriormente 
por 50.000 o 60.000 euros. 
ARES Capital, por ejemplo, 
solicitó en Catalunya 1.100 
autorizaciones, la inmensa 
mayoría vendidas posterior-
mente. 

Uber y Cabify, las gran-
des plataformas tecnológi-
cas, se han aprovechado 
de esta circunstancia. Pri-
mero entró Uber, disfrazado 
de economía colaborativa 
y operando con vehículos y 
conductores particulares sin 
cumplir ninguna normativa 
sobre transporte de viajeros. 
Tuvo que retirarse a finales 
de 2015 tras una sentencia 
de un tribunal español.

Más tarde, Uber lo volvió 
a intentar, pero con vehícu-
los VTC. No para realizar el 
trabajo tradicional de éstos, 
sino para suplantar al sec-
tor del taxi. Dos sectores 
totalmente diferentes. Un 
servicio totalmente desregu-
lado (VTC) contra un servicio 
regulado por las administra-
ciones como es el sector del 
taxi.

Diferentes sentencias 
durante estos años han dado 
la razón al sector del taxi. En 
el 2017, el Tribunal Europeo 
sentenció que Uber y Cabify 
no eran plataformas digitales, 
sino un servicio de transporte 
y por la tanto no podía operar 
con conductores particula-
res. Para trabajar necesitaba 
licencias de transporte. 

En junio del 2018, el 
Tribunal Supremo avala la 
existencia de una proporcio-
nalidad (1 VTC por cada 30 

taxis) y la preservación del 
taxi como “un servicio de in-
terés general”. 

La avalancha de VTC’s 
ha sido tremenda y las ad-
ministraciones han entrado 
a regular las VTC’s petición 
unánime del sector. Por un 
lado fue el decreto ley de 
septiembre de 2018 don-
de el Ministerio de Fomento 
avala a las CC.AA. y Ayun-
tamentos para que puedan 
regular al sector de las VTC’s 
y además las adscribe a solo 
poder hacer servicios inter-
urbanos aunque le da una 
moratoria de 4 años para 
realizar servicios urbanos.

Tanto la Generalitat de 
Catalunya como el AMB han 
cogido el testigo dado por el 
Ministerio de Fomento y han 
iniciado el proceso para re-
gular las VTC’s. Fundamen-
talmente para preservar el 
servicio público del taxi. III   
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Les noies a les ciències, tecnologia i 
matemàtiques: una cursa d’obstacles

Només n’hi ha un 30% matriculades en 
aquestes disciplines acadèmiques

Redacció

L
es noies que s’embarquen en estudis relacionats 
amb ciència, tecnologia, enginyeria i matemàti-
ques (STEM) són petites i grans heroïnes. No 
es tracta en absolut de menystenir els nois que 

prenen la mateixa decisió, però hi ha evidències que la 
cursa que han de recórrer les noies per arribar a aquests 
estudis sol tenir més obstacles que en el cas dels nois.

Les dificultats comencen molt d’hora i freqüent-
ment són invisibles. Potser perquè des que són nadons 
ja tractem de manera diferent a nens i nenes, potser 
perquè els oferim joguines diferenciades,  però el re-
sultat és que, al voltant dels cinc anys, nens i nenes 
ja comencen a tenir perspectives diferents de les seves 
capacitats. Les nenes ja interpreten que les etiquetes 
d’intel·ligent o brillant són atribuïbles, amb més pro-
babilitat, als nens. Aquest resultat tan impactant es va 
presentar a la revista Science el 2017. Al mateix estudi 
es proposava jocs que, suposadament requerien espe-
cial intel·ligència. Els nens es mostraven interessats, 
però les nenes intimidades. Hi ha cap base biològica 
que recolzi la percepció de diferència de capacitats en 
funció del gènere, o senzillament, la societat està limi-
tant les possibilitats de les nenes de manera artificial?

Estudis poc concloents
Els estudis que han tractat el tema de les diferències 
entre cervells de dones i homes des del punt de vista 
fisiològic són contradictoris i no resulten concloents.  
Per altra banda, a un altre estudi presentat a la revista 
Science en 2008 es van analitzar les proves de com-
petència PISA (Programme for International Student 
Assessment) en diferents disciplines, que es fan a es-
tudiants de 15 anys, procedents de 40 països d’arreu 
del món. Es va buscar la correlació entre rendiments 
de nois i noies i una mesura d’igualtat de gènere del 

ASSEMBLEA DE DONES AL CAMPUS DEL BAIX LLOBREGAT | UPC

país al qual pertanyien. Els resultats de l’estudi reflec-
tien que, en general, els nois tenien millor rendiment en 
matemàtiques. Però també que la diferència de rendi-
ment per gènere disminuïa en els països que puntuaven 
millor en igualtat de gènere. Als països escandinaus la 
diferència era gairebé menyspreable i a Islàndia, les no-
ies puntuaven millor. 

Aquest estudi mostra que les societats més iguali-
tàries des del punt de vista del gènere permeten desen-
volupar més equitativament el potencial de noies i nois 
en matemàtiques. I per què el rendiment en disciplines 
com les matemàtiques és tan sensible a les desigual-
tats de gènere? Potser ho és perquè la visió espacial 
és important en moltes branques de les matemàtiques, 
i el desenvolupament d’aquesta visió espacial s’afa-
voreix amb jocs de construcció o videojocs que tra-
dicionalment s’han considerat ‘de nens’. Potser ho és 
pels estereotips al voltant de les matemàtiques, que les 
etiqueten com ‘difícils’, i per tant, per individus bri-
llants. Si recordem que, des de ben petites les nenes ja 
tendeixen a pensar que els nens solen ser més brillants, 
podem entendre que la seva confiança a l’hora d’en-
frontar-se a aquestes proves -i durant tota la preparació 
prèvia- ha estat inferior, la qual cosa pot afectar-ne el 
rendiment.

En moltes àrees les expectatives que la societat té 
de noies i nois són diferents. A 2019 moltes noies sen-
ten que, a la seva família, o a l’escola, no s’espera el 
mateix d’elles que dels seus germans o companys. Hi 
ha estudis que indiquen que el professorat avaluem de 
manera diferent a nois i noies. Quan les noies van al 

A les societats més igualitàries les dones 
poden desenvolupar més el seu potencial

cinema, llegeixen, o consumeixen publicitat, els herois, 
els líders, o els científics i inventors, reals o ficticis, són 
homes. Les dones reals que han fet contribucions relle-
vants han estat, moltes vegades, invisibilitzades. 

Noies valentes
Com a resultat, i excloent els graus de Medicina i Infer-
meria, només hi ha al voltant del 30% de noies matri-
culades en carreres STEM, i el percentatge baixa al 10-
20% en algunes enginyeries. Aquest baix percentatge 
suposa un problema social, perquè moltes professions 
requereixen i requeriran habilitats relacionades amb 
les disciplines STEM. Si les noies decideixen no in-
volucrar-s’hi, que sigui en positiu, perquè desitgin de-
senvolupar el seu potencial en altra disciplina, però no 
perquè es sentin menys capacitades pel fet de ser noies. 

Malgrat els estereotips, els biaixos de gènere, les 
mancances de referents femenins i, de vegades, la man-
ca de suport, encara hi ha noies valentes que decidei-
xen començar a estudiar Ciències, Arquitectura, o En-
ginyeria. Ho expliquen i de vegades (massa vegades) 
han d’escoltar: “I no serà massa difícil?”, “I no és una 
carrera de nois?”. Potser hauríem de canviar la perspec-
tiva, ser més justos i més realistes, animar i felicitar les 
noies que volen estudiar graus STEM, perquè apren-
dran a entendre millor el món i tindran eines per millo-
rar-lo. També hauríem de donar-les les gràcies, perquè 
tenim al davant grans reptes, com el canvi climàtic, o 
l’increment de la població mundial. Es necessita cientí-
fiques i enginyeres que participin en la recerca de solu-
cions i dibuixin el futur que somien. III

En moltes àrees
les expectatives que la 

societat té de noies i nois 
són molt diferents”

Algunes estudiants senten que no s’espera 
el mateix d’elles que dels seus companys
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Jaume Grau
escriptor

L
a figura de Walter Benjamin ens provoca automàtica-
ment sentiments d’empatia, de compassió per la seva 
tràgica mort a Portbou fugint de la persecució nazi, de 
tal manera que porta camí d’esdevenir un “sant patró 

laic” adoptat amb prou complaença per la filosofia catalana. 
No cal insistir en que ho és indiscutiblement pel Cafè filosòfic 
d’Esplugues, sobre tot després de la  “peregrinació laica” (en 
paraules de Ramon Alcoberro) que varem fer el 21 d’octubre 
de 2017, i que va ser l’inici dels Diàlegs filosòfics al Baix Llo-
bregat. En aquesta darrera sessió l’hem tornat a tenir com a 
convidat especial, encara que el motiu de la trobada no era 
parlar del seu pensament, sino més aviat dels seus sentiments 
i vivències enfront dels grans moments de l’amor i la mort. És 
a dir: voliem parlar de la vida íntima de WB, no de les seves te-
ories filosòfiques (si és possible que puguem d’alguna manera 
separar ambdues coses).

Hem tingut la sort immensa de poder aplegar tres autors 
que recentment, i de forma magistral, han tractat la vida del 
nostre filòsof; cadascun d’ells des de perpectives diferents i 
amb maneres i estils molt personals, que ens aporten visions 
desconegudes d’un personatge complex i una mica “estrany”, 
a voltes extravagant i hermètic, com la seva escriptura. 

Álex Chico (Plasencia, 1980) és autor de Un final para Ben-
jamin Walter (Editorial Candaya, 2017), dins d’una categoria 
que ell anomena ensayo ficción. Parteix de la base que Benja-
min havia pronosticat un lloc com Portbou, on es podia convo-
car fácilment el passat, i d’aquesta manera ens explica: “Este 
es el motivo por el que ahora (…) sucedió mi vida en Portbou. 
Porque fui alli buscando a un hombre y acabé encontrando un 
pueblo. Y con él todas las historias incompletas que poco a 
poco iban levantando una geografía difusa, fronteriza, limítrofe, 
a medio camino entre el cuento y la vida”. Però aquesta cita 
amb el filòsof no deixa de ser un pretext per retrobar-se amb ell 
mateix, i així aquell no lloc que per Benjamin havia de ser una 
estació de pas cap a la salvació, sense cap més trascendència, 

Cafès filosòfics: El filòsof, l’amor i la mort

tan freda com els materials de que estava feta (vidre i ferro, sím-
bols del progrès que ell despreciava), i on finalment va trobar 
la mort, per a Álex Chico representa l’escenari d’un renéixer, 
d’una epifania personal. A través de l’encontre amb diversos 
llocs i personatges, es posa en situació de plantejar-se mols 
interrogants que sovint tenen més a veure amb la seva peripè-
cia vital que no pas amb la de Benjamin, tot i que l’ombra del 
filòsof plana constantment sobre el seu llibre, com ho fa sobre 
Portbou; i en constant diàleg amb ell i els suggeriments del seu 
pensament i dels seus llocs, fa una pràctica constant d’intros-
pecció i recerca filosòfica.

Enric Umbert (Barcelona, 1958) ha escrit L’últim passat-
ge de Walter Benjamin (Edicions 62, 2017), relat en que ens 
ofereix un brillant exercici de prosa poètica on es desgranen 
algunes de les moltes obsessions del nostre filòsof. D’una ma-
nera molt personal ens narra les darreres hores del camí final 
cap a la mort, des de Niça una d’aquestes dèries de Benjamin. 
Potser la poesia és la millor manera de transmetre’ns el seu 
pensament, que va expressar al llarg de la seva obra amb un 
estil a vegades difícilment entenedor, ple d’alegories, metàfo-
res i múltiples figures que confegeixen un llenguatge ric i sug-
gerent, potser l’única manera de fer-nos arribar les idees que 
conformen un dels llegats més importants de la història de la 
filosofia, l’art i la literatura. 

Enric Umbert ens confessa una forta simpatia personal per 
Walter Benjamin. Recomana Carrer de sentit únic, el llibre que 
va dedicar i regalar a Asja Lacis, com a primera porta per arri-
bar a Benjamin. Per la seva banda, pensa que la millor manera 
de compartir la seva afecció és escriure una novela, de forma 
amable, per tal que la gent s’interessi per ell, tot enllaçant la 
seva inclinació poètica amb la forma d’expressió de Benjamin. 
I l’acomiada amb un poema, els dos últims versos del qual di-
uen:

El silenci esclata de nou invisible
I et perds entre les ones captives

Roser Amills (Algaida, 1974) ens ofereix Asja. Amor de 
dirección única (Editorial Comanegra, 2017). En els manu-
als de filosofia poc es parla de la vida amorosa de Walter 
Benjamin, per no dir gens, però l’autora demostra en el seu 
llibre, després d’una investigació prèvia de cinc anys, que 
la influència de Asja va ser molt important, no només en la 
seva vida afectiva, sino també en la seva complexa vessant 
intel.lectual. “Sobre Asja, totalment d’acord. És una dona 
del tremp de de Lou Andreas Salome en relació a Nietzsche 
i tant determinant com ella”, ens diu Ramon Alcoberro. Asja 
Lacis nasqué a Letònia el 1891. Bolxevic convençuda, fun-
dadora d’un teatre infantil proletari i més tard del Teatre dels 
Treballadors de Riga, va mantenir un idili apassionat amb 
Benjamin, a partir de la seva trobada a Capri el 1925, que, 
amb alts i baixos, va crear un vincle entre ambdós que no-
més dissoldria la mort. No va ser únicament la inspiradora 
de Carrer de sentit únic i de Diari de Moscou, sino que el va 
influir fent-li veure que era massa acadèmic, que havia d’ar-
ribar a la gent del carrer; que la seva missió era escriure per 
a empoderar el poble, com feia ella en el seu teatre proletari. 
Malgrat el rebuig del cercle més íntim d’amics de Benjamin, 
especialment de Gershom Scholem, que volia que viatgés 
a Palestina, després de l’episodi romàntic de Capri, la va 
anar a veure a Moscou, i més tard va conviure dos mesos 
amb ella a Berlin. Fins i tot, a Nàpols van escriure un article 
a quatre mans, del qual la participació d’Asja va ser ocultat 
per Adorno i Scholem durant la recuperació pòstuma de 
l’obra de Benjamin.

Després de que els tres autors ens expliquessin la se-
ves maneres d’entendre i apreciar Benjamin, i Asja, com 
és habitual hem obert un debat amb una nombrosa parti-
cipació. Com diu l’amic Hilari Pellicé: “Sovintejar col•loquis 
sobre Walter Benjamín sempre és un mode d’obtenir nous 
coneixements, encara que hom es cregui saber-ne molt so-
bre el personatge”. III
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8.500 alumnes 
a prova al Baix

Els controls d’avaluació de les competències bàsiques dels 
estudiants de quart d’ESO van tenir lloc a mitjans de febrer

És el vuitè any que es porten a terme i serveixen per fer una 
diagnosi, ja que no marquen la superació o no d’aquesta etapa

Redacció

G
airebé 8.500 alumnes de quart d’ESO del 
Baix Llobregat es van enfrontar a mitjans de 
febrer a les proves de competències bàsiques 
del departament d’Educació. Es tracta d’uns 

exàmens que, més que marcar o no la superació de la 
Secundària, serveixen per fer una diagnosi de la situa-
ció i del nivell dels alumnes en les diferents matèries.

Els alumnes baixllobregatins formen part dels 
75.000  tant de centres públics com privats o concertats 
que van haver de fer aquestes proves d’anglès, català, 
castellà i aranès -només a la Vall d’Aran-, matemàti-
ques i de competències cientificotecnològiques. En 
les proves de competència lingüística s’avalua la com-
prensió lectora i l’expressió escrita, i també es valora la 
reflexió i la valoració. En el de les matemàtiques i les 
matèries cientificotecnològiques s’inclouen exercicis 
referits a fenòmens naturals i tecnològics, i d’interpre-
tació de dades i ús de la metodologia científica.

Aquest és el vuitè curs que es porten a terme i, com 
a novetat, s’ha introduït una millora tècnica per agi-
litzar el sistema de correcció. A cada quadern li cor-
responen dos fulls de respostes, un per respondre les 
preguntes tancades, que es corregeix de manera auto-
màtica, i un altre per respondre les preguntes obertes i 
per escriure-hi la redacció per a la part de competència 
comunicativa lingüística. 

Els resultats de l’any passat
A principis de curs, els Serveis Territorials d’Ense-
nyament del Baix Llobregat van fer públics els resul-
tats de les competències bàsiques del curs passat. En 
comparació amb l’anterior només hi va haver millora 
en llengua catalana, passant d’un 74,5 del curs 16/17 
a un 75,7 el 17/18. Pel que fa a la resta de matèries, 
els resultats van ser lleugerament pitjors, en especial a 
les matemàtiques, amb un descens de dos punts [veure 
gràfic].

Pel que fa a la resta de Catalunya, entre el curs pas-
sat i l’anterior només hi va haver pitjors resultats en 
matemàtiques -gairebé dos punts, també- i anglès -de 
només dues dècimes-, mentre que en la resta de matè-
ries es van millorar resultats, destacant els de llengua 
catalana i cientificotecnològica. III

RESULTATS DE LES 
COMPETÈNCIES BÀSIQUES 
DELS ALUMNES DE QUART 
D’ESO DEL CURS PASSAT
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Quina és la millor escola per al meu 
fill? La ingent tasca de triar-ne una

Una de les principals preocupacions dels pares i mares és trobar
un centre educatiu que tregui el millor dels seus fills

Segons l’Edubaròmetre, el 80% dels progenitors pensen que els tutors 
estan preparats per acompanyar de manera personalitzada els alumnes

Redacció

A
mb l’inici de la 
p re in sc r ipc ió 
escolar, les pre-
ocupacions dels 

pares per trobar el cen-
tre educatiu adequat pels 
seus fills creixen. Triar a 
vegades no és gens fàcil, 
i el boca orella o l’ex-
p e r i è n c i a 
de veïns 
o famili-
ars és un 
factor de-
terminant. 
Sigui com 
sigui, un 
dels prin-
cipals ne-
guits dels 
pares és si 
l’escola a 
la qual en-
viaran els 
seus fills 
els ajudarà a treure el mi-
llor d’ells mateixos. 

En una enquesta re-
centment publicada per 

adora del web ‘Activida-
des infantil’, que compta 
amb milions de seguidors 
i visites. Haro també re-
corda, no obstant això, 
que la figura del profes-
sor ha estat devaluada en 
els últims anys, ja que 
tothom dóna consells per 
la influència de les xarxes 
socials. “Llavors passa 
que hi ha molta porqueria 
sense fonament i la gent 
la segueix”, critica la do-
cent. “El problema és que 
tothom pensa que en sap 
d’educació”, rebla Haro. 

De l’Edubaròmetre 
destaca també una altra 
variant, que és la motiva-
ció. En aquest sentit, les 
famílies la destaquen per 
sobre de tot en referència 
a allò que les escoles i 
instituts han de donar als 
seus alumnes. De fet, més 
de la meitat ho creuen, per 
davant de la convivència i 
els valors, la creativitat i 
l’esperit crític o l’esforç. 

Per a Haro, l’educació 
és “donar a cadascú allò 
que necessita”. El que 
necessiti ales, “dona-li’n, 

perquè són aquests els 
que mouen el món, si no 
seguiríem fent foc amb 
dues pedres”, mentre que 
el que requereixi ajuda 
“dona-li’n perquè asso-
leixi uns mínims, trobi el 
seu camí i en què és bo”, 
afegeix. “Tothom som 
bons o vàlids per a alguna 
cosa”, conclou Haro.

Sigui com sigui, 
aquest mes milers de fa-
mílies es tornaran a en-
frontar amb el dubte de 
quina escola enviar els 
seus fills. III

“Si a casa s’educa, 
després, quan arriben 
els alumnes a l’escola, 
com a professor 
ensenyes

l’Edubaròmetre, el 80% 
dels pares estan d’acord 
o molt d’acord que els 
tutors dels seus fills es-
tan ben preparats per 
acompanyar de manera 
personalitzada els seus 
fills, davant d’un 17% 
que pensa tot el contrari. 
En aquesta línia, gairebé 
el 70% dels pares pensen 
-en diferents nivells que 
van del ‘d’acord’ al ‘to-

talment d’acord’- que el 
tutor els hi ha donat ori-
entacions útils per ajudar 
els seus fills en els es-

tudis. Tot i això, en una 
altra part de l’enquesta, 
la referent a la qualifica-
ció de diferents aspectes 
del centre educatiu, la 
nota més baixa se l’en-
dú l’orientació i acom-
panyament, amb un 6,5, 
tanmateix.

De tota manera, 
l’educació dels fills no 
ha de recaure completa-
ment a l’escola. És a dir, 

que els pa-
res han de 
par t ic ipar 
activament 
en aquest 
p r o c é s . 
“Si a casa 
s ’ e d u c a , 
d e s p r é s 
quan ar-
riben a 
l ’ e s c o l a 
tu, com a 
professor, 
ensenyes”, 
e x p l i c a 

a El Llobregat Olalla 
Haro, docent viladeca-
nenca amb més de 30 
anys d’experiència i cre-

ELS EXPERTS RECOMANEN QUE A CASA S’INVOLUCRIN 
EN L’EDUCACIÓ DELS SEUS FILLS | ARXIU



                           
                           
                           
                           
                                                                                                                                                                              

48 Març 2019 - Número 143lll
Kiko Amat: “La locura es dramática, 
pero también puede ser hilarante”

El escritor sanboyano charla en su ciudad 
sobre su último libro, ‘Antes del huracán’

Asegura que es su novela “menos vivencial”, 
aunque reconoce algún trazo biográfico

La acción de la obra tiene lugar en Sant Boi, 
en unos años con “un mundo a medio hacer”

CULTURA

F. J. R. 

“M
e voy p’al pueblo”. Así anunciaba el 
escritor sanboyano Kiko Amat que par-
ticiparía el 13 de febrero en una edición 
de ‘El Club del Llibre’ de las bibliote-

cas de Sant Boi. En concreto, el acto tuvo lugar en la 
Rubió i Balaguer, ante una treintena de personas. 

Amat jugaba en casa, y eso se notó a lo largo de la 
charla. El escritor fue respondiendo a las preguntas que 
le formulaba la presentadora del acto, referidas tanto a 
su última novela, Antes del huracán, como a sus obras 
anteriores. Con la frescura que lo caracteriza y hacien-
do gala de ese lenguaje común metropolitano, conectó 
rápidamente con los presentes, que se animaron al final 
del acto a formularle preguntas y hacerle apreciaciones 
o comentarios, y a los que hizo reir con anécdotas de su 
vida y de las novelas que ha escrito. 

Una de estas anécdotas fue el intento frustrado de 
acceder como periodista al psiquiátrico de Sant Boi 
para inspirarse y recoger datos para su última novela, 
que transcurre en un sanatorio de la ciudad, o bien cómo 
los yonquis les robaban los cromos a él y a sus amigos 
de pequeños a la salida del colegio. Un mundo aquel, el 
de los 70, “a medio hacer, indeterminado”, según lo de-
finió. No obstante, Amat aseguró que Antes del huracán 
es su novela “menos vivencial”, aunque reconoce que 
tiene algún trazo autobiográfico. 

La obra, que protagoniza un hombre que quiere salir 

del psiquiátrico, intenta ser “cero nostálgica, cero román-
tica, cero épica”, explicó. Un retrato crudo pero realista 
de la vida, en donde no siempre las cosas acaban bien. 

El autor sanboyano habló también de la locura y de 
su intención inicial de hacer una novela “sencilla sobre 
locos”. Amat, sin embargo, no frivoliza con esta cues-
tión. “Un brote psicótico, además de ser más común y 
cotidiano de lo que se piensa, es aterrador, tal y como se 
muestra en el libro”, afirmó. Y es que, según añadió, “la 
locura es dramática, pero también puede ser hilarante”. 
“Y en Sant Boi, compartir la vida con ella ha sido nuestra 
normalidad”, concluyó Amat. III

KIKO AMAT RESPONDIÓ A PREGUNTAS QUE
LA PERIODISTA ENCARGADA DEL ACTO Y 
LOS PRESENTES LE HICIERON ACERCA 
DE SU ÚLTIMA NOVELA Y SU CARRERA 
COMO ESCRITOR | FJR

La ficha
Títol: Antes del 
huracán
Autor: Kiko Amat
Editorial: Anagrama
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David Aliaga
periodista i escriptor

M
illones de personas en todo el mundo han co-
menzado el año acercándose a las salas de 
cine para ver la adaptación cinematográfica de 
Aquaman, que ha superado los 1.000 millones 

de dólares de recaudación, algo que sólo han logrado una 
treintena de películas en toda la historia. Las salas del Baix 
Llobregat y L’Hospitalet han sido permeables a la popu-
laridad de la cinta dirigida por James Wan. Por citar un 
ejemplo, más de 3.000 espectadores sacaron sus entra-
das en las taquillas de los cines Filmax Gran Vía 2.

Los buenos resultados económicos contrastan con 
las expectativas que manejaba el sector. Pocos es-
perábamos que un personaje que no se ha encontrado 
nunca entre los más populares de DC Comics superase 
a compañeros de editorial tan icónicos como Batman o 
Superman. Aupada por un actor de moda como Jason 
Momoa, la franquicia no sólo ha irrumpido en las salas de 
cine, sino que también lo ha hecho en las librerías. ECC 
Ediciones ha acompañado el estreno con la reedición de 
las historias más notables del rey de Atlantis. Aquaman en 
los cines, Aquaman en las librerías, Aquaman en las mar-
quesinas de las paradas de autobús… Sabemos cómo 
se llama y lo tenemos hasta en la sopa pero, ¿quién es el 
superhéroe del momento?

El personaje fue creado en 1941 por el guionista Mort 
Weisinger y el ilustrador Paul Norris como un guerrero sur-
gido de los mares. A partir de entonces, fue apareciendo 

Cartas desde Krypton

CULTURA

¿Quién es ese Aquaman del que todo el mundo habla?

de forma intermitente en el catálogo de DC, adquiriendo 
matices y una mitología propia. Y también una fama de 
héroe blandito y un poco soso. Así, no logró cautivar a los 
lectores hasta que en 1994, Peter David fue designado 
como guionista de la colección. El Aquaman de David es 
más amargo y violento que el del largometraje, algo que 
podemos ver ya en la portada del primer volumen reco-
pilatorio publicado por ECC, en el que el héroe surge del 
mar con un arpón en el lugar de su mano izquierda y con 
su melena rubia (sí, Aquaman es rubio) ensombreciéndole 
el rostro.

Si tras disfrutar de la película, el espectador quiere 
acercarse a un cómic que se parezca a lo que ha visto 
en la pantalla, Aquaman: Guerra por el trono es una mejor 
opción. Con guión de Geoff Johns y los espectaculares 
dibujos de Ivan Reis, el tomo ofrece más de 200 páginas 
de acción sin pretensiones por las que se asoman Batman, 
Superman y Wonder Woman. A pesar de formar parte de 
la serie, el volumen puede comprenderse sin haberla se-
guido mes a mes. La portada, que muestra un montaje 
fotográfico con imágenes de la película, revela la intención 
de acercarse a los lectores profanos. 

Sin estar a la altura de otras aventuras narradas por 
los propios Johns y Reis, pero teniendo poco que envidiar 
a las historias de Peter David, Guerra por el trono es una 
estupenda puerta de entrada al universo del personaje y, 
ojalá, a la lectura de otros cómics. IIIIMÁGENES DEL CÓMIC DE AQUAMAN
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* CONTINGUT ELABORAT EN COL·LABORACIÓ AMB 
FERROCARRILS DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA

FGC instal·la pantalles 
d’informació a 8 parades

Redacció

F
errocarrils de la Generalitat de Catalunya (FGC) 
vol instal·lar abans d’acabar l’any a totes les es-
tacions de la línia Llobregat-Anoia, entre Pla-
ça Espanya i Martorell, pantalles d’informació 

sobre l’estat del servei. Per complir amb aquest ob-
jectiu, està instal·lant-ne a vuit parades més de la lí-
nia, en concret a Magòria La Campana, Ildefons Cer-
dà, Europa|Fira, Gornal, Sant Josep, L’Hospitalet Av. 
Carrilet, Almeda i Molí Nou Ciutat Cooperativa. Està 
previst que totes aquestes estacions comptin amb les 
pantalles d’informació abans de finalitzar el primer 
quadrimestre de l’any. 

Fins ara, només quatre parades d’aquesta línia en te-
nien -Plaça Espanya, Sant Boi, Monistrol, des del 2011, 
i Cornellà Riera, des de finals de l’any passat-, però la LES PANTALLES OFEREIXEN INFORMACIÓ DEL SERVEI DE FERROCARRILS | FGC

Fins ara només n’hi havia a Plaça Espanya, 
Sant Boi, Monistrol i Cornellà Riera

Està previst que la línia Llobregat-Anoia fins 
a Martorell en tingui abans d’acabar l’any

P
ujava al cim més alt de Montserrat, Sant Je-
roni, de 1.236 metres. El Telefèric de Sant 
Jeroni, oficialment inaugurat el 29 de juli-
ol del 1929, “representa un exemple de la 

competència de l’enginyeria catalana”, en paraules 
del president d’FGC, Ricard Font, pronunciades el 
gener, quan es va incorporar una cabina del tele-
fèric a l’exposició de Monistrol Vila sobre l’antic 
cremallera.

Des del gener es pot visitar aquesta cabina que 
ha estat preservada per la Fundació Museu del 
Transport als seus tallers de Castellar de n’Hug, 
abans de ser traspassada a FGC. Amb aquesta nova 
incorporació, Monistrol Vila esdevé un important 
espai divulgatiu on els visitants poden gaudir d’un 
viatge per la història, el patrimoni, la cultura i l’en-
torn natural de Montserrat.

D’aquesta manera, es completa l’exposició del 
cremallera de Montserrat que es pot visitar a Mo-
nistrol Vila i que se centra en la història d’aquesta 
altra infraestructura a través de textos, fotografies, 
cartells i objectes recopilats. 

El Telefèric de Sant Jeroni: l’exponent 
de la gosadia de l’enginyeria catalana

FOTOGRAFIA HISTÒRICA DEL TELEFÈRIC | FGC

voluntat d’FGC és que abans de finalitzar aquest any 
totes les parades de la línia Llobregat-Anoia entre Plaça 
Espanya i Martorell tinguin aquestes pantalles d’infor-
mació als viatgers. La instal·lació d’aquestes es preveu 
progressiva al llarg del 2019.

Consultar en temps real l’estat del servei
La instal·lació d’aquests elements al Metro del Baix 
Llobregat permetrà consultar els horaris dels trens, les 
incidències i obtenir informació en temps real de l’es-
tat del servei. Amb una inversió total de 250.000 euros, 
es repartiran prop d’una trentena de monitors entre els 
vestíbuls i les andanes de les vuit estacions esmentades 
amb anterioritat. 

Des d’FGC expliquen que aquesta actuació s’em-
marca en la política de manteniment d’actius i renova-
ció dels diferents equipaments, instal·lacions i infraes-
tructures que porta a terme l’empresa per poder seguir 
donant un servei de qualitat als seus usuaris. III

El Telefèric de Sant Jeroni oferia unes vistes espec-
taculars, cosa que el van convertir ràpidament en un 
transport d’èxit que va viure la seva època d’esplendor 
a mitjans del segle XX. 

La instal·lació d’aquesta infraestructura de trans-
port disposava de dues cabines amb una capacitat per a 
16 persones cadascuna, la qual cosa permetia transpor-
tar 140 viatgers per cada hora del servei. 

La longitud total de la línia assolia els 680 metres i 
superava un desnivell de 535, amb una pendent màxi-
ma del 200%, cosa que la convertia en un dels sistemes 
de transport per cable amb més pendent del món. 

L’estació inferior es trobava ubicada a la vora de la 
carretera de Montserrat a Manresa i la superior al Turó 
del Moro, un indret molt proper al cim de Sant Jeroni 
i de l’ermita. El desnivell entre ambdues estacions era 
superat sense cap mena de torre ni suport intermedi, 
gràcies a un traçat amb una curiosa corba catenària de 
només 410 metres de desplaçament horitzontal. El tra-
jecte complet es realitzava en un temps de 9 minuts.

Però la degradació dels instruments va fer que el 
tanquessin a principis dels anys 80. III
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Joan Carles Valero
periodista y profesor

Practicar el periodismo de proximidad 
permite estar en contacto con los agen-
tes del territorio. El director del Llobregat 
y quien firma estas líneas, en calidad de 
editor ejecutivo, llevamos nueve meses 
de gira por los municipios e instituciones 
de la comarca. Una conclusión: nuestros 

políticos sólo aspiran a ganar las eleccio-
nes municipales, de modo que orientan su 
actuación desde posiciones prácticamen-
te populistas: mi pueblo o mi ciudad, pri-
mero. ¿La comarca, el área metropolitana, 
la pobreza, los ODS? Las respuestas son 
puro trumpismo: nosotros primero.

Ama a tus enemigos y forja una ideología flexible

Q
uienes no encuentran el sentido de 
la vida en su fuero interno también 
se quejan de que hemos creado una 
sociedad en la que todo el mun-

do corre fuera de sí, como pollo sin cabeza. 
Esta carrera nos agota y también agota el 
planeta. Nuestro malestar individual genera 
tensiones que ni la actividad ni el consumo 
frenético pueden calmar. Así se crea un bu-
cle interminable entre tensiones personales y 
tensiones sociales. La solución, según Tho-
mas d’Ansembourg, está en la «interioridad 
ciudadana», un trabajo personal íntimamente 
vinculado a lo colectivo que, además de ayu-
darnos a reconectar con nosotros mismos, nos 
permita poner lo mejor del yo al servicio del 
nosotros, siempre en favor del bien común. A contracorriente del gran tópico de la au-
toayuda, Thomas d’Ansembourg, autor “Del Yo al Nosotros” (Arpa), defiende que “si 
quieres estar bien, preocúpate de los demás”. Siguiendo este ejemplo, en el ámbito mu-
nicipal, los alcaldes y alcaldesas debieran preocuparse también de los ciudadanos de las 
poblaciones vecinas porque ellos también consumen bienes y servicios en sus poblacio-
nes y ejercen sus derechos, empezando por el derecho de paso. Que se lo pregunten a La 
Palma de Cervelló, salida natural de Corbera, por ejemplo. O a Martorell, Sant Esteve 
Sesrovires y Abrera, que peleados entre sí no saben compartir el potencial de Seat.

El profesor Arthur Brooks, que este mes lanza en España su libro “Ama a tus ene-
migos”, defiende que el problema en la vida pública de hoy día no es la ira excesiva, 
sino la cultura del desprecio. En todo el espectro político, escuchamos que aquellos que 
no están de acuerdo con nosotros no solo están equivocados, sino que son nuestros ene-
migos. Esto distorsiona el discurso político, destrozándonos como personas e incluso 
arruinando nuestra salud.

La cultura del desprecio
El ensalzamiento de lo propio frente al desprecio de los que viven fuera de las murallas 
de los términos municipales hace que la visión de conjunto, comarcal, metropolitana o 
global, sea anulada por el “Nosotros primero”, con el idéntico y exitoso trumpismo po-
pulista que ha campado desde 2012 en Cataluña y que ha vencido en Hungría y Brasil, 
por poner ejemplos allende nuestras fronteras.

Brooks, que tocó el trombón en la Orquesta Sinfónica de Barcelona cuando tenía 20 
años, defiende que tras una crisis financiera siempre se produce una especie de pánico 
en la población, sobre todo durante la recuperación económica posterior, cuando con 
el 80% ve sus sueldos igual y que sus hijos cobran salarios bajos. Por eso respaldan 
partidos populistas, practican una cultura del desprecio y quieren que tú y yo seamos 
enemigos. De ahí su resentimiento, momento en que aparece un político y les dice que 
la culpa la tienen los extranjeros, los bancos, los ricos…España. 

Asimetría emocional
Books asegura que la gran mayoría de la gente, tanto en EEUU como en Cataluña, no 
quiere odiar a sus vecinos, y mucho menos a sus familiares. Sin embargo, uno de cada 

EL BAIX S’ESCRIU AMB V . . .

EL MINISTRO DE CIENCIA, INNOVACIÓN Y UNIVERSIDADES DEL GOBIERNO DE ESPAÑA, PEDRO DUQUE, Y LA CONSELLERA 
DE EMPRESA Y CONOCIMIENTO DE LA GENERALITAT DE CATALUÑA, ÀNGELS CHACÓN, SUMERGIDOS EN LA REALIDAD 

VIRTUAL DEL FUTURO EJE DFACTORY DEL CONSORCIO DE LA ZONA FRANCA, CUYO POLÍGONO ASPIRA A SER “EL MEJOR 
DEL MUNDO”, EN PALABRAS DE PERE NAVARRO, GRACIAS A QUE LAS EMPRESAS QUE LO OCUPAN ABRACEN LOS 17 

OBJETIVOS DE DESARROLLO SOSTENIBLE (ODS) DE LAS NACIONES UNIDAS, VERTEBRADORES DE LA AGENDA 2030

seis estadounidenses ha dejado de hablar con un miembro de su familia por cuestiones 
políticas. Igual ocurre en Cataluña. Eso es nefasto, porque las relaciones con los demás 
nos suelen procurar felicidad y nadie quiere ser infeliz. 

Los populismos también se basan en la asimetría motivacional, fenómeno que los 
psicólogos denominan a asumir que tu propia ideología se basa en la bondad frente a la 
ideología de tus oponentes, que juzgas basada en el odio. Piénsenlo. La mayoría suele 
decir: “Mi ideología es buena, quiero ayudar a la gente, pero los otros son malvados y 
están en mi contra”. Desde esa asimetría es imposible progresar como sociedad.

Zona Franca, el mejor polígono del mundo
¿Cómo resolverlo? En primer lugar, siendo honestos y reconociendo que hay diferen-
cias, pero no irreconciliables. En la diversidad reside nuestra fuerza. Afortunadamente, 
existen objetivos comunes, como los 17 objetivos de desarrollo sostenible (ODS) defi-
nidos por Naciones Unidas. Una hoja de ruta que, en palabras de Cristina Gallach, Alta 
Comisionada de la Agenda 2030, trabaja en torno a 4 Pes: Persona, Planeta Prosperidad 
y Paz como “una oportunidad única, ya que nunca se había puesto sobre el papel los 
objetivos para un mundo sostenible e inclusivo para las próximas generaciones”. De 
forma que hoy “la sostenibilidad ya no es una opción sino una obligación para el éxito y 
reputación empresarial”. Estas palabras las pronunció Gallach ante los empresarios del 
polígono de la Zona Franca, después de que el delegado especial del Estado en el Con-
sorcio que lo rige, Pere Navarro, expresara su deseo de que el mayor polígono catalán 
sea “el mejor del mundo” y un marco de colaboración público-privado, como como el 
propio Consorci, “un espacio de consenso político, social y económico, porque de lo que 
se trata es de crear riqueza para compartir”.

Esos son los nuevos aires de una ideología flexible. Necesitamos ser menos predecibles. 
Unirnos en objetivos claros y ensalzar las buenas prácticas. Esa es la diversidad en la que 
radica la fuerza del futuro para que eche a andar una ideología impredecible. Y entonces, tal 
vez, nos daremos cuenta de que nuestras grandes diferencias no son realmente tan grandes. III
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A
quest és el principal argument que fan servir tots els ajuntaments, inclosos 
aquells que s’autodefineixen com els ajuntaments del canvi, en el que s’inclou 
el de Barcelona. L’argumentació és molt senzilla: si hi ha demanda d’habitat-
ges, cal seguir alliberant sòl i per garantir que no s’està al costat de les grans 

promotores, es proposa que les promocions privades reservin una part important de la 
seva oferta a habitatge social. Amb això s’allibera la mala consciència per l’absència 
absoluta de respostes legals contra els desnonaments i s’intenta pal·liar les necessitats 
d’habitatge digne dels més desafavorits. Ara, per fortuna, ja comencen a aparèixer 
veus que consideren que el problema de l’habitatge només té solució si es treu el dret 
a l’habitatge de la mercantilització. Qüestió aquesta que passa per una enorme reforma 
legal sobre el mercat immobiliari que impedeixi que el sector financer pugui intervenir 
com a promotor d’edificis i que els poders públics puguin regular i controlar l’oferta i 
la demanda de sòl i del preu dels habitatges pel que fa a la compra i el lloguer. Només 
una intervenció integral dels governs —central, autonòmics i municipals— sobre l’ha-
bitatge com a dret social, pot garantir una oferta lligada a la demanda a preus raonables 
i evitar les especulacions desordenades que cíclicament contribueixen a les bombolles 
immobiliàries. 

Només així, l’excusa de l’existència de demanda podrà justificar el desgavell de la 
construcció. Perquè és evident que hi ha demanda, però no és menys evident que hi ha 
milers d’habitatges buits i només cal alçar la vista a qualsevol carrer dels 30 munici-
pis de la comarca per veure-ho. I mentrestant, en lloc de regular l’habitatge existent, 
impedir desnonaments, evitar l’especulació creixent sobre el mercat de compra i de 

Els amos
Jesús Vila

periodista y escritor

lloguer, els ajuntaments opten per alliberar sòl urbà allà on abans hi havia una fàbrica 
o un camp de cols, convertint l’ocupació de territori en una qüestió indiscutible i justi-
ficable, quan no ho és en absolut.

Aquests dies hi ha hagut, com deia al principi, dos acords municipals a Sant Joan 
Despí que no deixen de ser simptomàtics d’aquesta manera d’agafar el rave per les 
fulles quan es tracta del problema de l’habitatge. L’expropiació d’un immoble de luxe 
a mig construir que estava abandonat des dels inicis de la crisi per convertir-lo en una 
promoció d’habitatge social i l’anunci als amos de Gallina Blanca que no permetri-
en iniciar els tràmits d’edificació en el terreny de l’antiga fàbrica fins que no recol-
loquessin als treballadors amenaçats d’acomiadament. Qui podria dir que l’Ajuntament 
de Sant Joan Despí no és del tot sensible a les necessitats socials?

Caure en els vells tics
Doncs bé, aquestes dues mesures oculten els típics vicis en què han caigut una bona 
part dels ajuntaments democràtics des dels anys 80. El primer, permetre a grans pro-
motores immobiliàries fer enormes negocis sense en prou feines contrapartides socials, 
fins al punt que deixar a mitges durant anys un gran edifici en construcció no els hi 
comporta cap despesa, com no sigui el dipòsit municipal que en aquest cas ha servit per 
pal·liar els danys per l’obra aturada tant de temps. I el segon, requalificar sense mesura 
terrenys industrials per convertir-los en edificables, sense tenir present que aquest sis-
tema de planificació urbanística es converteix en un enorme reclam per les empreses 
a l’hora de deslocalitzar les seves instal·lacions. Si els terrenys de Gallina Blanca no 
fossin edificables, difícilment els Carulla tindrien molt d’interès per traslladar la facto-
ria a altres llocs, de manera que el gest sobre els treballadors per part de l’ajuntament 
no és res més que una qüestió d’imatge, tota vegada que l’origen del conflicte té molt 
a veure amb l’actuació urbanística municipal.

Cosa gens exclusiva de Sant Joan Despí. Aquests mateixos dies, l’Ajuntament de 
Viladecans manté un contenciós amb alguns veïns de la zona de les Oliveretes per 
deixar via lliure al Pla Parcial de Llevant que inclou la construcció de 3.000 habitatges 
nous, menjant-se la zona forestal més important del municipi. Ja sabem que els ajunta-
ments tenen poques atribucions legals en la matèria que fa al cas. Però tenen algunes, i 
entre elles la planificació urbanística és de les més importants. Es dóna la paradoxa que 
durant molts anys els ajuntaments de la comarca no han promogut cap mena de restric-
ció constructiva mentre que no ha parat de créixer la demanda d’habitatges, malgrat 
que tampoc hi ha hagut una oferta de feina sostenible, ni una immigració desaforada. I 
tot això a la vegada que no s’han aturat els desnonaments i hi ha més necessitat d’ha-
bitatge social que mai. 

Per entendre’ns. No és que faltin habitatges. Amb tota seguretat en sobren. El que 
falten són habitatges assequibles socialment. Però per tenir habitatges assequibles, els 
ajuntaments no fan altra cosa —diuen que no poden fer altra cosa— que pactar amb els 
promotors un percentatge d’habitatge social a canvi d’alliberar el poquíssim sol que els 
hi queda. Ja es veu que això és pa per avui i més fam per demà. Els ajuntaments podrien 
fer una altra cosa. Negar-se a ocupar més sol, negar-se a planificar més espai, negar-se 
a afavorir més promocions. Negar-se a fer el joc al capital financer i industrial espe-
culatiu. Clar que, negar-se a tot això, voldria dir jugar de valent la carta de l’esquerra i 
fugir de la còmoda política de posar pedaços.

Però la culpa no és dels ajuntaments. La culpa és nostra, perquè els convertim en els 
amos i oblidem que només ens representen. O ens haurien de representar. III

V ALERO & V ILA 

Dues notícies, referides les dues a Sant 
Joan Despí, m’han portat aquests dies a la 
reflexió sobre les polítiques municipals en 
els àmbits que més transformen les realitats 
municipals, les de l’urbanisme i l’habitatge. 
Totes dues notícies tenen l’aparença de de-
fensa radical dels interessos ciutadans per 

part de l’Ajuntament i això em va fer obrir els 
ulls perquè en matèria d’edificabilitat, la sis-
temàtica sembla generalment la contrària: 
alliberar sol perquè les grans constructores 
modifiquin irreversiblement el paisatge i fa-
cin negoci, quasi bé sempre amb l’excusa 
de l’enorme demanda residencial existent.

L’EDIFICI EXPROPIAT PER L’AJUNTAMENT DE SANT JOAN DESPÍ | AJUNTAMENT DE SANT JOAN DESPÍ
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La Generalitat vol integrar nois 
tutelats a través de l’atletisme 

Redacció

E
l Departament de Treball, Afers Socials i Fa-
mílies, la Secretaria General de l’Esport i de 
l’Activitat Física, i la Federació Catalana d’At-
letisme han arribat a un acord gràcies al qual 

joves que han emigrat sols i que viuen en centres de 
la Generalitat han començat a practicar atletisme i a 
participar en algunes curses.

Aquests nois van estrenar-se a finals de febrer a 
la cursa de 5 quilòmetres de la Mitja Marató de Gra-
nollers. L’objectiu del projecte és procurar la inclusió 
social mitjançant l’esport de base; constituir una xarxa 
de suport als joves amb entitats esportives i persones 
de l’entorn; desestigmatitzar el col·lectiu i promoure 
els hàbits saludables entre els nois.

De moment, hi ha una trentena de nois que s’en-
trenen a les instal·lacions del Club Atlètic Montornès, 
el Centre Atlètic Laietana, el CN Banyoles, el Club 
Atletisme de Mollet, el Club Atletisme Canet, el Club 
Atlètic de Vic, la Unió Atlètica de Lleida i la Unió At-
lètica Montsià. S’estan tancant acords amb altres clubs 
i centres per fer extensiva la pràctica de l’atletisme, ja 
que hi ha més nois interessats, i per obrir el projecte a 
altres proves.

La Federació Catalana d’Atletisme s’encarrega de 
la recerca dels clubs i entitats esportives i dels entrena-
dors; la Secretaria General de l’Esport i de l’Activitat 

Una trentena de joves que han emigrat sols han començat a 
practicar aquest esport i a participar en algunes curses

* CONTINGUT ELABORAT EN COL·LABORACIÓ 
AMB LA SECRETARIA GENERAL DE L’ESPORT

L
a Federació Espanyola de Piragüisme va celebrar 
a Madrid la 36a Gala anual, en la qual Jordi Con-
gost, director del Canal Olímpic de Catalunya, va 
recollir en representació de la Secretaria General 

de l’Esport i de l’Activitat Física (SGEAF) la menció es-
pecial de suport institucional del 2018 per l’organització 
del Classificatori Mundial dels Youth Olympic Games al 
Canal Olímpic, així com per la contribució a la realitza-
ció de les proves de piragüisme dels Jocs Mediterranis 
de Tarragona i altres proves de piragüisme a Catalunya.

Aquesta va ser una de les mencions especials i de 
reconeixement que es van lliurar en un acte que també 

va reconèixer -amb 11 premis estatals- els esportistes 
que han aconseguit 71 medalles internacionals durant 
el passat 2018, entre elles les del campió mundial i eu-
ropeu Carlos Garrote, que van competir durant els Jocs 
Mediterranis Tarragona 2018 al Canal Olímpic.

D’altra banda, la gallega Teresa Portela va ser es-
collida com a millor palista sènior amb un or als Jocs 
Mediterranis i finalista als Mundials. La collita de podis 
correspon als 21 obtinguts en Campionats del Món, 25 
en Europeus, 4 en els Jocs Mediterranis, 17 en Copes 
del Món, 3 en el Mundial Universitari i una als Jocs 
Olímpics de la Joventut. III

Guardó estatal pel suport a la promoció i l’organització 
d’esdeveniments de piragüisme

LA PRESENTACIÓ DEL PROJECTE, AL MUSEU COLET  | JORDI ESTRUCH

JORDI CONGOST, REBENT LA DISTINCIÓ DURANT L’ACTE

Els nois del centre ubicat a Sant Just Desvern fins i tot van 
córrer a la Cursa Solidària de Sant Joan de Déu

Física proporciona material als nois i gestiona l’as-
segurança i el transport, i el Departament de Treball, 
Afers Socials i Famílies coordina la participació dels 
joves, els centres i les entitats que les gestionen. Hi ha 
9 centres de joves tutelats que estan treballant a ple 
rendiment. Tot això, amb el suport dels Ajuntaments 
dels municipis afectats, que faciliten els espais. 

A banda d’això, els nois d’un centre de Sant Just 
Desvern han anat fent diverses activitats relacionades 
amb l’atletisme i fins i tot van participar en la Cur-
sa Solidària de Sant Joan de Déu el setembre passat. 
Aquesta iniciativa -batejada amb el nom de La Mitja 
Acull- va ser presentada al Museu i Centre d’Estudis 
de l’Esport Dr. Melcior Colet, de Barcelona, amb la 

presència del secretari general de l’Esport i de l’Acti-
vitat Física, Gerard Figueras; la secretària d’Infància, 
Adolescència i Joventut, Georgina Oliva; el president 
de la Federació Catalana d’Atletisme, Joan Villuendas, 
i Toni Cornellas, president de la Mitja Marató de Gra-
nollers.

Segons Gerard Figueras, amb el programa s’ajuda 
a “incorporar l’esport com a activitat diària en aquests 
joves. Aquesta és una iniciativa pionera que espero 
que copiïn altres esports”, mentre que Georgina Oliva 
afirma que “la integració social a través de l’esport i la 
transmissió de valors com l’esforç, el compromís o la 
solidaritat els va molt bé en el seu procés d’autoestima 
i de refer-se de situacions traumàtiques”. III 
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Vuelve ‘Corre en Gran’, 
la carrera de la libertad

Sant Esteve Sesrovires será de nuevo el 
escenario de la competición el 24 de marzo

El evento es fruto del trabajo de internos
del centro penitenciario de Brians 2

Francesc Perearnau

P
or segundo año, los internos del centro peni-
tenciario de Brians 2 han organizado la carrera 
popular ‘Corre en Gran’ que discurrirá por las 
calles de Sant Esteve de Ses Rovires el próxi-

mo 24 de Marzo. La primera edición constituyó una 
experiencia y un proyecto inéditos cuyo éxito superó 
todas las expectativas, sobre todo por la carga asociada 
de humanidad, integración y sentido social. 

‘Corre en Gran’ consiguió recaudar más de 8.000 
euros destinados a la investigación del cáncer infantil 
que fueron entregados a los responsables del Pediatric 
Center del Hospital de Sant Joan de Deu. La organiza-
ción de la carrera supuso un gran e ilusionante esfuer-
zo de este colectivo de presos implicados, Gambaders 
Events, que en buena parte no pudieron participar fi-
nalmente en la carrera. 

Eso no fue obstáculo para trabajar desde dentro a 
favor de una organización impecable que, en esta nue-
va edición del 2019, quieren mejorar para demostrar 
que el deporte tiene esa fuerza motivadora y transfor-
madora que, en su caso, ha conseguido acelerar su ple-
na reinserción. No sólo para su propio futuro personal 

con el compromiso de colaborar para difundir la carre-
ra y conseguir el máximo de inscripciones. El grupo 
impulsor, que cuenta con la dirección de Maria Es-
parza, técnica de deportes de Brians 2, tiene también 
el apoyo de la Secretaria General de Deportes de la 
Generalitat y la máxima aprobación de los responsa-
bles de las autoridades penitenciarias. Al principio, la 
iniciativa chocó con algunas prevenciones y recelos, 
pero la fuerza del relato de la carrera, su espíritu de-
portivo y él éxito de la respuesta de la primera edición 
la han convertido en un proyecto que ya ha recibido 
distinciones y el aplauso en el mundo de la reinserción.

También ha sido clave la respuesta de la comarca 
del Baix Llobregat, especialmente del Ayuntamiento 
de Sant Esteve Sesrovires, desde el primer momento 
dispuesto a colaborar y ser el escenario de una carrera 
con la que también se ha identificado la población de 
este municipio en cuyo término está situado el centro 
penitenciario. 

Una enfermedad devastadora
El Dr. Josep Gàmez, experto e investigador en el cam-
po científico del ELA, ha participado en charlas infor-
mativas con los internos para ampliar su conocimiento 
sobre el ELA, enfermedad que puede considerarse mi-
noritaria, motivo por el cual la gran industria farma-
céutica no ha invertido excesivos recursos en la bús-
queda de soluciones. En realidad, la enfermedad que 
afectó a alguien tan conocido como Stephen Hawking, 
quien excepcionalmente vivió más de 30 años con 
ELA, sólo ofrece una esperanza de vida cuatro años 
de media en los que el paciente sufre un total deterioro 
del sistema neuronal motor, sin afectación cognitiva, 
al mismo tiempo que exige de las familias y cuidado-
res un esfuerzo y dedicación extraordinarios.

Uno de los técnicos deportivos del centro, cuyo 
hermano falleció de ELA después de una gran carre-
ra futbolística en el FC Barcelona, fue quien atrajo la 
atención de los internos de Gambaders Events y de 
Maria Esparza, su mentora, hacia esta cruel enferme-
dad a la que van a dedicar la segunda edición de ‘Corre 
en Gran’, la carrera que, admiten, les está ayudando 
como personas a recuperar su vida. 

La posibilidad de colaborar con una causa que pro-
mete perdurar y que ha dado identidad no sólo a un 
grupo de personas con ganas de superarse y dejar atrás 
sus muchos problemas, sino también a Sant Esteve 
Sesrovires, es tan fácil y como ir a correr el 24 de Mar-
zo que viene y comprobar que el deporte trasciende 
socialmente, en positivo, como ningún otro fenómeno 
de la comunidad. III

Un vídeo cargado 
de esperanza

E
l segundo vídeo de ‘Corre en Gran’, también 
íntegramente rodado en el centro de Brians 
2, está siendo un éxito gracias a su contenido 
musical. Los internos que integran el amplio 

espectro de las actividades deportivas se han esforza-
do en encontrar autores e intérpretes capaces de con-
vertir y resumir un proyecto tan especial como este en 
una pequeña joya audiovisual que respira esperanza, 
ilusión y desde luego ansias de libertad. Puedes ver 
el vídeo entrando en nuestra web elllobregat.com. III

La recaudación 
de la carrera irá a 

parar a la investigación 
y tratamiento del ELA

IMÁGENES  DE LA EDICIÓN DEL AÑO PASADO | CEDIDAS

para cuando cumplan su condena, sino para realizar un 
servicio social, un gesto y una acción que cristalice en 
beneficio de otras personas. 

Esta segunda edición se dedicará íntegramente a la 
investigación y el tratamiento de la ELA (Esclerosis 
Lateral Amiotrófica), una enfermedad letal y desgarra-
dora que por ahora no ha encontrado avances signifi-
cativos. En concreto, la recaudación de la carrera del 
24 de Marzo se entregará a la unidad de investigación 
de ELA del hospital Vall d’Hebrón dirigida por el Dr. 
Josep Gámez,

Un grano de arena que en Vall de Hebrón han aco-
gido con entusiasmo y agradecimiento, pero también 




